
واحدهای  مشكلات  پیگیری  به  اشاره  با  قم  استاندار 
صنعتی در فضای تعامل و همكاری، بر ضرورت زمانبندی 
مشخص جهت رفع موانع تولید مصوب در جلسات ستادی 
واحد های  به  روز  یک  هفته ای  حداقل  كردگفت:  تاكید 

بررسی  را  مشكلاتشان  و  مراجعه  مشكل  دارای  تولیدی 
می كنیم تا با همراهی مسئولان و صاحبان صنعت، طبق 
زمان بندی مشخص، موانع پیش روی این واحد ها را برطرف 
به  را  تولیدكنندگانمان  و  صنعتگران  مشكلات  و  كنیم 

روزنامه

استاندار قم تاكید كرد:

ضرورت زمانبندی مشخص جهت 
رفع مشکلات واحد های تولیدی

سقائیان نژاد دردیدار با سفیر استرالیا تاكید كرد:

آمادگی شهرداری قم برای افزایش همکاری ها با استرالیا
1

1

مدیركل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم: 

جاذبه های تاریخی و طبیعی قم
 درسطح کشوربی نظیر است

8

8

معاون هماهنگ كننده فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

اجرای طرح نظارت بر مراکز عرضه لوازم آرایشی و بهداشتی
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رئیس اداره امور مراتع اداره كل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم از اجرای 
عملیات بیولوژیک و احیای گیاهان دارویی در مساحتی بیش از هزار هكتار از 
مراتع استان خبرداد و گفت: بیش از دو هزار خانواده بهره بردار معیشت خود را از 
مراتع استان تامین می كنند.   علی نقی گویا اظهار كرد: ۱۵ آذرماه اجرای عملیات 
بیولوژیک با هدف بهبود و اصلاح مراتع با افزایش پوشش گیاهی، حفظ آب و خاک 
و افزایش درآمد و بهبود معیشت بهره برداران در محدوده طرح مرتع داری كوكون 
شهرستان كهک دنبال شد. وی از مشاركت گروه های مردم نهاد، هلال احمر 

فرماندار قم گفت: در پنجمین گام طرح شهید سلیمانی به سراغ كسانی می رویم 
كه هنوز برای زدن واكسن كرونا تردید دارند. مرتضی حیدری در جلسه پنجمین 
گام طرح شهید سلیمانی اظهارداشت: در این مرحله قرار است، نیرو های مركز 
بهداشت با همكاری اعضای بسیج به صورت محله به محله واكسن نزده ها و 
مرددین را برای پیوستن به طرح واكسیناسیون اقناع كنند. وی با بیان اینكه 
۲۳۰ هزار نفر از جامعه هدف در قم هنوز واكسن نزده اند، تأكید كرد: تمركز اصلی 
گام پنجم طرح شهید سلیمانی بر روی محله هایی است كه گردش ویروس در آن 

رئیس اداره امور مراتع اداره كل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبرداد:
تامین معیشت بیش از2هزار خانواده از مراتع استان قم 

فرماندار قم مطرح كرد:
اقناع واکسن نزده ها در گام پنجم طرح شهید سلیمانی
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آیت الله سعیدی نماینده ولی فقیه دراستان قم: 

نباید با یک لغزش
 روی نام افراد 
خط قرمز کشیده شود 

گذشته افراد موجب نادیده گرفتن صلاحیت آن ها نشود

1

رییس جمهور :
عده ای در تلاشند همزمان با 
مذاکرات، نرخ ارز را بالا ببرند

ســخنگوی قــوه قضاییــه درباره 
شــرایط بازگشــت ایرانیان خارج 
از كشــور گفــت: اتبــاع ایرانی چه 
مقیم ایران یا ســایر كشورها، همه 
ایرانی هستند و از حقوق مساوی 
برخوردارند و هــر ایرانی كه دلش 
برای كشورش می تپد، می تواند به 
كشــور بازگردد و هیچ منعی برای 

7ورود این افراد وجود ندارد. 2

معاون اول رئیس جمهور:
مشکلات تولید بدون ساماندهی 

زنجیره توزیع حل نمی شود
 رییس جمهور گفت: عده ای 
شبانه روز در تلاشند همزمان 
بــا مذاكــرات، نــرخ ارز را بالا 
ببرند و مذاكرات را به اقتصاد 
گــره بزننــد تا خواســته های 
خود را به ملت تحمیل كنند.  
آیت الله سید ابراهیم رییسی 
روز ســه شــنبه در نشســت 
»صریح، شفاف و دانشجویی  

معــاون اول رئیس جمهــور، حل 
مشــكلات بخش تولید را نیازمند 
اقدامات اساســی دانست و گفت: 
مشكلات تولید بدون ساماندهی 
زنجیــره توزیع حل نخواهد شــد. 
محمــد مخبــر  روز ســه شــنبه 
اولین جلسه ستاد تسهیل و رفع 
موانــع تولید در دولت ســیزدهم 
با تاكیــد بر اینكه حل مشــكلات  2

صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیركل 
گردشگری  جاذبه های  دارای  قم  این كه  بیان  با  قم  استان 
متعددی است گفت: جاذبه های تاریخی و طبیعی استان 
در سطح كشور بی نظیر است. علیرضا ارجمندی در دیدار با 

حجت الاسلام والمسلمین جواد عرب بافرانی رئیس انجمن 
صنفی خانه مسافر های قم اظهارداشت: این اماكن نیمی 
از تخت های اقامتی استان را تأمین می كنند كه نمی توان 
میراث فرهنگی،  مدیركل  گرفت.   نادیده  را  ظرفیت  این 

ارزیابی ازدورجدید 
مذاکرات دروین

به نظر باید ابتدا روشن کنیم که هدف از گفت وگوهای 
دور هفتم رسیدن به نتیجه آن هم، بلافاصله نبود صرفا 

برای اولین بار بعد از انتخابات ایران و تیم جدید ایران در کمیسیون مشترک برجام دور 
یک میز نشستند تا مواضع یکدیگر را با شفافیت اعلام کنند.در این دور از گفت وگوها 
انتظار بود که همه طرف ها به خصوص ایران و آمریکا مواضع سرسختانه و مطالبات 
حداکثری را مطرح کنند و منتظر باشند تا ببینند در دور بعدی چگونه حضور پیدا 

کرده و متناسب با آن به درک نقاط اشتراک نزدیک شوند. 
اتفاقی که در این دوره رخ داده عملا مذاکره نبوده زیرا  پایه اصلی مذاکره چانه زنی 
و ایستادگی بر سر یکسری موضوعات و انعطاف در موضوعات دیگر است این نشست 
ها و گفت و شنودهای طلبکارانه از جانب همه طرف ها بوده و باید منتظر ارزیابی 
پایتخت ها باشیم و بر اساس آن می توانیم تشخیص دهیم که امکان پر کردن شکاف 

ها در دور بعدی گفت وگو ها وجود دارد یا خیر.
آمریکایی ها آماده هستند تا تحریم های مطابق برجام را لغو کنند اما در مورد تحریم 
های غیر برجامی که در دوره ترامپ وضع شده و هدف آسیب زدن به ایران بوده، از 

دیدگاه بایدن و آمریکا شامل تحریم های برجامی نیست.
در واقع دولت بایدن این آمادگی را دارند تا تحریم هایی که مشخصا هسته ای 
هستند را بردارند و سایر مسائل مربوط به تروریسم و سایبری و... حفظ شوند. لذا 
در مورد حل و فصل سایر موضوعات فکر نمی کنم بایدن به راحتی بتواند این کار را 
انجام دهد چرا که در داخل آمریکا و در مسائل مربوط به انتخابات با مشکل مواجه 

می شود.
درباره موضع چین و روسیه هم باید گفت حد فکری و عملی مسکو و پکن  در 
رابطه با مساله هسته ای ایران خیلی روشن است و هر دو از تعمیق بحران بین ایران 
و غرب استقبال می کنند و در یک موضع اعلام نشده به نظر می رسد از روابط 
ایران و غرب چندان راضی نیستند و خط قرمز چین و روسیه خارج از محدوده 
توافق شده برنامه ای است که به سمت امکان تولید تسلیحات هسته ای حرکت 

کند. 
در صورتی که آمریکا و غرب اسنپ بک حرکت کنند و ایران هم برنامه هسته ای خود 
را سرعت دهد یا درصد غنی سازی را افزایش دهد، چین و روسیه از آینده نگران می 
شوند. در این صورت احتمال قوی وجود دارد که به سمت غرب بروند و ایران را وادار 

کنند تا برنامه هسته ای را تحت کنترل در آورد. 
طبق برداشتی که وجود دارد دولت بایدن ممکن است در انتخابات ۲۰۲۴ قدرت 
را واگذار کند و یا حتی در انتخابات میان دوره ای کنگره دموکرات ها در سال ۲۰۲۲ 
قدرت را به جمهوری خواهان واگذار کند، با این شرایط احیای برجام با مشخصات 
۲۰۱۵ با چشم انداز پیش رو احتمال بسیار زیاد توافق موقت خواهد بود و باید در نظر 

بگیریم آیا ارزش دارد که برای مدت کوتاه توافق صورت گیرد یا خیر؟ 
شاید بهتر باشد به نتیجه انتخابات ریاست جمهوری هم توجه داشت که مشخص 
می کند با چه سناریویی مواجه خواهیم بود، ما نباید سیاست خارجی ایران را 
به مساله داخلی آمریکا گره بزنیم، در دوره ای که  اوباما حمایت گسترده ای کرد و 
محبوبیت داشت، بی اعتمادی ایران به آمریکا ادامه داشت  هر چند این احتمال 
وجود دارد که جمهوری خواهان انتخابات را به دست گرفته و از برجام خارج شوند لذا 

مبنای محاسباتی ما نباید این باشد. 
در این مدت کوتاه دوره بایدن همین نوع نگاه برای ایران می تواند مفید باشد ایران 
باید با تدابیری مانع از این شود که در صورت خروج مجدد آمریکا از برجام شوک 
اقتصادی غیر قابل تحملی وارد شود در واقع این مساله باید مدیریت شود در چنین 

شرایطی توافق با بایدن توجیه پذیر است. 
این واقعیت را نباید نادیده گرفت که تیم بایدن و وزارت خارجه آمریکا در مقابل 
جمهوری خواهان آمادگی بیشتری برای مصالحه و سازش دارند، جمهوری خواهان 

در دو قطبی شدن پر نشدنی رویکردی ضد ایرانی در پیش گرفته اند. 
اگر آمریکا یک بار دیگر از برجام خارج شود به زیان آمریکا خواهد بود و در رقابت بین 
ایران و آمریکا چندان هم بد نیست اگر به این خصومت ها و رقابت ها نگاه کنیم خروج 
آمریکا از برجام یک امر فاجعه بار نخواهد بود و برجام جزئی از این رقابت و خصومت 

است نه حل کننده. 
پژوهشگر ارشد مسائل استراتژیک

دیاكو حسینی*

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم تاكید كرد:

لزوم رفع نواقص در پاساژهای پرخطر
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: در ۹ ماهه گذشته سال 
جاری یک هزار و ۴3۱ بازدید ایمنی از ساختمان های مسکونی، تجاری، کارگاه های صنعتی، 
آموزشی و پزشکی در سطح شهر قم انجام داده است. حمید کریمی با اشاره به تلاش های 
سازمان آتش نشانی برای افزایش ایمنی در سطح شهر اظهار داشت: سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری قم بنا به وظیفه ذاتی خود که پیشگیری از وقوع حریق و حوادث 
سطح شهر بوده، در ۹ ماهه گذشته سال جاری یک هزار و ۴3۱ بازدید ایمنی از ساختمان های 
مسکونی، تجاری، کارگاه های صنعتی، آموزشی و پزشکی در سطح شهر قم انجام داده است. 
وی با بیان اینکه طی این بازدیدها ۴۴۸ مورد تأییدیه ایمنی صادر شد خاطرنشان کرد: مابقی 
ساختمان ها در حال حاضر در حال بررسی و رفع نواقص توسط مالکین و مسئولین این مکان ها 
قرار دارد. سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم تصریح کرد: تعداد یک 
هزار و 3۵۴ درخواست بازدید از ابتدای سال به معاونت آموزش و پیشگیری سازمان آتش نشانی 
ارسال و تشکیل پرونده های آن ها انجام شده است که به نوبت توسط کارشناسان این واحد جهت 
بازدید اولیه و اعلام نظر کارشناسی و گزارش کارشناسی به مالکیت انجام می شود و در بازدیدهای 
ثانویه بررسی مجدد و جهت اخذ تأییدیه سازمان آتش نشانی اعلام نظر صورت می گیرد. وی با 
تأکید بر اینکه 33 واحد اقامتی و مسافرخانه طی بازدیدهای صورت گرفته توسط کارشناسان 
معاونت آموزش و پیشگیری سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی قم موارد و نواقص ایمنی آن ها 
به واحدها اعلام شده است گفت: از دیگر واحدهای اقامتی و هتل های شهر درخواست داریم به 
سازمان آتش نشانی مراجعه کرده تا کارشناسان این سازمان جهت بررسی و اعلام نظر به هتل ها 
و محل های اقامتی اقدام کرده تا در آینده نزدیک شهری امن را در قسمت هتل ها و واحدهای 
سازمان  پیشگیری  و  آموزش  معاونت  کارشناس  شد:  یادآور  کریمی  باشیم.  داشته  اقامتی 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از ۱۰ پاساژ مهم و بزرگ شهر قم بازدیدهای ایمنی 
را به عمل آورده و طی دو مرحله موارد و نواقص به اعضای هیئت امنا و هیئت مدیره این پاساژها 
اعلام شده که منتظریم تا این نواقص را برطرف کرده و بازدید پایانی را انجام دهیم تا موارد ایمنی 
رعایت شود. وی اضافه کرد: آخرین موردی که توسط معاون دادستان بررسی شد و جلسه ای در 
دفتر ایشان برگزار شد، به تمامی هیئت مدیران این پاساژها اخطارهای داده و درخواست شد که 
در کمترین فرصت موارد ایمنی را اصلاح و رعایت کنند که باید این موارد برطرف شده و مجدداً از 

سازمان آتش نشانی درخواست  جهت بازدید آخر و اعلام نظر نهایی داشته باشند.

رئیس كل دادگستری استان قم 

 60نفر از زندانیان جرائم غیرعمد استان قم 
آزاد شدند

رئیس کل دادگستری استان قم از آزادی 6۰نفر از زندانیان جرائم غیرعمد دراین استان خبرداد. 
حجت الاسلام والمسلمین مظفری اظهارداشت :دادستان عمومی و انقلاب قم و ۷۰ نفر از 
قضات و کارکنان دستگاه قضایی استان با حضور در زندان مرکزی و بررسی پرونده مددجویان، با 
مرخصی و آزادی 6۰ نفر از زندانیان موافقت کردند. وی افزود: در برنامه پایش زندانیان که به ابتکار 
دادستانی قم و همراهی و همکاری اداره کل زندانهای استان اجرایی شده تنها زندانیان جرائم 
غیر خشن از تخفیفات قانونی بهره مند می شوند. وی تسریع در روند رسیدگی به پرونده های 
قضایی را از جمله اهداف پایش زندانیان عنوان کرد و گفت: پرونده ۷۰۰ نفر از مجرمان و 

مددجویان در این طرح مورد بازبینی مجدد قرار گرفت و دستورات لازم توسط قضات اتخاذ شد.

سقائیان نژاد دردیدار با سفیر استرالیا تاكید كرد:

آمادگی شهرداری قم برای افزایش 
همکاری ها با استرالیا

لیندال ساکس سفیر کشور استرالیا 
مرتضی سقائیان نژاد  با سید  ایران  در 
خصوص  در  و  دیدار  قم  شهردار 
زمینه های احتمالی همکاری گفت وگو 
کرد.  به گزارش  شهرداری قم، در این 
دیدار دو طرف در خصوص فرصت های 
احتمالی همکاری از جمله در مباحث 
تجارت و سرمایه گذاری بحث و تبادل 
این  نیز در  نژاد  نظر کردند.  سقائیان 

دیدار که دنیس کارنی معاون سفیر استرالیا نیز حضور داشت، ضمن خوشامدگویی به سفیر 
استرالیا، به ویژگی های تاریخی، فرهنگی، هنری و همچنین ظرفیت های مختلف شهر قم اشاره 

و بر آمادگی شهرداری برای افزایش همکاری ها تاکید کرد.

استاندار قم تاكید كرد:

ضرورت زمانبندی مشخص جهت رفع مشکلات واحد های تولیدی
استاندار قم با اشاره به پیگیری مشکلات واحدهای صنعتی در فضای تعامل و 
همکاری، بر ضرورت زمانبندی مشخص جهت رفع موانع تولید مصوب در جلسات 
تولیدی دارای  به واحد های  تاکید کردگفت: حداقل هفته ای یک روز  ستادی 
مشکل مراجعه و مشکلاتشان را بررسی می کنیم تا با همراهی مسئولان و صاحبان 
صنعت، طبق زمان بندی مشخص، موانع پیش روی این واحد ها را برطرف کنیم و 

مشکلات صنعتگران و تولیدکنندگانمان را به حداقل برسانیم.
سید محمدتقی شاهچراغی در جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان 
قم که در مجتمع کارآفرین واقع در بازار کفش عالیباف برگزار شد، طی سخنانی 
با اشاره به برنامه ی بازدید هفتگی از واحدهای صنعتی دارای مشکل اظهار کرد: 
مشکلات سرمایه گذاران در این بازدیدها که با حضور مدیران دستگاه های دولتی 

انجام می شوند، به صورت میدانی مورد بررسی قرار می گیرد.
استاندار قم ارائه ی راهکارهای اجرایی برای رفع موانع تولید در جلسات ستاد 
را  مصوبات  تحقق  راستای  در  دولتی  های  دستگاه  برای  زمانبندی  و  تسهیل 
مورد توجه قرار داد و افزود: مدیران اجرایی موظف به تعیین تکلیف مشکلات 

کارخانجات هستند.
وی با بیان اینکه فضای تعامل و همکاری در استان قم وجود دارد ادامه داد: 
بایستی با تداوم همکاری بین دولت و بخش خصوصی موانع توسعه اقتصادی 

برطرف شود.
شاهچراغی با تاکید بر اینکه اصل برای دولت، حمایت از بخش خصوصی است 
تصریح کرد: تعارضات و خلاء های قانونی مانع تولید باید احصاء و در اسرع وقت 

برای رفع آنها پیگیری شود.
استاندار همچنین با حضور در محل احداث شهرک تخصصی کفش واقع در 
محور قدیم قم کاشان در جریان موانع ساخت این شهرک به خصوص مشکل 
تغییر کاربری اراضی قرار گرفت.واحد تولیدی کفش شهپر ممتاز که سال 6۱ به 
بهره برداری رسیده، اکنون ظرفیت تولید سالانه ۷ میلیون جفت کفش و دمپایی را 
دارد و ۲۲۰ نفر را به کار گرفته است.واحد تولیدی کفش صحرا هم که سال ۸۱ به 
بهره برداری رسیده، اکنون با ظرفیت تولید ۲ میلیون جفت کفش و دمپایی، زمینه 

اشتغال ۱۸۰ نفر را فراهم کرده است.

 نماینده ولی فقیه دراستان قم با بیان اینکه نباید بر 
را  آن ها  صلاحیت  افراد  گذشته  و  گزارش ها  اساس 
نادیده گرفت، گفت: در صورت یک لغزش نباید به کلی 
روی نام افراد خط قرمز کشیده شود و طرد شوند بلکه 
باید با تذکر و امر به معروف به افراد فرصت جبران داده 

شود. 
 آیت الله سیدمحمد سعیدی در دیدار حجت الاسلام 
از مسؤولان  و جمعی  فقیه  ولی  نماینده  تبار  ایمانی 
گزینش و بسیج سازمان جهاد کشاورزی استان قم که 
صبح روزسه شنبه در سالن محراب حرم مطهر بانوی 
کرامت انجام شد، با اشاره به آیات ۲۲ تا ۲6 سوره مبارکه 
صاد بر شیوه صحیح گزینش و حراست از نیروها در 

ادارات دولتی و دیگر مراکز تاکید کرد.
وی با بیان اینکه گزینش هر اداره مسئول تشخیص 
صلاحیت ها است، گفت: نباید بر اساس گزارش ها و 
حتی عملکرد افراد در گذشته صلاحیت آنها را نادیده 
گرفت بلکه باید اگر افراد با صلاحیت و کاردان لغزشی 

هم دارند به آنها تذکر داد و آنها را به کار گرفت.
نباید افراد با یک خطا از خدمت محروم شوند 

امام جمعه قم با بیان اینکه در بسیاری موارد لغزش 
انسان و پی بردن به آن باعث عبرت گرفتن می شود، 
عبرت  خود  گذشته  خطای  از  که  افرادی  گفت: 
خطایی  که  افرادی  از  است  ممکن  حتی  می گیرند 
نداشته اند بهتر کار کنند و باعث شود که دیگر خطای 

گذشته را تکرار نکنند.
گیری  عبرت  در  را  فرشتگان  و  انسان  تفاوت  وی 
دانست و خاطرنشان کرد: لغزشی که حضرت آدم)ع( 
که  شد  باعث  داشتند  ممنوعه  میوه  آن  خوردن  در 
عبرت بگیرند و همین عبرت گرفتن و توبه باعث شد 
که شیطان و القائات او را بهتر بشناسند و به مقام خلیفه 

اللهی برسند.
نماینده ولی فقیه در استان قم تصریح کرد: بنابراین 
در گزینش ها باید دقت شود که از افراد با صلاحیت 
استفاده شوند و در صورت یک لغزش نباید به کلی روی 
نام افراد خط قرمز کشیده شود و طرد شوند بلکه باید با 

تذکر و امر به معروف به افراد فرصت جبران داده شود.

آیت الله سعیدی نماینده ولی فقیه دراستان قم: 

نباید با یک لغزش روی نام افراد خط قرمز کشیده شود 
گذشته افراد موجب نادیده گرفتن صلاحیت آن ها نشود

با  به برگزاری جلسه مدیران منطقه  با اشاره  مدیر منطقه چهار شهرداری قم 
معتمدین محلات و مساجد گفت: معتمدین محلات باعث تحول مساجد و محلات 
شده و با هم اندیشی و برگزاری نشست ها، بسیاری از مشکلات احصا و با سرعت 

بیشتری مرتفع می گردد.
مسئولان  مستقیم  ارتباط گیری  اهمیت  به  اشاره  با  مقدم  اصفهانیان  مهدی 
مدیریت شهری با شهروندان اظهار داشت: در راستای خدمات رسانی مطلوب تر 
و همچنین رصد مشکلات و درخواست های شهروندان در سطح محلات منطقه 
چهار، جلسه ای با حضور نمایندگان و معتمدین محلات و مساجد سطح منطقه 

برگزار شد.
وی اقدامات منطقه را در هشت ماهه نخست سال جاری تشریح کرد و افزود: به 
همت همکاران خدوم شهرداری منطقه چهار توانستیم در بین مناطق هشتگانه 
رتبه نخست ارزیابی عملکرد را کسب کنیم گه این توفیق جز با همکاری و تعامل 

شهروندان گرامی به دست نمی آمد.

مدیر منطقه چهار شهرداری قم اضافه کرد: در سال جاری یکی از اقداماتی که 
منطقه را از دیگر مناطق متمایز کرده ، عدم آب گرفتگی در زمان بارش های الهی بود 
که برای اجرایی شدن این طرح در سال جاری حدود 3۰ میلیارد ریال هزینه شده 
که طبق رصدهای انجام شده منطقه چهار در بین مناطق هشتگانه کمترین میزان 

آب گرفتگی معابر و شوارع را داشته است.
وی با بیان اینکه در سال جاری حدود ۴۰ هزار تن آسفالت در سطح شوارع و معابر 
پخش شده که نسبت به سال گذشته رشد داشته است، گفت: در شرایط اقتصادی 
موجود با تمام توان برای اجرای پروژه های شهرداری همت شده که تاکنون بیش از 

۱3۰ پروژه، یا به اتمام رسیده و یا در مراحل پایانی به سر می برد.
اصفهانیان مقدم تصریح گرد: بیش از ۱۱۰ بوستان شهری در حال حاضر در 
منطقه فعال بوده که به سرانه مطلوبی و استاندارد در این زمینه رسیده ایم، ولی سعی 
و تلاش ما بر این بوده که این عدد را  در سال بعد افزایش داده و بتوانیم فضاهای 
تفریحی و تفرجگاه های جنگلی بیشتری را در اختیار شهروندان محترم قرار دهیم.

مدیر منطقه چهار شهرداری قم مطرح کرد:

حل مشکل شهروندان با تعامل مدیران و معتمدین محلات و مساجد

مدیران اجرایی موظف به تعیین تكلیف مشكلات هستند 
اصل برای دولت، حمایت از بخش خصوصی است

سخنگوی قوه قضاییه:
 هیچ منعی برای ورود ایرانیان 

خارج از کشور وجود ندارد
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چشم انداز روابط با امارات!

انگیزه گسترش روابط 
ابوظبی با تهران چیست؟

روزدوشنبه طحنون بن زاید در اولین سفر رسمی و 
علنی خود به تهران آمد. این سفر در فضای منطقه ای نسبتا متفاوتی نسبت به چند 
سال پیش انجام شد که شاهد گفت وگوهای دو و چند جانبه  و سطحی از همگرایی 

هستیم.
این گفت وگوها میان دیگر طرف ها به آشتی و نتایج سیاسی و اقتصادی روشنی 
رسیده؛ اما با ایران هنوز برآیند خاصی نداشته و گفت وگوها با عربستان بدون 
پیشرفتی متوقف شده است. طحنون در حالی به ایران آمده که اردوغان به قطر رفته 
و محمد بن سلمان ولیعهد عربستان همزمان به آنجا رفته و در ابتکاری بی سابقه تور 

منطقه ای به ۵ کشور شورای همکاری خلیج فارس راه انداخته است.
ترکیه با مصر، عربستان و امارات در حال بازتعریف روابط خود است و پیشرفت های 
خوبی داشته است و اخیرا طحنون بن زاید در سفری به آنکارا موافقت نامه های تجاری 

بسیار مهمی از جمله سرمایه گذاری ۱۰ میلیارد دلاری امضا کرد. 
از سوی دیگر، این مقام عالی رتبه اماراتی در حالی به ایران آمده که ابوظبی بی توجه 
به هشدارها و بعضا تهدیدهای ایران طی یک سال و اندی گذشته روابط همه جانبه ای 
با اسرائیل برقرار کرده و حضور سیاسی و امنیتی تل آویو در همسایگی جنوبی ایران 
در نتیجه این روابط فزاینده تثبیت و یا در حال تثبیت شدن است. جالب اینجاست 
که همزمان با سفر طحنون به تهران، محمد بن زاید ولی عهد ابوظبی و به عبارتی 
دیگر حاکم فعلی امارات طی تماسی تلفنی از اسحاق هرتزوگ برای سفر به امارات 
دعوت کرده است. حالا که امارات در چنین وضعیتی مقام عالی رتبه خود را به ایران 
می فرستد و دو طرف بر تقویت و توسعه همه جانبه مناسبات تاکید می کنند، یک 
روی مهم آن این است که ابوظبی در سایه واقعیت منطقه ای جدیدی حاضر به نوعی 
تعامل با تهران شده و در آن سو، ایران نیز با وجود جهش قابل توجه و مستمر در روابط 
امارات و اسرائیل در صرافت تقویت همه جانبه روابط با ابوظبی است که این نشان 
می دهد که این متغیر تحت تاثیر شرایط جدید منطقه، اهمیتی ثانوی پیدا کرده 
است. این در حالی است که اگر اهتمام جدی به همسایگان در دهه های پیشین 
در چارچوب سیاست منطقه ای اعتمادساز، متوازن و به تبع آن روابطی عمیق شکل 
می گرفت، چه بسا همین عمق روابط باعث شکل گیری واقعیت های ژئوپلیتکی 

دیگری در مرزهای کشور می شد. 
به هر حال، فارغ از این مسائل، اکنون پرسش این است که برگردان بالا گرفتن دید 
و بازدیدها میان ایران و امارات چه خواهد بود؟ واقعیت این است که در سایه معادلات 
کنونی برآیند این مساله در خوشبینانه ترین حالت تا حدودی کاهش تنش های 
سیاسی و امنیتی و احتمالا هم تا حدودی ارتقای سطح روابط اقتصادی است، اما 
فعلا دور از انتظار است که روابط سیاسی و اقتصادی به حالت طبیعی خود برگردد. 
این مساله بستگی به عوامل متعددی دارد. نخست این که امارات از متحدان اصلی 
آمریکا در منطقه است و از این رو، بدون هماهنگی و موافقت واشنگتن، همکاری 
اقتصادی خود با ایران را به سطحی که تحریم های آمریکا را خنثی کند، نخواهد 

رساند. در این زمینه هم متغیر اسرائیلی نقش تاثیرگذار خود را دارد. 
تنش های منطقه ای میان ایران و همسایگان جنوبی بر اثر طولانی شدن و لاینحل 
ماندن به بخشی از تنش بزرگ تر با آمریکا و در کل غرب تبدیل شده است. در این 
راستا هم اخیرا راب مالی نماینده آمریکا در امور ایران در سفری به این کشورها به 
صراحت توسعه روابط میان ایران و همسایگان جنوبی را به احیای برجام گره زد؛ آن 
هم به شیوه ای که بنا به خواسته واشنگتن و بازیگران منطقه ای یک نوع ریل گذاری 

برای تحقق برجام پلاس باشد. 
عامل دوم این که روابط دیگر کشورهای عربی حوزه خلیج فارس با ایران به نوعی 
با شدت و ضعفی تابع کمیت و کیفیت روابط ریاض با تهران است؛ به این معنا که تا 
زمانی که گشایشی اساسی در روابط این دو بازیگر رخ ندهد، دور از ذهن است که 
امارات و بحرین و بعضا دیگر کشورهای این حوزه روابط دیپلماتیک و اقتصادی کاملا 

طبیعی با ایران داشته باشند.
عامل سوم این که هنوز بی اعتمادی میان کشورهای عربی خلیج فارس و ایران یک 
معضل اساسی است و اعتمادسازی هم وقت می برد و فعلا شرایط آن فراهم نیست. 
با توجه به چندین دهه تنش و فراز و نشیب در روابط، اعتماد یک پروسه زمان بر است. 
قرارداد کلان تسلیحاتی چند روز پیش میان امارات و فرانسه معطوف به احساس 
نگرانی  این شیخ نشین هاست. اما در سایه نکات پیشگفته احتمالا این پرسش 
مطرح شود که پس انگیزه این کشورها از این سطح ارتباط و گفتگو با تهران چیست؟ 
می توان دو انگیزه را مطرح کرد: نخست نوعی همراهی با رویکرد دیپلماتیک دولت 
جدید آمریکا در قبال ایران و دوم این که این کشورها هر کدام چشم اندازهای 
اقتصادی مهمی برای خود در سالیان و دهه های پیش رو تعریف کرده اند و از این 
جهت به دنبال مدیریت تنش خود با ایران و جلوگیری از تاثیرات احتمالی آن بر این 

چشم اندازها هستند.
كارشناس ارشد مسائل بین الملل

وزیر دادگستری: 

نقیصه ادراک و احساس فساد
 در کشور باید رفع شود

تهران - ایرنا - وزیر دادگستری با تاکید بر اینکه وقوع فساد و تجربه فساد در کشور 
زیاد نیست اما متاسفانه ادراک و احساس فساد زیاد است و رتبه خوبی در آن نداریم، 

تصریح کرد: به عنوان حکومت باید این نقیصه را رفع کنیم. 
به امین حسین رحیمی روز سه شنبه در نشست بزرگداشت نهم دسامبر)۱۸ آذر( 
روز جهانی مبارزه با فساد با تاکید بر اینکه در سیاست های نوین کیفری توجه به 
عدالت ترمیمی بیش از عدالت برخورد با مجرمان مدنظر قرار گرفته، اظهار داشت: 
امروزه باید میان تجربه فساد و ادراک فساد تفاوت قایل شویم که تفاوت فاحش با هم 
دارند.  وی ادامه داد: تجربه فساد یعنی کسی مرتکب جرم شده یا بزه دیده جرم است 
به عنوان مثال کسی که برای انجام خدمات اداری مجبور به پرداخت رشوه می شود 
که برای بزه دیدگان باید به عنوان کنوانسیون برنامه چید تا به بزه دیدگان فساد کمک 
شود.  وزیر دادگستری با تاکید بر اینکه وقوع فساد و تجربه فساد در کشور زیاد نیست 
اما متاسفانه ادراک و احساس فساد زیاد است و رتبه خوبی در آن نداریم، تصریح کرد: 
اگر جامعه احساس کند برای گرفتن خدمت عمومی باید رشوه پرداخت کند خوب 

نیست و ما به عنوان حکومت باید این نقیصه حل کنیم.
رحیمی یادآور شد: نخستین علت زیاد بودن درک و احساس فساد در جامعه، وجود 
فساد است یعنی مشاهده فساد به خودی خود احساس آن را بالا می برد. دوم اینکه 
مردم از حکومت جمهوری اسلامی انتظار ندارند که در آن فساد باشد از این رو اگر 

فساد اتفاق بیافتد احساس فساد را بالا می برد زیرا از حکومت اسلامی توقع ندارند.
 

وزیر امور خارجه ایران :

برای رسیدن به یک توافق خوب جدی هستیم 
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران نوشت: توافق باید جامع باشد که مردم به 

طور ملموس نتایج آن را احساس کنند. 
در پست اینستاگرامی حسین امیرعبداللهیان آمده است: توافق باید جامع باشد که 

مردم به طور ملموس نتایج آن را احساس کنند.
برای رسیدن به یک توافق خوب جدی هستیم. توافق باید جامع باشد که مردم به 

طور ملموس نتایج آن را احساس کنند.
آنچه که هیئت ایرانی به عنوان متن مکتوب ارائه داده کاملا در چهارچوب برجام 
است و هیچ چیزی فراتر از برجام در آن نیست و مطالبات فرا برجامی در متن نیست.

صراحتا به آقای بورل اعلام کردم که اخبار غنی سازی ۹۰ درصدی ایران کذب 
محض است.

 انتظار این است که در ادامه گفتگو، طرف های مقابل با پیشنهادها و پاسخ های 
مشخص شامل لغو تحریم ها به وین آمده و دست از بازی مقصر نمایی بردارند. در این 
صورت توافق خوب در دسترس است. ما مسیر دیپلماسی و مذاکره را در وین و در 

چارچوب منطق مذاکراتی و تفاهم دنبال خواهیم کرد.

صابرگل عنبری*

اخبار

شمخانی در دیدار وزیر خارجه سوریه: 

آمریکا به دنبال احیای داعش و تداوم 
بحران آفرینی در منطقه است

دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: آمریکا از فروپاشی داعش در سوریه و عراق و پیروزی 
جبهه مقاومت که موجب افزایش قدرت راهبردی این جبهه شده به شدت عصبانی بوده و 

به دنبال بحران آفرینی های جدید است.
دریابان شمخانی  روز سه شنبه در دیدار فیصل مقداد وزیر خارجه جمهوری عربی سوریه 
با تبیین شرایط حاکم بر منطقه گفت: آمریکا از فروپاشی داعش در سوریه و عراق و پیروزی 
جبهه مقاومت که موجب افزایش قدرت راهبردی این جبهه شده به شدت عصبانی است 

و به دنبال بحران آفرینی های جدید است.
وی تاکید کرد: توطئه ایجاد بحران امنیتی در سوریه یک طرح آمریکایی، صهیونیستی 
است که نسبت به پیامدهای خطرناک آن، که می تواند امنیت کل منطقه را دچار آسیب 

کند، هشدار می دهیم.
دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان بابیان اینکه اشغالگری از سوی هر کشوری در 
سوریه موجب استمرار ناامنی و گسترش دامنه خشونت خواهد شد، خاطر نشان کرد: 
سرنوشت هرگونه تجاوز و اشغالگری در تاریخ جز عقب نشینی و شکست خفت بار چیز 

دیگری نبوده است.
نماینده مقام معظم رهبری تجاوز مستمر رژیم صهیونیستی به خاک سوریه را محکوم 
کرد و افزود: این حملات در استمرار تجاوزات وحشیانه این رژیم به فلسطین و لبنان است 

که مقاومت و ستیز قهرآمیز، تنها راه دفع غده ی سرطانی صهیونیسم از منطقه است.
شمخانی با اشاره به روابط راهبردی ایران و سوریه در حوزه های سیاسی و امنیتی، تسری 
آن به سایر بخش ها به ویژه حوزه اقتصادی را مورد تاکید قرار داد و آمادگی کامل کشورمان 

را در این زمینه اعلام کرد.
فیصل مقداد وزیر خارجه سوریه نیز در این ملاقات با تشکر از حمایت های همه جانبه 
تهران از مردم و دولت سوریه اظهار داشت: با شکست جبهه متحد تروریسم و ایجاد ثبات 
نسبی در سوریه فصل جدیدی در همکاری های دو کشور با اولویت مناسبات اقتصادی 

آغاز شده است.
وی حضور نظامی غیر قانونی آمریکا در سوریه را ناقض اصل حاکمیت و تجاوز به تمامیت 
ارضی این کشور عنوان کرد و افزود: آمریکا به دنبال احیای هسته های تروریستی برای 

جلوگیری از ایجاد ثبات پایدار در سوریه است.
فیصل مقداد تداوم شرارت رژیم صهیونیستی در منطقه و تجاوز نظامی مکرر به سوریه را 
مصداق واقعی تروریسم دولتی و اقدامی تحریک آمیز ذکر کرد و اظهار داشت: تروریسم، 
تجاوز نظامی و تحریم های ظالمانه نمی تواند خللی در اراده ملت سوریه برای مقاومت در 

برابر زورگویی و زیاده خواهی دشمنان به وجود آورد.
وی با اشاره به ظرفیت های گسترده اقتصادی قابل تبادل میان دو کشور و استقبال مردم 
سوریه از کالاهای با کیفیت ایرانی خواستار افزایش حضور شرکت های دولتی و خصوصی 

ایرانی در بازار سوریه شد.

معاون اول رئیس جمهور:

مشکلات تولید بدون ساماندهی زنجیره 
توزیع حل نمی شود

معاون اول رئیس جمهور، حل مشکلات بخش تولید را نیازمند اقدامات اساسی دانست 
و گفت: مشکلات تولید بدون ساماندهی زنجیره توزیع حل نخواهد شد.

محمد مخبر  روز سه شنبه اولین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در دولت سیزدهم 
با تاکید بر اینکه حل مشکلات بخش تولید نیازمند ریشه یابی مشکلات و برنامه ریزی 
دقیق برای حل مسائل است، گفت: باید تلاش کنیم با ریشه یابی و آسیب شناسی 
مشکلات، مسائل اصلی بخش تولید را شناسایی و مرتفع کنیم تا شاهد تعطیلی هیچ 

بنگاه اقتصادی و تولیدی در کشور نباشیم.
وی بر ضرورت بررسی و احصاء اصلی ترین و مهمترین مسائل پیش روی بخش تولید 
تاکید و خاطرنشان کرد: اقتصاد ایران اقتصاد بانکی است و نقش بانک ها در تامین 
نقدینگی مورد نیاز بخش تولید بسیار پراهمیت است که ضرورت دارد عملکرد بانک ها 

براساس تکالیفی که بر عهده آنها گذاشته شده مورد ارزیابی قرار گیرد.
معاون اول رئیس جمهور از زنجیره توزیع به عنوان یکی از مهمترین بخش های مرتبط 
با تولید یاد کرد و گفت: تا زمانی که زنجیره توزیع ساماندهی نشود، شاهد حل مسائل و 

موانع پیش روی بخش تولید در کشور نخواهیم بود.
و تجارت، جهاد کشاورزی، معاون حقوقی  این جلسه که وزرای صنعت، معدن  در 
رییس جمهور، رئیس اتاق بازرگانی ایران، تعدادی از مدیران عامل بانک ها و نمایندگان 
دستگاه های اجرایی ذیربط نیز حضور داشتند، گزارشی از تاریخچه فعالیت کارگروه ها و 
ستادهای مرتبط با رفع موانع تولید و نیز عملکرد کلان کارگروه های استانی ستاد ارائه شد.

 
رییس مجلس شورای اسلامی:

 ایجاد شبکه ملی اطلاعات
 از نان شب واجب تر است

 رییس مجلس شورای اسلامی، ایجاد شبکه ملی اطلاعات را از نان شب واجب تر 
توصیف کرد و گفت: وزیر ارتباطات قول داده که شبکه ملی اطلاعات را تکمیل و هر سال 

گزارشی از عملکرد خود برای تحقق این هدف ارائه کند. 
محمدباقر قالیباف در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس شورای اسلامی،  یکی از 
دردهای بی درمان کشور در حوزه دیجیتال را پروژه های نیمه تمام عنوان کرد و خطاب به 
وزیر ارتباطات و فناوری ارتباطات گفت که موضوع پروژه های دیجیتالی نیمه تمام را ببندد.
رییس مجلس شورای اسلامی، هوشمندسازی و ایجاد دولت الکترونیک را پایه و اساس 
تحول حکمرانی قلمداد کرد و افزود: اگر در پی ایجاد عدالت اجتماعی و اقتصادی، مبارزه 

با فساد و شفاف سازی هستیم باید در این راستا گام های اساسی برداریم.
قالیباف، زیرساخت های شبکه ملی اطلاعات را مهمترین موضوع کشور ارزیابی کرد و 
گفت: ایجاد شبکه ملی اطلاعات از نان شب واجب تر است. وزیر قول داده که شبکه ملی 

اطلاعات را تکمیل و هر سال گزارشی از عملکرد خود برای تحقق این هدف ارائه کند.
وی ادامه داد: توجه به نیروی کار جوانِ دانشمند در عرصه فناوری بسیار مهم است و 
باید بسترهای لازم برای فعالیت جوانان در این حوزه به وجود آید وگرنه این جوانان را از 

دست خواهیم داد.
رییس قوه مقننه، عملکرد ما در تحقق اقتصاد دیجیتال را زیر پنج درصد قلمداد کرد 
و افزود: با توجه به نیروی جوان و دانشمند، این عملکرد قابل پذیرش نیست. در شرایط 
کرونایی دغدغه جدی ما کسب و کارهای خرد در بستر اینترنت است و باید در این بخش 

توسعه و حمایت از زیرساخت ها به صورت مداوم انجام شود.
قالیباف افزود: جوسازی ها علیه مجلس درباره طرح حمایت از کاربران در فضای مجازی 
بیخود است. عده ای اعلام کردند که مجلس درپی تعطیلی پلتفرم ها است درحالی  که 
مجلس به دنبال حمایت از مشاغل خرد در این حوزه است زیرا معیشت مردم به این 

مشاغل گره خورده است.
 

وزیر كشور خبرداد:

اجرای گام اول طرح مدیریت
 هوشمند کرونا از شنبه 

وزیر کشور از آغاز نخستین فاز طرح هوشمند بیماری کرونا در دستگاههای اجرایی خبر 
داد و گفت: گام نخست طرح مدیریت هوشمند از شنبه درباره سازمان های اجرایی اعمال 

می شود. 
با کرونا در جمع  پایان جلسه قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله  احمد وحیدی در 
خبرنگاران درباره مراحل اجرایی طرح هوشمند کرونا تحت عنوان »سامانه امید« گفت: 
دستگاههای اجرایی ، حمل و نقل درون شهری، واحدها وفعالیت های صنفی، حمل و 
نقل برون شهری و تردد خودروهای شهری، علمی و تحقیقاتی و آموزشی ۵ مرحله اجرای 
طرح مدیریت هوشمند بیماری در بستر سامانه امید هستند که در جلسه امروز این مراحل 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت . وی با اشاره به موضوع مرزها و بیماریابی در مرزها نیز گفت: 
در جلسه امروز مجددا تاکید شد چه ایرانیانی که وارد کشور می شوند یا افراد خارجی که از 
مرز وارد می شوند به دقت کنترل شوند تا تست پی سی آر منفی داشته باشند و اگر بیماری 
در میان آنها بود و یا فرد مشکوکی وجود داشت به شکل مناسب قرنطینه شود. وزیر کشور 
در بخش دیگری از صحبت های خود به تهیه و تدوین طرحی در مورد پیامدهای اجتماعی 
مربوط به کرونا اشاره کرد و افزود: امروز درباره این طرح مباحث روان شناختی و سلامت 
های اجتماعی کرونا مورد بحث و گفت و گو قرار گرفت و اعضاء پیشنهادات خود را مطرح 
کردند که مقرر شد بر روی آنها به طور کامل تر ودقیق تر مطالعه انجام شود. وحیدی درباره 
بحث اصناف برای اخذ مجوز کسب و کارها نیز گفت: درخواست مجوز اصناف قبلا به 
سازمان امور مالیاتی ارسال می شد که مقرر شد وزارت خانه های مربوطه این اقدام را انجام 

دهند و دیگر نیازی به ارسال درخواست به سازمان مالیاتی نیست.

 

 رییس جمهور گفت: عده ای شبانه روز در تلاشند 
همزمان با مذاکرات، نرخ ارز را بالا ببرند و مذاکرات 
را به اقتصاد گره بزنند تا خواسته های خود را به ملت 

تحمیل کنند.  
آیت الله سید ابراهیم رییسی روز سه شنبه در نشست 
به  جمهور«  رییس  با  دانشجویی   و  شفاف  »صریح، 
مناسبت روز دانشجو و به دعوت پنج تشکل دانشجویی 
در دانشگاه صنعتی شریف، در سخنانی گفت: خبر 
دقیق داریم که عده ای شبانه روز در تلاشند همزمان 
با مذاکرات، نرخ ارز را بالا ببرند و مذاکرات را به اقتصاد 
گره بزنند تا خواسته های خود را به ملت تحمیل کنند. 
رییس جمهوری در واکنش به سوال دانشجویی که 
چرا این افراد را معرفی نمی کنید گفت: دستگاه های 

اطلاعاتی پیگیر موضوع هستد. 
افراد در  این  از  الله رییسی ادامه داد: برخی  آیت 
داخل و برخی هم در خارج از کشور در فضای مجازی 

و واقعی به دنبال بالا بردن قیمت ارز هستند. 
وی خاطرنشان کرد: منابع ارزی موجود در وضعیت 
خوبی قرار دارد و برخلاف روزهای اولی که دولت را 

تحویل گرفته ایم، نگران وضع ارز نیستیم. 
رییس جمهور با بیان اینکه اقتصاد، نان و سفره مردم 
را به مذاکرات گره نمی زنیم، گفت: فروش نفت نیز به 
رغم تهدیدها و تحریم ها شرایط خوبی دارد و صادرات 

نفت و میعانات بیش از گذشته افزایش یافته است.
دولت لایحه حذف ارز ترجیحی

 را پس نگرفته است
لایحه  کرد:  اظهار  نشست  این  ادامه  در  رییسی 
حذف ارز ترجیحی با مطالعه و حساب شده تدوین و 
ارائه شده است و برخی مطالب مطرح شده درباره پس 
گرفتن آن از مجلس، صحت ندارد و خلاف واقع است. 
فوریت برسی این لایحه در مجلس رای نیاورده است. 

رییس جمهور با تاکید بر اینکه ساماندهی یارانه و ارز 
به ویژه ارز ترجیحی و وضعیت بازار با جدیت پییگیری  
می شود، تصریح کرد: اقتصاد ما نیاز به جراحی دارد 
و حاضریم برای سامان یافتن اقتصاد کشور و زندگی 

مردم از آبرویمان مایه بگذاریم.
و  یابد  سامان  مردم  زندگی  باید  اینکه  بیان  با  وی 
آرامش بر فضای جامعه حاکم شود، گفت: هر اقدام 
اقتصادی که دولت بخواهد انجام دهد، مردم و فعالان 

اقتصادی را در جریان می گذارد.
 وی تصریح کرد: در دوگانه رضایت خواص و رضایت 
عموم مردم، رضایت مردم را بر رضایت خواص ترجیح 

می دهیم.
برای  دولت  برنامه  درباره  سیزدهم  دولت  رییس 
شرکت  هیچ  به  گفت:  هم  داخل  تولید  از  حمایت 
دولتی اجازه واردات کالاهایی را نمی دهیم که مشابه 

 آن با کیفیت مناسب در داخل کشور تولید می شود.
اغتشاش  با  اعتراض  اینکه  بیان  با  رییس جمهور 
امنیتی متفاوت  با جرم  و جرم سیاسی  تفاوت دارد 
است، گفت: نقد و نقدپذیری را زمینه ساز رشد کشور 

می دانیم و به نقدها توجه می کنیم.
وی افزود: زمانی که ریاست دستگاه قضا را بر عهده 
گرفتم در همان ابتدای کار با  اصحاب رسانه جلسه 
گذاشتم وآنجا گفتند که قوه قضائیه از برخی رسانه ها 
شکایت کرده است. من همان جا دستور دادم هر 
شکایتی از رسانه ها وجود دارد پس گرفته و مختومه 

شود. 
ده ها  هم  دولت  در  داد:  ادامه  رییسی  الله   آیت 
شکایت از افراد و رسانه ها مفتوح بود که از همان روز 
اول از همه شکایت ها گذشتیم و تا امروز هم به رغم 
و مطالب  تهمت ها زده شد  و  برخی حرف ها  اینکه 
از  در دولت مطرح شد،  انتصابات  درباره  غیرواقعی 

کسی شکایت نکرده ایم.
وی با اشاره به ترکیب دولت ها در سه دهه گذشته، 
از  یک  هیچ  سیزدهم  دولت  در  که  کرد  خاطرنشان 
فامیل و بستگانش مسئولیت نگرفته اند، اما برخی 
به  برای حمله  بعنوان اسم رمز  را  فامیلی  انتصابات 

دولت به کار گرفتند.
رییس دولت سیزدهم همچنین گفت: در ماجرای 
حمله سایبری می خواستند فتنه بزرگی در کشور ایجاد 
کنند اما آنچه سبب ایجاد آرامش شد این بود که مردم 
احساس کردند دولت در کنار آنهاست و با همه توان 

تلاش می کند مشکل را حل کند.
آیت الله رییسی افزود: امید به  آینده و اعتماد مردم 
را سرمایه بسیار ارزشمند برای دولت می دانیم و برای 

افزایش آن تلاش می کنیم.
تیم اقتصادی دولت هماهنگ

  و برنامه روشنی داریم 
رییس جمهور با بیان اینکه دولت سیزدهم شبانه روز 
کار می کند اظهار داشت: در دولت دو جلسه ستاد 
تیم اقتصادی در آن  اقتصادی داریم و همه اجزای 
حضور دارند و از نظرات کارشناسان و صاحبنظران هم 

بهره می بریم.
وی گفت: تیم اقتصادی دولت هماهنگ است و ما 

برنامه اقتصادی روشنی داریم.
رییس جمهور محوری ترین برنامه های دولت را سند 
تحول عنوان کرد که به گفته او محصول کار بیش از 
۱6 پژوهشکده و همکاری بیش از 6۰۰ صاحبنظر 

بوده است.
آیت الله رییسی گفت: در این سند 3۷ موضوع مهم 
کشور، مشکلات، راهبردها و راهکارها به طور دقیق 

مشخص شده است.

وی خاطرنشان کرد: دولت در همین گام نخست 
سند مالی بودجه۱۴۰۱ را مبتنی بر سند تحول تدوین 

کرده تا کسری نداشته و تورم زا نباشد.
حرف های  با  اینکه  بر  تاکید  با  جمهور  رییس 
حاشیه ای جا نمی زنیم و نظارتمان را ادامه می دهیم، 
گفت: دولت بدنبال تحول است و محور این تحول 
آمایش  عدالت،  اجرای  برای  ما  و  است  عدالت  نیز 

سرزمینی را بعنوان یک سند مد نظر قرار می دهیم.
رییس دولت سیزدهم درباره سفرهای استانی هم 
گفت: این سفرها با برنامه انجام می شود و تصمیمات 

و مصوبات آن با جدیت پیگیری می شود.
  عزم دولت برای تكمیل و به سامان

 رساندن پروژه های نیمه تمام 
آیت الله رییسی با بیان اینکه دولت سیزدهم شفاف 
عمل می کند، افزود: وقتی وزیر از پشت تریبون به 
مردم وعده می دهد، در واقع چیزی از چشم مردم دور 

نمی ماند و اولین ناظر هم خود مردم هستند.
رییس جمهور با اشاره به عزم دولت برای تکمیل و به 
سامان رساندن پروژه های نیمه تمام گفت: پروژه های 
نیمه تمام مربوط به یک سال و دو سال نیست و به 
جرات می گویم که ده ها سال است بر زمین مانده 
است و تصمیم دولت این است که اینها را شناسایی 

و تمام کند.
 فاصله دولت و دانشگاه باید كاهش یابد 

و  اساتید  با  نشست  در  همچنین  رییس جمهور   
فناوران دانشگاه صنعتی شریف با تاکید بر اهمیت و 
ضرورت حفظ و جذب نخبگان دانشگاهی تاکید کرد: 
دولت بنا ندارد از کنار دغدغه ها و بیانات رهبر معظم 
انقلاب در خصوص حفظ نخبگان صرفا به عنوان یک 
توصیه رد شود بلکه مصمم است در همکاری تنگاتنگ 
با دانشگاه زمینه های جذب و حفظ نخبگان را تقویت 

کند. 
رییسی با بیان اینکه نخبگان و فناوران دانشگاهی 
و  دولت  باید  گفت:  هستند،  کشور  سرمایه های 
دانشگاه در همکاری مشترک، دغدغه ها و مشکلات 
این عزیزان را حل و فصل کرده و زمینه های خدمت 

آنان به کشور را تسهیل کنند.
رییسی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
حوزه های  همه  در  تحول  ایجاد  امروز  اینکه  به 
تغییر وضع  اظهار داشت:  دارد،  کشور ضرورت 
مبتنی  باید  مطلوب  وضعیت  سمت  به  موجود 
بر علم و نوآوری باشد و در این زمینه دانشگاه، 
اساتید و دانشجویان فرهیخته نقش برجسته ای 

دارند.
رییس دولت سیزدهم با تاکید بر اینکه علم قادر است 
در کشور ایجاد ثروت و قدرت کند، گفت: بدون تردید 
با نقش آفرینی افکار و اندیشه های بالنده فرهیختگان 
و دانشجویان می توان با علم و نوآوری؛ ثروت و قدرت 
ایجاد کرد و کشور را در مسیر توسعه پایدار قرار داد و 
در این زمینه باید با مدیریت دقیق زمینه شکوفایی 
استعدادهای کارآمد و فرهیخته ای که در کشورمان 

وجود دارد را فراهم سازیم.
رییس جمهور در ادامه با تاکید بر ضرورت همکاری 
روز  در ۱۰۰  دولت  گفت:  دانشگاه  و  دولت  نزدیک 
گذشته تلاش کرده فاصله بین خود و مردم را کاهش 
هم  دانشگاه  و  دولت  بین  فاصله  است  لازم  و  دهد 

برداشته شود.
رییس دولت سیزدهم تاکید کرد: دانشگاه پشتوانه 
که  است  دولت  برای  فناورانه ای  و  فکری  علمی، 
می تواند فعالیت های دولت را از دقت و سرعت قابل 

توجهی در همه حوزه ها برخوردار کند.

رییس جمهور در جمع دانشجویان دانشگاه صنعتی شریف :

عده ای در تلاشند همزمان با مذاکرات، نرخ ارز را بالا ببرند

رییس قوه قضاییه گفت: دیوان عدالت اداری با دستگاه هایی که بیشترین شکایت را 
دارند، مکاتبه و رایزنی کند و این موضوع نیز تا حد امکان اطلاع رسانی شود.

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای رئیس قوه قضاییه روز سه شنبه همزمان 
با چهلمین سالگرد تاسیس دیوان عدالت اداری با حضور در جلسه هیئت عمومی 
این دیوان در یک جلسه این هیات شرکت کرد و در همین نشست یکی از مصوبه های 

دستگاه های دولتی به نفع یک شاکی ابطال شد.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه رسیدگی دیوان عدالت اداری به شکایات مردم از 
کارگزاران و دستگاه های دولتی، اهتمام ویژه نظام به مردم را نشان می دهد، عنوان 
کرد: در قانون اساسی پیش بینی شده است که یک دستگاه مقتدر و با یک ویژگی های 

خاص به اعتراضات مردم از ماموران یا دستگاه های دولتی رسیدگی کند.
به شکایات،  افزود: دادگستری هم  اژه ای  والمسلمین محسنی  حجت الاسلام 
تظلمات و دادخواست های مردم رسیدگی می کند، اما به طور ویژه اصولی در قانون 
اساسی برای رسیدگی به تظلمات و شکایات مردم از دستگاه ها، ماموران و واحد های 

دولتی اختصاص پیدا کرده است.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به برخی سوءاستفاده ها و تصمیمات خلاف قانون که 
خواسته یا ناخواسته از سوی کارگزاران و واحد ها صورت می گیرد، اظهار داشت: وجود 
دیوان عدالت اداری به نوعی یک لطف و کمک برای دستگاه و واحد دولتی است و 

نباید به عنوان مانع تراشی و ایجاد سدّ برای آن واحد یا دستگاه دولتی قلمداد شود.
رئیس عدلیه کار قضات دیوان عدالت اداری را بسیار مهم توصیف کرد و گفت: به 
دلیل همین اهمیت کار، قضات دیوان عدالت اداری باید شرایط مضاعفی نسبت به 

سایر قضات داشته باشند.
وی افزود: قاضی دیوان عدالت اداری که می خواهد مصوبات و آیین نامه های خلاف 
قانون را ابطال کند، باید بسیار خوش فهم و دقیق و دارای قدرت بالا در درک قانون 
باشد. رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه قضات نباید مصلحت اندیش باشند بلکه باید 
تا آنجا که می توانند در فهم قانون دقت داشته باشند، گفت: اگر در تفسیر یک ماده 

قانونی با مصلحت اندیشی عمل شود، تعدی از وظیفه صورت گرفته است.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با بیان اینکه فهم دقیق خواسته و شکایت 
مردم نیز از اهمیت بالایی برخوردار است، گفت: همه مردم حقوقدان نیستند و قادر 
نیستند از ادبیات درست حقوقی و اداری استفاده کنند و نمی توانند خواسته خود 
را در جملات کوتاه و صریح بگویند و این موضوع وظیفه و مسئولیت ما را سنگین و 

زیاد می کند.
رئیس قوه قضاییه بیان کرد: ممکن است یک فرد ناآگاه به مسائل حقوقی، مطلبی 
را که می شود در ۲ دقیقه تبیین کرد در ۱۰ دقیقه بیان کند و در این شرایط ما باید او 
را در راستای استیفای حقش راهنمایی کنیم و نیاز او را که احیانا از توانایی ایراد الفاظ 

تخصصی و حقوقی بی بهره است، رفع کنیم.
آن  با  می تواند  اداری  عدالت  دیوان  همچنین  داد:  ادامه  قضا  دستگاه  رئیس 
دستگاه هایی که دارای بیشترین ابطال مصوبات بودند و دستگاه هایی که بیشترین 
شکایات از ان ها ثبت شده است، مکاتبات و رایزنی هایی را انجام دهد و به تمام 
دستگاه ها گزارش سالیانه ای در خصوص وضعیت ابطال یا عدم ابطال مصوبات شان 

ارائه کند و این موضوع را تا حد امکان اطلاع رسانی شود.

رییس قوه قضاییه :
قضات نباید مصلحت اندیش باشند 

در  ایران  اسلامی  جمهوری  ارشد  کننده  مذاکره 
روند مذاکرات برای لغو تحریم ها با اعلام این خبر که 
مذاکرات وین از روز پنجشنبه هفته جاری از سر گرفته 
می شود، تاکید کرد پیشنهادهای مطرح شده از سوی 
ایران می تواند روند مذاکرات را بطور جدی به سمت 

پیشرفت هدایت کند. 
علی باقری کنی که روسهشنبه ز به مسکو سفر کرده 
کردن  توصیف  ممتاز  ضمن  گویی  و  گفت  در   ، بود 
روابط جمهوری اسلامی ایران و روسیه در زمینه های 
مختلف، گفت: برای این که در این مقطع بتوانیم گفت 
و گوها را با شتاب بیشتری به پیش ببریم ، لازم دیدم 
که با مقامات روسیه رایزنی هایی داشته باشیم تا در روز 
پنجشنبه هفته در فضایی سازنده و رو به جلو، مذاکرات 

را ادامه دهیم .
وی اظهار داشت: دو پیش نویس پیشنهادی ارائه 
بلکه  نبود  جدیدی  سند  واقع  در  ایران  توسط  شده 

در شش دور گفت و گو هایی که در وین انجام گرفته 
بود طرفین به چند متن رسیدندکه ما در مورد دو متن 
اصلاحات و دیدگاهها یا جاهایی که نسبت به توافق 
۱3۹۴ کاستی هایی وجودداشت، نواقص را جبران و 
جاهایی هم که نیاز به اصلاح و تکمیل داشت در متن 

وارد کردیم.
ایران اظهار  این دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی 
داشت: گفت و گو و مذاکره به این شکل است که دو 
طرف دیدگاههای خودشان را روی میز  به اشتراک می 
گذارند تا به یک نتیجه مشترک برسند و مهم این است 
که این گفت و گو مبنا داشته باشد که در این صورت 
تبدیل به مذاکره می شود و در واقع این مسیری است 

که طرفین را به سمت توافق هدایت می کند.
و  اصلاحات  واقع  در  در  اینکه  بیان  با  کنی  باقری 
پیشنهادهایی در باره دو متن پایانی ارائه کردیم، مبتنی 
بر مبانی مشترک دو طرف بود، اظهار دشت : این دو 

نبود  انتظارات بدون مبنا  بر اساس  متن پیشنهادی 
بلکه بر اساس اسنادی بود که مورد توافق هم ما و هم 

کشورهای چهار بعلاوه یک ارائه شد.
 وی تصریح کرد: به همین جهت  طرف مقابل هم 
به این نکته اذعان دارد که هر طرف این اختیار را دارد 
تا بتواند پینشهادهای خود را ارائه دهد و  مسیر را برای 

ادامه گفت و گو و حصول نتیجه باز کند.
و  گفت  جدید  دور  در   : افزود  خارجه   وزیر  معاون 
گوهای وین  به طرق مختلف با روسیه رایزنی داشتیم و 

این تعامل را با طرف چینی هم داشته ایم.
ارشد جمهوری  کننده  مذاکره  کنی  باقری  علی    
معاون  و  ای  هسته  مذاکرات  روند  در  ایران  اسلامی 
سیاسی وزیر امور خارجه که به مسکو سفر کرده است، 
ساعتی پیش با سرگئی ریابکوف معاون وزیر خارجه 
تحولات  آخرین  طرف  دو  و  کرد  دیدار  میزبان  کشور 

مذاکرات وین را مورد بررسی و گفت و گو قرار دادند.

مذاکره کننده ارشد ایران: 

پیشنهادهای ایران می تواند روند مذاکرات وین را به پیش ببرد 
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بهترین دم نوش ها برای فصول سرد درمان چربی  خون با این گیاه!
پژوهشگران با یک مطالعه فراتحلیل، مقالات منتشر شده درباره تأثیر شنبلیله بر 
چربی خون را بررسی کردند.  دیس لیپیدمی یا میزان نامناسب لیپید یا چربی در خون 
می تواند به صورت بالا بودن تری گلیسرید، بالابودن کلسترول، بالا بودن کلسترول 
LDL و یا کاهش سطوح HDL باشد. طبق آمار سازمان جهانی بهداشت، دیس 
لیپیدمی، با افزایش خطر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی مرتبط است. بیماری های 
قلبی عروقی، عامل اصلی مرگ  و میر در سراسر جهان است و تخمین زده می شود 
که دیس لیپیدمی یا میزان نامناسب چربی خون، مسئول بیش از چهار میلیون مرگ 
در سال است. بالا بودن چربی خون می تواند باعث ایجاد پلاک در عروق خونی و 
ایجاد سختی عروق یا تصلب شرایین شود.  امروز از دارو های مؤثری برای درمان این 
مشکل استفاده می شود که می تواند میزان تری گلیسیرید و کلسترول خون را به 
میزان قابل توجه کاهش دهد؛ اما با این حال عوارض جانبی متعدد و هزینه ها باعث 
شده است که این دارو های شیمیایی، همیشه بهترین انتخاب برای افراد نباشند. به 
همین دلیل پژوهشگران به دنبال ترکیبات جدیدی برای حل این مشکل هستند.  
گیاه شنبلیله، یک گیاه دارویی است که در بسیاری از کشور ها به صورت خشک، 
برگ تازه، ادویه استفاده می شود. شنبلیله می تواند به عنوان درمان کمکی برای 
بیماران مبتلا به دیابت نوع دو استفاده شود. در گذشته در یک مطالعه متاآنالیز، تأثیر 
شنبلیله در چربی خون بیماران مبتلا به دیابت نوع دو بررسی شده است.  بر همین 
اساس پژوهشگران دانشگاه علوم پزشکی اصفهان، با انجام یک مطالعه متاآنالیز، 
مقالات منتشر شده درباره تأثیر شنبلیله در چربی خون افراد سالم، بیماران مبتلا 
به دیابت نوع دو و بیماران دارای چربی خون بالا را بررسی کردند.  برای انجام این 
مطالعه، مقالات منتشر شده در پایگاه های داده بین المللی از ژانویه ۲۰۰۰ تا دسامبر 
۲۰۱۹ جستجو شد و پس از بررسی مقالات استخراج شده، در نهایت ۱۵ مقاله مورد 
بررسی قرار گرفت.  از بین ۱۵ مقاله بررسی شده، یازده مقاله کارآزمایی بالینی همراه با 
گروه کنترل و چهار مقاله بدون گروه کنترل بودند. بررسی های این مطالعه فراتحلیل 
نشان داد که در کارآزمایی های بالینی همراه با گروه کنترل، مصرف شنبلیله موجب 
کاهش قابل توجه میزان تری گلیسیرید، کلسترول تام و کلسترول بد یا LDL شده 
است؛ اما در مطالعات بدون گروه کنترل، این گونه نبود.  این بررسی ها نشان دادند 
که مصرف شنبلیله نیز در مطالعات با گروه کنترل و هم در مطالعات بدون گروه 
کنترل، تأثیر مثبت و معناداری بر افزایش کلسترول خوب یا HDL دارد. با این حال، 
ناهمگونی بین داده ها در این مطالعات وجود داشت.  تفاوت این مطالعات در افراد 
شرکت کننده در مطالعه )افراد سالم، بیماران مبتلا به دیابت نوع ۲، بیماران مبتلا 
به اختلالات چربی خون(، تفاوت در دوز مصرفی شنبلیله، اشکال مختلف مصرف 
شنبلیله )عصاره دانه/ پودر دانه/ پودر برگ( بود. همچنین به نظر می رسد نوع 
آماده سازی محلول شنبلیله و تفاوت در مدت زمان پیگیری )از چند ساعت تا چند 
هفته( مهم ترین عوامل تغییر در نتایج مطالعه باشند.  با توجه به نتیجه این مطالعه 
فراتحلیل، می توان نتیجه گرفت که استفاده از شنبلیله در کاهش تری گلیسیرید، 
کاهش کلسترول تام و کاهش کلسترول بد یا LDL و همچنین در افزایش کلسترول 
خوب یا HDL مؤثر است.  پژوهشگران این مطالعه می گویند که شنبلیله می تواند 
به طور مؤثر به عنوان کاهنده چربی خون، به خصوص برای بیماران مبتلا به دیابت 
نوع دو استفاده شود. با این حال، محققان معتقدند که مطالعات با کیفیت بالای 
بیشتری برای اثبات اثربخشی بالینی این گیاه، مورد نیاز است.  در انجام این تحقیق، 

پژوهشگران دانشگاه علوم پزشکی اصفهان با یکدیگر همکاری داشتند.

ارده و شیره به عنوان صبحانه یا میان وعده، غذایی بسیار کامل و پرانرژی است.
یکی از لذیذترین و سنتی ترین خوراکی هایی که ایرانیان آشنایی بسیار زیادی با آن دارند، 
ارده وشیره است، البته استفاده از این ترکیبات معجزه آسا مختص ما ایرانی ها نیست، بلکه در 
کشور های عرب و ترک نیز ارده و شیره طرفداران زیادی دارد. این خوراکی لذیذ به صورت های 
مختلفی درست می شود. به عنوان مثال از شیره میوه های مختلف مانند انگور، خرما و انجیر 
تشکیل می شود و از کنجد هم برای طعم دهنده نیز استفاده می شود. حال مسئله اصلی که 
مطرح می شود این است که خواص ارده و شیره انگور برای سلامتی چیست؟ این خوراکی 

پرطرفدار چه فوایدی دارد، آیا مصرف آن توصیه می شود؟
ساختار و تركیبات ارده و شیره

ارده و شیره به عنوان صبحانه یا میان وعده، بسیار کامل و پرانرژی است. این خوردنی شیرین 
با ذائقه افرادی که به طعم های شیرین علاقه ندارند همخوانی ندارد، زیرا پایه اصلی و طعم غالب 

این خوراکی کاملًا شیرین است.
دو ماده اصلی تشکیل دهنده اصلی این خوراکی، کنجد و دوشاب )شیره انگور( است. برای 
اینکه فواید هرکدام از این مواد را مطلع شوید کافی است در کتاب های طب سنتی درباره آن 

مطالعه کنید، قطعاً شگفت زده خواهید شد.
ارده و شیره برای سلامتی مفید است، زیرا ترکیباتی دارد که هرکدام به صورت جداگانه خواص 
فراوانی دارند، اما یکی از مهم ترین خاصیت هایی که باعث جذاب تر شدن ارده و شیره شده، این 
است که اگرچه این ترکیب شیرین است، اما کاملًا گیاهی و خالی از گلوتن است؛ در واقع طعم 

آن خالص و از دل طبیعت است. ارده و شیره مانند شیره و جان طبیعت است.
ارزش غذایی ارده شیره

همان طور که اشاره کردیم، ارده و شیره از خمیر کنجد له شده که مملو از خواص است، به 
همراه دوشاب تشکیل می شود. این ماده خوراکی نزدیک به چهار هزار سال است که در نواحی 
شمال آفریقا و منطقه خاورمیانه مصرف می شود و همچنان محبوبیت بالایی دارد. به همین 
منظور در کتاب های طب سنتی و باستانی مطالب زیادی راجع به خواص آن نوشته شده است.

طبق تحقیقات آزمایشگاهی، ارده و شیره دارای مواد مغذی فراوانی نظیر »آمینواسید ها و 
چربی های سالم«، »فیبر«، »پروتئین«، »انواع ویتامین بخصوص ویتامین گروه ب«، »تیامین«، 

»منیزیم«، »مس«، »فسفر«، »منگنز«، »آهن« و »زینک« است.
فواید ارده و شیره برای سلامتی به این شرح است:

۱- حفظ سلامت قلب و عروق
یکی از خواص ارده و شیره حفظ سلامت قلب از طریق آمینواسید های ضروری و پروتئین های 
زیاد است. ارده و شیره یک خوراکی چرب است، اما چربی آن سالم و طبیعی و به علت چربی 
موجود در کنجد است. پس علاوه بر اینکه باعث افزایش وزن بی رویه نمی شود، از مسدود شدن 

شریان های متصل به قلب نیز جلوگیری می کند. سسامین و سسامولین دو ترکیب اصلی در 
چربی ارده است. این دو ماده برای محافظت از قلب و عروق و جلوگیری از بسته شدن رگ های 

منتهی به قلب بسیار مفید هستند.
۲- تأمین كننده نیاز های بدن

همان طور که می دانید بدن انسان همچون ماشینی است که برای حرکت به سوخت نیاز دارد. 
سوخت بدن انسان ماده های معدنی مختلفی هستند که از طریق خوراکی هایی که در طول روز 

مصرف می کند، جذب می شود.
ارده و شیره برای سلامتی و برای بهبود عملکرد بدن قهرمانانه عمل می کند و می تواند 
به تن هایی بخش مهمی از نیاز های بدن را به این مواد برطرف کند. موادی که در مطلب قبلی 
به آن اشاره شد برای استحکام استخوان بندی، رشد عضلات، تأمین انرژی مورد نیاز روزانه و 

مواردی از این قبیل مفید هستند.
۳- تنظیم كننده فشارخون، كاهش دهنده كلسترول

فشارخون و کلسترول دو معضل اساسی و دو قاتل خاموش در جامعه هستند. ارده و شیره 
خاصیت آنتی ترومبوتیک دارد؛ به زبانی ساده تر باعث جلوگیری از لخته شدن خون در بدن 
می شوند. همچنین ساختار ارده و شیره به صورتی است که میزان کلسترول خون را کاهش داده 
و با جریان بخشیدن به خون و جلوگیری از لخته شدن آن، فشارخون و ضربان قلب را نیز تنظیم 

می کند.
کمک به سلامت پوست و مقابله با بیماری های پوستی، تقویت رشد مو، افزایش میزان جذب 
مواد مغذی، ضد انواع سرطان، انرژی بخش، تقویت قوی جنسی، ضد کم خونی، تقویت ساختار 
استخوانی بدن، تقویت سیستم عصبی، بهبود عملکرد و ضدافسردگی از برخی دیگر از فواید 

ارده و شیره انگور برای سلامتی بدن است.
آیا مصرف ارده و شیره برای همه توصیه می شود؟

مصرف ارده و شیره برای سلامتی بدن به طور معمول ضرری ندارد. همچنین به صورت 
عمومی قابل استفاده برای افراد است. البته باید توجه داشت که مصرف بیش از اندازه آن به 

دلیل وجود اسید های چرب ممکن است باعث ایجاد التهاب شود.
توجه داشته باشید، برخی از افراد هستند که رژیم های غذایی خاصی را دنبال می کنند و 
در برنامه خود از این خوراکی بهره نمی برند. ما مصرف ارده و شیره انگور را به این افراد توصیه 
نمی کنیم، زیرا ممکن است این افراد در دسته کسانی باشند که مضرات ارده و شیره انگور بیشتر 
از فواید آن برایشان باشد، به همین دلیل مصرف این ماده غذایی برای چنین افرادی ممنوعیت 
دارد. پس لازم است قبل از مصرف با مشاور تغذیه تان مشورت کنید. به ویژه اگر از دستورالعمل 
یا رژیم غذایی خاصی بهره می برید، حتما نظر متخصص تغذیه یا مشاور خود را درباره مصرف 

این ماده غذایی جویا شوید.

خوراكی های مفید، بعد از ۴۰ سالگی
مبارزه با بیماری های مزمن، حفظ سوخت و ساز طبیعی بدن و از بین رفتن چربی شکم با بالا 
رفتن سن به طور فزاینده ای دشوار می شود. اما برخلاف باور همه شما در این سن بدن می تواند 

دچار مشکلات متعدد نشود.
شما در بیست سالگی با نخوردن نان می توانید مقداری از وزن خود را کم کنید، کاری که در 
سنین بالا برای شما سود چندانی نخواهد داشت. اما مطمئناً می توانید با اضافه کردن غذا های 

خاص به رژیم خود وزن خود را متعادل نگه دارید.
 انتخاب این دسته از غذا ها که به آن ها غذا های جوان کننده نیز می گویند باعث می شود 
بدن شما به ویتامین ها و مواد مغذی مورد نیاز بدن که برای مقابله با سرطان، رفع چین و چروک 
و متابولیسم به شما کمک می کنند تا شما احساس جوانی و جنب و جوش بیشتری را کنید 

دست یابید.
 ۱. سالمون وحشی

تغییرات هورمونی در دهه چهارم زندگی شما می تواند بر هورمون های اشتها، گرلین و لپتین، 
تأثیر بگذارد. ویتامین D 3 اضافی و پروتئین لاغرکننده می توانند به کنترل اشتهای شما کمک 
 D کنند. ماهی سالمون وحشی مناسب ترین گزینه برای این اتفاق است، چرا که دارای ویتامین

3 و همچنین پروتئین نگهدارنده ماهیچه هاست و نقش مهمی در لاغری ایفا می کند.
 ۲. شیر بر پایه گیاهی

اگر شما نفخ دارید، زمان آن رسیده است که غذا هایی را که باعث نفخ می شوند از رژیم غذایی 
شما حذف شوند. با افزایش سن، بدن ما نمی تواند لاکتوز را به همان اندازه که نیاز بدن است 
تجزیه کند. وقتی نتوانیم به طور موثری چیزی را هضم کنیم نفخ معده شروع می شود. در این 
سن از خوردن لبنیات به شدت دوری کنید. به احتمال زیاد با انجام این کار شاهد بهبودی 
خواهید بود. اگر فکر می کنید که شیر یکی از ارکان مهم وعده های غذایی شماست بهتر است 

آن را با شیر های گیاهی جایگزین کنید.
 ۳. دانه های چیا

بسیاری از انواع چربی های سالم می توانند به شما در از دست دادن چربی بدن کمک کنند. 
امگا 3 یکی از این چربی های سالم است. سعی کنید هر روز یک وعده غذایی غنی از امگا 3 
میل کنید. پاشیدن دانه های چیا روی اسموتی یا استفاده از جوی دوسر در صبحانه راهی بی 

دردسر برای رسیدن به سهمیه امگا3 روزانه شما است.
 ۴. بلوبری

به دلیل داشتن آنتی اکسیدان های بسیار زیاد می تواند با رادیکال های آزاد از آنفلوانزا گرفته 
تا التهابات تحریک کننده اضافه وزن مبارزه کند و از آن ها جلوگیری کند. از بلوبری درون 
پنکیک های غلات سبوس دار استفاده کنید یا آن ها را به تنهایی به عنوان یک میان وعده میل 

کنید.
۵. تخم مرغ

هرگز سفیده را از زرده جدا نکنید و کل تخم مرغ را در غذا های خود استفاده کنید. چربی های 
سالم موجود در زرده ها می تواند در شما سیری طولانی مدت ایجاد کند. طی تحقیقات انجام 
شده ماده مغذی تخم مرغ فقط در قسمت نارنجی تخم مرغ وجود دارد نه سفیده آن. با این حال 

در اکثر رژیم های غذایی از خوردن زرده جلوگیری می شود.
 ۶. آووكادو

آووکادو ها می توانند بهترین دوست بدن شما باشند. این میوه چرب دارای چربی های اشباع 
نشده و سالم است که می تواند به کاهش کلسترول LDL کمک کند )چربی بدی که شریان ها را 
مسدود می کند( و یک شکم تخت را برای شما ایجاد می کند. طبق تحقیقات انجام شده حدود 
۴۰ درصد از افرادی که فقط نیمی از آووکادو تازه را با ناهار خود میل کردند، بعد از ساعت ها نیز 

میل به خوردن وعده دیگری نداشتند.
 ۷. پیاز ها

 پیاز ها نیز در مبارزه با سرطان بسیار مفید هستند. طبق گفته محققان پیاز قرمز دارای 
کورستین و آنتوسیانین است که می تواند با سرطان روده بزرگ و سینه مقابله کند. پیاز با ایجاد 

محیط نامناسب برای رشد سلول های سرطانی، آن ها را می کشد.
 ۸. نخود

یک نصف فنجان نخود در حدود ۸ گرم فیبر که به شما کمک می کند تا به راحتی به میزان فیبر 
روزانه مورد نیاز بدن خود برسید. استفاده از نخود در یک سالاد باعث احساس سیری می شود. 
همچنین می توانید که آن ها را با کمی ارده، آب لیمو و نمک مخلوط کرده و یک هوموس خانگی 

را آماده کنید.

دانستنی های سلامت؛

فوق تخصص خون كودكان:خواص ارده شیره برای سلامتی بدن چیست؟

 بلایی که فقر آهن بر سر کودکان می آورد!
فوق تخصص خون کودکان گفت:هرگز نباید به بهانه سیاهی دندان و یا یبوست 
از دادن شربت آهن به کودکان صرفنظر کنیم، چون این فقر آهن فقط کم خونی و 
مشکلات جسمی ایجاد نمی کند بلکه باعث مشکلات یادگیری، ذهنی و رفتاری 

در آنها نیز می شود.
 نادر ممتازمنش، فوق تخصص خون کودکان و نوزادان و عضو هیأت علمی 
دانشگاه شهید بهشتی با حضور در برنامه »طبیب« شبکه سوم سیما با اشاره به 
تشریح علائم کم خونی در کودکان تأکید کرد:هرگز نباید به بهانه سیاهی دندان و 
یا یبوست از دادن شربت آهن به کودکان صرفنظر کنیم، چون این فقر آهن فقط 
کم خونی و مشکلات جسمی ایجاد نمی کند و باعث مشکلات یادگیری، ذهنی و 

رفتاری در آنها نیز می شود.   
 وی با اشاره به اینکه کم خونی ها به دو نوع حاد و مزمن تقسیم می شوند، عنوان 
کرد: کم خونی های حاد چند علت مشخص دارد که مهمترین علت آن خونریزی 
بر اثر تصادف و یا واریس مری و همولیزهای حاد مثل فاویسم است که در برخورد 
با مواردی که علت فاویسم است تعداد بسیاری از سلول های سرخ پاره شده و از 
طریق ادرار دفع می شوند، این افراد ممکن است کهیر بزنند و زردی هم بگیرند، کم 

خونی های حاد حتی می تواند منجر به مرگ شود.
این فوق تخصص خون کودکان  با اشاره به اینکه واژه کم خونی اصولا به معنای 
کم شدن حجم خون نیست بلکه گلبول های قرمز کاهش پیدا می کنند، اظهار 
کرد: اغلب کم خونی ها مزمن است و در مراحل اولیه علامتی ندارد، ممکن است 
فرد تنها یک رنگ پریدگی مختصر داشته باشد و تنها با آزمایش خون متوجه آن 
شویم. ممتاز منش یادآور شد: اما اگر بیشتر شود رنگ پریدگی واضح است و ممکن 
است طپش قلب یا سرگیجه و احساس خستگی هم به همراه داشته باشد، در 
و  بی رمقی  و  تعریق  بیفتد،  نفس  نفس  به  شیرخواران ممکن است شیرخوار 
خستگی و در کودکان احساس کم حوصلگی به وجود آورد که البته کم خونی 

خفیف ممکن است همین علائم هم نداشته باشد.
وی توضیح داد:البته هر تعریقی به معنای کم خونی نیست چون کمبود ویتامین 
دی یا نارسایی های قلبی هم ممکن است باعث تعریق شود، اما یکی از علل 
می تواند کم خونی باشد، کبودی زیر چشم هم می تواند به دلیل کم خونی باشد 
اما از آن شایع تر به دلیل آلرژی است، یکی از جاهایی که کم خونی بچه را نشان 

می دهد کف دست است.
این فوق تخصص خون کودکان ابراز داشت: اگر کف دست در مقایسه با خودمان 
رنگ پریده تر بود می تواند نشانه کم خونی باشد، گاهی اوقات هم به وجود آمدن 
کبودی ها به تعداد زیاد در ساق پا می تواند نشانه پلاکت پائین باشد که اگر به موقع 

درمان نشود خطرناک است.
ممتازمنش با اشاره به اینکه در مراحل اولیه با شرح حال تغذیه ای به کم خونی 
کودک شک می کنیم، تصریح کرد: چون شایع ترین کم خونی، کم خونی ناشی از 
فقر آهن است، لذا اگر بچه ای در دو سال اول قطره آهن دریافت نکرده باشد یا 
تغذیه اش به گونه ای باشد که غنی از آهن نبوده باشد آن زمان ما یک آزمایش خون 

توصیه می کنیم، البته ممکن است کم خونی ارثی هم باشد. 
وی بیان کرد: گاهی برگه آزمایش نشان می دهد هموگلوبین خوبی است اما 
فریتین پائین است، این بدان معنی است که تعداد هموگلوبین خوب است یعنی 
در محدوده طبیعی سن است اما فریتین پائین نشان می دهد ذخائر آهن کم است 
چون در مرحله اول ذخائر آهن بدن کم می شود، بعد اندازه گلبول ها تغییر می کند 

و علائم کمبود آهن ظاهر می شود.
نشود  درمان  اگر  سوم  مرحله  در  افزود:  کودکان  خون  تخصص  فوق  این 
هموگلوبین هم پائین می آید، در بچه ها محدوده طبیعی هموگلوبین با بزرگسالان 
فرق می کند و سطح آن پائین تر است، پس خانواده ها با دیدن برگه آزمایش نگران 

نشوند چون این تعداد باید با سن بچه مقایسه شود.
ممتاز منش با تأکید براینکه کم خونی هایی که مدت زیادی طول می کشد 
معمولا علت ارثی دارند، افزود: شایع ترین کم خونی که در کشور ما هم کم نیست 
تالاسمی مینور است که کم خونی خفیف می دهد، تالاسمی مینور بیماری نیست 

و یک صفت است و تا آخر عمر هم برای فرد مشکلی ایجاد نمی کند.
وی گفت: داروی خاصی هم نداشته و حتی خوردن اسید فولیک هم ضرورتی 
ندارد، لذا نباید کودکان را در این زمینه که بیماری دارند که باید حتما دارو بخورند 
با فردی که  نگران کنیم فقط نکته اصلی آن این است که این فرد نمی تواند 

تالاسمی مینور دارد ازدواج کند.
فوق تخصص خون کودکان در ادامه با اشاره به اینکه نباید به بهانه سیاهی دندان 
و یا یبوست از دادن شربت آهن به بچه ها صرفنظر کنیم، گفت: باید با مصرف 
ملین ها عوارض یبوست را جبران کرد، می توان شربت آهن را محلول در آب یا در 
آب پرتقال یا گوجه فرنگی به کودک داد یا ته دهان بریزند، اما درمان آهن بسیار 

ضروری است.
ممتاز منش افزود: چون این فقر آهن فقط کم خونی ایجاد نمی کند ما تعداد 
زیادی سلول در سسیتم عصبی مان داریم که نیاز به آهن دارند، چرا یک بچه ای که 
کمبود آهن دارد بدخلق می شود به دلیل کمبود همین آنزیم هاست و ما اگر درمان 
کم خونی ناشی از فقر آهن را به موقع انجام ندهیم اینها دچار مشکلاتی در رشد 

مغزی، تحصیل و یادگیری خواهند شد.

دریافت زیاد کلسیم ازطریق مکمل ها 
بیماری قلبی ایجاد می کند

دریافت کلسیم بیشتر از طریق خوراکی ها مشکلی ایجاد نمی کند اما مطالعات 
نشان می دهد که دریافت خیلی زیاد کلسیم از طریق مکمل ها می تواند زمینه بروز 

ناراحتی های قلبی عروقی را افزایش دهد.
به گزارش موسسه سلامت و بهداشت عمومی کشور، بدن  برای عملکرد صحیح 
به کلسیم نیاز دارد و گنجاندن خوراکی های سرشار از کلسیم برای حفظ سلامت 
استخوان ها و پیشگیری از شکستگی ها ضروری است و پوکی استخوان به  دلیل 
و می تواند  پیدا می کند  بروز  اسکلتی  بافت  تحلیل  و  استخوانی  توده  کاهش 

زمینه ساز شکستگی های کم وبیش جدی شود.
ترمیم بافت استخوانی به راحتی صورت نمی گیرد و گاه بیمار هرگز بهبودی 
کامل پیدا نمی کند،  از همین رو توجه به اصول سبک زندگی سالم و دریافت کافی 

کلسیم برای حفظ تراکم استخوانی کاملا ضروری است.
هر روز حدود یک گرم از کلسیم از طریق ادرار و مدفوع دفع می شود. اما برای 
اینکه قلب، مغز و عضلات عملکرد مطلوبی داشته  باشند، باید سطح کلسیم در 
خون ثابت باشد و این نیاز از استخوان ها گرفته و وارد خون می شود. گرچه به طور 
موقت سطح کلسیم استخوان ها کاهش می یابد اما اگر به اندازه کافی دریافت 

شود، این نیاز دوباره جبران می شود.
کلسیم علاوه بر لبنیات، در خوراکی هایی مانند بروکلی، ماهی ساردین، دانه 
چیا و بادام نیز وجود دارد. یک لیتر شیر حاوی یک گرم کلسیم است و یک ظرف 
انواع آب معدنی نیز  از  به به 6۰ میلی گرم کلسیم دارد. بعضی  ماست نزدیک 

می تواند تا ۵۰۰ میلی گرم نیاز بدن به کلسیم را تامین کند.
برای دریافت کافی کلسیم توصیه می شود حتما لبنیات و دیگر خوراکی های 
حاوی کلسیم در تغذیه روزانه گنجانده شود و مکمل های کلسیم الزاما برای همه 
افراد ضروری نیست. نیاز روزانه نوزادان به کلسیم ۵۰۰ میلی گرم است که در سنین 
۴ تا 6 سال به ۷۰۰ میلی گرم، ۷ تا ۹ سال به ۹۰۰ میلی گرم و تا ۱۹ سالگی به 
۱۲۰۰ میلی گرم می رسد. افراد بزرگسال به ۹۰۰ تا ۱۰۰۰ میلی گرم کلسیم در 
روز نیاز دارند که در خانم های یائسه، باردار، شیرده و سالمندان این مقدار افزایش 

می یابد و تا ۱۲۰۰ حتی ۱۵۰۰ میلی گرم می رسد.
تنها در صورتی که احتمال کمبود کلسیم وجود داشته باشد، باید از طریق 
آزمایش خون این کمبود مشخص شود و تحت نظر پزشک مکمل به اندازه کافی 

مصرف شود.
بر اساس گزارش وزارت بهداشت، ۹۰ درصد مردم کشور کمتر از حد نیاز کلسیم 
دریافت  می کنند و بررسی های علمی حاکی از آن است که ۴۰ درصد زنان بالغ و 
3۵ درصد مردان بالغ کاهش  ترکم استخوان دارند و حداقل ۲.۲ میلیون نفر از 

مردم کشور دچار پوکی استخوان هستند.
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وامی كه جوابگوی ودیعه نجومی نیست؛

وام ودیعه ای که مستاجران
 خانه به دوش را فراری داد

گزارش / هیفاء پردل
کرونا پشت  و سایه شوم  آن  و فشارهای  تنگناها  و  اقتصادی  بد  شرایط 
مستأجران را بیشتر از دیگر اقشار جامعه خم کرده است، مستأجران خانه به 
دوشی که این روزها در کنار تحمل تورم و گرانی باید سایه و شبح آشفته بازار 

دیگری مانند بازار مسکن را هم تحمل کنند.
در آشفته بازار کنونی مسکن دیگر هیچ مستاجری آرزوی خرید خانه ندارد، 
چرا که خرید یک خانه کوچک و به اصطلاح نقلی این روزها به چیزی شبیه 
رؤیا برای یک خانواده ایرانی تبدیل شده است چرا که شاخص دسترسی 
مسکن در کشور ۱3 ساله است، یعنی یک خانوار ایرانی اگر تمامی درآمد 
خود را پس انداز کند در یک بازده ۱3 ساله می تواند یک سرپناهی داشته 
باشد، شاید هم در این بازده زمانی هم با توجه به این تورم و آشفتگی های 

موجود غیرممکن باشد.
این روزها مستأجران از سایه شوم کرونا بیشتر از همه آسیب دیدند چرا که 
این روزها وجود ملک به یک سرمایه تبدیل شده و با توجه به اینکه برخی 
کسب و کار خود را در بحران کرونا از دست داده اند با این ملک و افزایش اجاره 
بهای آن می توانند وضعیت اقتصادی خود را سروسامان بخشند اما به چه 

قیمتی؟ به قیمت تعیین اجاره بهای نجومی؟
با این تفاسیر و مشکلاتی که برای قشر مستأجر پیش آمد در یکی از مصوبات 
ستاد ملی کرونا در دولت دوازدهم پرده از پرداخت وامی با نام »وام ودیعه 
مسکن« برداشته شد وامی که با هدف حمایت از مستأجران در شرایط سخت 

کرونایی و اقتصادی از سوی دولت برای مستأجران در نظر گرفته شده بود.
وام ودیعه ایی كه برای دریافت آن باید ضامن خرید

میزان اقساط تسهیلات در نظر گرفته شده برای این وام ۷۰ میلیون 
تومان برای تهران بزرگ با بازپرداخت یک میلیون و ۵۹۰ هزار تومان و 
برای سایر کلان شهرها مانند قم ۴۰ میلیون و بازپرداخت یک میلیون 
3۴۰ هزار تومان هم چنین برای شهرهای کوچک ۲۵ میلیون و میزان 
اقساط پرداختی یک میلیون و 3۴۰ هزار تومان در نظر گرفته شده 

است.
اما این وام که حکم آرام بخش موقت برای درمان درد بی درمان بازار آشفته 
مسکن و آلام مستأجران در نظر گرفته شده است نه تنها دردی را درمان نکرد 
که هیچ به یک ماراتن نفس گیری تبدیل شده که مستأجران نگون بخت باید 
دنبال شرایط سخت بانک های عامل دوندگی کنند ولی با همه دوندگی ها 
قدیمی  قول یک ضرب المثل  به  و  کرده اند  برخورد  با هفت خوان رستم 

مستأجران »عطای وام را به لقایش بخشیدند«.
یک شهروند قمی درباره وام ودیعه مسکن می گوید: وقتی در خبرها مطلع 
شدم که دولت برای حمایت ما مستأجران وامی در نظر گرفته است با در دست 
داشتن مدارک مورد نیاز به یکی از بانک ها رفتم و برخی مراحل را با کلی 
دوندگی پشت سر گذاشتم به ویژه دریافت کد رهگیری که کلی هزینه دارد 
اما وقتی به مرحله معرفی ضامن رسیدم متوجه شدم که باید ضامن کارمند با 

چک هم داشته باشم.
محمدعلی فرهنگیان می افزاید: با وجود این همه شرط و شروطی که برای 
ضامن وجود داشت، افرادی که برای ضمانت پیدا کرده بودم با دیدن این 

شرایط فراری شدند.
وامی كه جوابگوی ودیعه نجومی نیست

یک بانوی قمی که دارای ۴ فرزند و سرپرست خانوار است و با خیاطی کسب 
درآمد می کند در گفت وگو با خبرنگار مهر با انتقاد از این وام بیان می کند: وام 
برای قم ۴۰ میلیون تومان در نظر گرفته شده است حال جدای از دوندگی ها 
و سنگ اندازی های بانک ها برای دریافت این وام؛ مگر دولتی ها از بازار اجاره 
بهای مسکن بی اطلاع هستند؟ مگر نمی دانند برای یک خانه معمولی با 
حداقل ترین امکانات موجود ۱۰۰ تا ۱۵۰ میلیون تومان باید رهن پرداخت 
با ۴۰ میلیون تومان چه  پایین ترین نقطه شهر قم!! واقعاً  کرد آن هم در 

خانه ایی را می توان اجاره کرد؟
زیر بار قرض رفتن راحت تر از وام ودیعه دولت

علی دهقان 36 ساله که یک سالی است ازدواج کرده است می گوید: در 
منطقه آزادگان قم طبقه زیر زمین خانه ایی را اجاره کردم من دانشجو هستم 
و بعد از ظهرها در دفتر بیمه کار می کنم الان بعد از 6 ماه صاحب خانه وقتی 
فهمید فرزندی در راه است برایم پیام داد که یا به فکر خانه دیگری باشم و یا 

باید مبلغ اجاره بیشتری را پرداخت کنم.
وی می افزاید: از طریق خانواده با خبر شدم که دولت وام ودیعه مسکن 
برای مستأجران در نظر گرفته است با طی برخی مراحل آن پیامک تأیید برایم 
ارسال شد وقتی به بانک برای دریافت وام و طی مراحل دیگر رفتم با سنگ 

اندازی های متعدد بانک روبرو شدم.
به گفته دهقان؛ یک روز به من گفته شد سایت و سامانه بسته است روز 
بعد به من گفتند که اعتبار برای این وام هنوز جذب نشده است من هم 
دیگر عطایش را به لقایش بخشیدم و تن به بدهی دادم و از یکی از اقوام 
مبلغی را به عنوان قرض دریافت کردم، این وام به جای اینکه دردی از 
مستأجر بکاهد برعکس شأن مستأجر را در بانک های عامل بی ارزش 

کرده است.
عبور ۶۱ درصد از قمی ها از ماراتن سخت بانک ها برای دریافت وام 

ودیعه مسكن
فرماندار شهر قم در این زمینه  می گوید: طبق تصمیمی که در ستاد ملی 
مقابله با کرونا مصوب شد قرار شد تسهیلاتی در قالب وام مسکن به مستأجران 

پرداخته شود.
مرتضی حیدری می افزاید: در استان قم ۵ بانک دولتی و ۸ بانک خصوصی 
مسئول پرداخت وام ودیعه مسکن هستند و در کل از مجموع ۱۱ هزار و 3۱۲ 
متقاضی وام مسکن؛ 6 هزار و ۵6۵ نفر توانستند این وام را دریافت کنند یعنی 

به عبارتی 6۱ درصد مردم قم وام ودیعه مسکن را دریافت کرده اند.
با این تفاسیر برای بررسی مشکلات دریافت این وام و دلایل سنگ اندازی 
های بانک های عامل برای پرداخت وام ودیعه مسکن به سراغ اداره کل راه و 

شهرسازی رفته تا پیگیری این موضوع شویم.
بانک ها بر اساس اعتبار سال گذشته وام ودیعه پرداخت می كنند

مدیرکل اداره راه و شهرسازی استان قم تیز به خبرنگار مهر می گوید: و 
تاکنون تعداد 6 هزار و ۲3۰ متقاضی وام ودیعه دریافت کرده اند و سهمیه 

جدیدی در کشور برای وام کمک ودیعه مسکن ابلاغ نشده است.
حسن صبوری می افزاید: بانک ها بر اساس اعتبارهای باقیمانده از سال 
گذشته اقدام به پرداخت وام ودیعه کرده اند که در شهر قم با پرداخت این 
سهمیه، اعتباری برای پرداخت وام ودیعه مسکن مستأجران وجود ندارد که 
این مسئله به وزارت راه و شهرسازی برای تأمین اعتبار جدید یا مسدود نمودن 

سامانه اعلام شده است.

مدیر اجرایی حرم امامزاده موسی مبرقع)ع( مطرح كرد:

انتظار از دولت برای اتمام طرح توسعه 
حرم امامزاده موسی مبرقع)ع(

مدیر اجرایی حرم امامزاده موسی مبرقع)ع( گفت: امیدواریم در دولت جدید، 
شاهد حرکتی جهادی برای به سرانجام رسیدن طرح توسعه این آستان مقدس و 

محله چهل اختران باشیم.
 حجت الاسلام صدر در گفت وگویی اظهار کرد: حضرت موسی مبرقع)ع( فرزند 
امام جواد)ع( هستند و برادر بزرگ ایشان نیز امام هادی)ع( است؛ ایشان در سال 

۲۱۴ قمری دو سال بعد از ولادت امام هادی)ع( به دنیا آمدند.
متولی  که  است  این  مبرقع)ع(  موسی  امامزاده  کرامات  از  یکی  افزود:  وی 
موقوفات و صدقات امام جواد)ع( بوده اند و این امر نشان دهنده تقوا و امانتداری 

ایشان است.
مدیر اجرایی حرم امامزاده موسی مبرقع)ع( با اشاره به هجرت این امامزاده 
واجب التعظیم به قم در سال ۲۵6 قمری عنوان کرد: با توجه به سبقه تاریخی 
و شیعی مردم قم، این شهر را برای هجرت و تبلیغ دین انتخاب کردند؛ ایشان 
سرسلسله سادات رضوی هستند و هر سید رضوی در همه عالم، از نسل ایشان 

هستند.
وی ادامه داد: بقعه متبرکه ایشان در واقع خانه ای است که امامزاده موسی 
مبرقع)ع( در آنجا سکونت داشتند و امروزه به یکی از حرم های بزرگ قم تبدیل 
شده است. صدر با اشاره به لقب »مبرقع« عنوان کرد: وجه تسمیه این لقب آن 
است که چون حضرت به یوسف اهل بیت)ع( مشهور بوده اند و چهره بسیار زیبایی 
داشته اند، برقعی روی صورت می کشیدند یعنی چیزی مثل نقاب و به همین دلیل 

این لقب به ایشان اطلاق شده است.
مدیر اجرایی حرم مطهر امامزاده موسی مبرقع)ع( عنوان کرد: حضرت تا سن 
۸۲ سالگی در قم زندگی کردند و در همین شهر هم درگذشتند و در منزل شخصی 
خودشان به خاک سپرده شدند که امروزه به زیارتگاهی مهم در جهان اسلام 
تبدیل شده است. وی به ویژگی های محله چهل اختران اشاره کرد و گفت: حدود 
۴۰۰ سال است که هیئت مذهبی این محله فعال است و دسته ای عظیم هم از 

حدود ۱۴۰ سال قبل در روزهای تاسوعا و عاشورای به راه می افتد.
صدر با بیان اینکه شیعیانی از سراسر جهان به ویژه هند و پاکستان به حرم مطهر 
امامزاده موسی مبرقع)ع( مراجعه می کنند خاطرنشان کرد: این افراد در دهه 
اول ماه محرم نیز به قم می آیند و همراه دسته عزاداری چهل اختران به سمت 
حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( حرکت می کنند. مدیر اجرایی این بقعه 
متبرکه افزود: رهبر معظم انقلاب فرموده اند بقاع متبرکه باید به قطب فرهنگی 
تبدیل شوند بنابراین تصمیم گرفتیم از طریق برنامه های مختلف فرهنگی و 

اجتماعی، مردم را به سمت حرم مطهر امامزاده موسی مبرقع)ع( سوق دهیم.
اجرای ۳۰مرحله ازطرح ویزیت و داروی رایگان برای نیازمندان 

وی با اشاره به اجرای طرح ویزیت و داروی رایگان برای نیازمندان از محل عواید 
موقوفات گفت: با همکاری بسیج جامعه پزشکی استان و بیمارستان علی بن 
ابیطالب)ع( طرحی را شروع کرده ایم که در قالب آن، پزشکان عمومی و متخصص 
در این بقعه یا دیگر حرم های مطهر امامزادگان و برخی مساجد حضور می یابند و 
به ویزیت رایگان بیماران می پردازند و دارو و خدمات پزشکی هم به صورت رایگان 

به آنها داده می شود.
صدر با بیان اینکه 3۰ مرحله از این طرح اجرایی شده است خاطرنشان کرد: 
تاکنون ۸۰۰ میلیون تومان برای تامین داروی مورد نیاز بیماران و از محل عواید 
موقوفات هزینه شده است همچنین با توجه به شیوع کرونا، بیمارستان موقتی هم 
در همان اوایل در محله چهل اختران راه اندازی کردیم به طوری که می توان گفت 
حرم مطهر امامزاده موسی مبرقع)ع( به یک بیمارستان صحرایی تبدیل شده بود.
رزمایش  کرد:  تصریح  مبرقع)ع(  موسی  امامزاده  مطهر  حرم  اجرایی  مدیر 
مواسات و همدلی هم بر اساس فرموده رهبر معظم انقلاب و با محوریت بقاع 
متبرکه شاخص استان قم از جمله این آستان مقدس اجرایی شده است؛ بیش از 
۱۰ مرحله رزمایش مواسات و همدلی در حرم امامزاده موسی مبرقع)ع( به مرحله 
اجرا درآمد و هزاران بسته معیشتی بین نیازمندان محله چهل اختران و دیگر 
محلات توزیع شد؛ علاوه بر این هزاران پرس غذای گرم هم طی این مدت طبخ و 

در بیمارستان ها و محلات مختلف در اختیار نیازمندان و بیماران قرار گرفت.
وی به طرح توسعه حرم امامزاده موسی مبرقع)ع( و محله چهل اختران اشاره 
و ابراز کرد: چندین سال است این طرح هنوز اجرایی نشده و مشکلات بسیاری 

برای مردم این محله ایجاد کرده است.
صدر افزود: حرم مطهر امامزاده موسی مبرقع)ع( مورد توجه امام خمینی)ره( 
و علمای بزرگوار بوده است؛ در سفر پر خیر و برکت رهبر معظم انقلاب به قم نیز 
بودجه ای برای اجرای طرح به تصویب رسید که در آغاز به صورت منسجم شروع 
شد ولی با مشکلاتی مواجه شدیم چرا که متولی خاصی برای آن تعیین نشد و هر 

دستگاه گوشه ای از کار را دست گرفت.
عدم وحدت رویه و نقشه راه علت به نتیجه نرسیدن طرح توسعه 

وی تصریح کرد: عدم وحدت رویه و نقشه راه برای اجرای طرح توسعه، سبب 
شد هم بودجه سفر رهبری به اتمام برسد و هم پروژه به سرانجام نرسد و وضعیت 
نامناسبی را در این محله شاهد باشیم مثلا تملک و تخریب املاک در طرح به 
صورت نامنظم بوده و همین مسئله آسیب های اجتماعی فراوانی را به وجود آورده 

و تصویری ناهمگون و زشت را از شهر ارائه می دهد.
صدر با بیان اینکه امیدواریم در دولت جدید، شاهد حرکتی جهادی و برای به 
سرانجام رسیدن طرح توسعه باشیم گفت: اینگونه نباشد که باز هم هر نهاد، کار 
را به گردن دیگری بیندازد البته در سفر قریب الوقوع رئیس جمهور به قم درصدد 

تصویب بودجه ای مناسب برای طرح هستیم.
مدیر اجرایی حرم مطهر امامزاده موسی مبرقع)ع( با اشاره به پرچمداری مردم 
قم و محله چهل اختران در مبارزات انقلابی عنوان کرد: یکی از شهدای ۱۵ خرداد 
به نام حسن کلهر در این بقعه متبرکه مدفون است؛ شهید شاخص دیگری که 
محله چهل اختران به اسلام و انقلاب تقدیم کرده، شهید مصطفی کلهری است 
که یکی از فرماندهان دوران دفاع مقدس بوده است؛ قصد داریم بانک اطلاعاتی 
شهدای محله چهل اختران را تکمیل و طرح تکریم از خانواده آنها را اجرایی کنیم.

 
 ۲ هزار مهارت آموز در این واحد آموزشی به تحصیل مشغول می شوند؛

افتتاح آموزشکده خیرساز فنی و حرفه ای 
دختران در قم

ساختمان خیرساز آموزشکده فنی و حرفه ای دختران قم، به مساحت ۲ هزار و 
۲۵۰ متر مربع صبح روزسه شنبه افتتاح شد.

ساختمان جدید آموزشکده فنی و حرفه ای دختران قم، به همت حاج علی وکیل 
از خیرین قم با ۲ هزار و ۲۵۰ متر مربع زیر بنا، به منظور جبران بخشی از کمبود 

فضای آموزشی استان در رشته های فنی و حرفه ای، افتتاح شد.
حاج علی وکیل، فرزند مرحوم محمدرضا وکیل با اشاره به دغدغه پدرش برای 
سرمایه گذاری جهت ایجاد اشتغال، گفت: با توجه به خواسته مرحوم محمدرضا 
وکیل، پس از بررسی های انجام شده ساخت آموزشکده فنی و حرفه ای دختران 

قم در دستور کار قرار گرفت.
رضا حری فراهانی، رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای استان قم، با اشاره به تحصیل 
۲ هزار مهارت آموز در این واحد آموزشی، گفت: کلاس  درس رشته های دوخت، 

گرافیک و کامپیوتر در آموزشکده فنی و حرفه ای دختران قم برگزار می شود.
ابراهیم صالحی عمران، رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای کشور در مراسم افتتاح 
ساختمان جدید آموزشی آموزشکده فنی و حرفه ای دختران قم، ضمن گرامی 
داشت شانزدهم آذر، روز دانشجو، گفت: آموزش های مهارتی و فنی و حرفه ای به 

عزم ملی نیاز دارد که تا کنون چنین عزمی در کشور ایجاد نشده است.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر استقبال از رشته های مهارتی در سطح 
آموزش عالی بسیار پایین است، افزود: در برنامه توسعه آموزش عالی قرار بر این 
بود که 3۰ درصد دانشجویان در رشته های فنی و حرفه ای تحصل کنند که تحقق 

این مهم، همت خیرین و فرهنگ سازی در جامعه را می طلبد.
رئیس دانشگاه فنی و حرفه ای کشور آموزش های مهارتی را مبنای توسعه عنوان 
کرد و گفت: قرار بود ۵۰ درصد دانش آموزان در هنرستان ها و آموزشگاه های کار و 

دانش تحصیل کنند که الان این عدد زیر 3۰ درصد است.
ساختمان آموزشکده فنی و حرفه ای قم که در منطقه پردیسان، خیابان اندیشه 

واقع شده است، دارای ۱۲ کلاس، ۷ کارگاه و 6 اتاق اداری و جانبی است.

 

گزارش :اعظم حمیدپور

\آموزش مجازی پدیده ای تحمیلی در نتیجه پاندومی کرونا بود که نتوانست به طور 
موثر کارکردهای آموزشی و پرورشی مدارس را محقق کند. چالش های گسترده 
آموزش در شیوه غیرحضوری، بازگشایی مدارس را به گزینه ای گریزناپذیر تبدیل 

کرده است.
بازگشایی مدارس روند تدریجی خود را ادامه می دهد و بعد از مدارس متوسطه 
حضوری  آموزش  به  که  است  ابتدایی  و  اول  متوسطه  مدارس  نوبت  حال  دوم، 
بازگردند. بر اساس اظهارات مسوولان آموزش و پرورش و تصمیم ستاد ملی مبارزه 
با کرونا، مدارس ابتدایی و متوسطه اول در سراسر کشور اول آذر به صورت رسمی 
بازگشایی خواهد شد. دفتر سلامت و تندرستی وزارت آموزش و پرورش، استلزامات 
بازگشایی مدارس ابتدایی و متوسطه اول از منظر رعایت پروتکل های بهداشتی را 
تشریح و از مدیران مدارس درخواست کرده تا نمونه برگ تقاضای بازگشایی خود 
را در سامانه بارگذاری کنند. »محسن فرهادی« معاون فنی مرکز سلامت محیط و 
کار وزارت بهداشت هم واکسن نزدن دانش آموزان زیر ۱۲ سال را دلیلی برای تاخیر 
در بازگشایی مدارس ندانسته و گفته: از آنجایی که دانش آموزان زیر ۱۲ سال امکان 
تزریق واکسن ندارند، مدارس باید با رعایت کامل و دقیق پروتکل های بهداشتی و 

استفاده از ماسک در تمام اماکن و ساعت ها فعالیت داشته باشند.
مدارسی كه تعطیل شد و كاركردهای آموزشی كه بر زمین ماند

نزدیک به ۲ سال است که تعطیلی مدارس، شکل و کیفیت آموزش را برای معلمان 
و دانش آموزان متحول کرده است. نظام های آموزشی جهان در راستای تطبیق خود 
با شرایط کرونایی، ترتیباتی اقتضایی اتخاذ کردند، به این ترتیب آموزش مجازی به 
یکی از ابزارها و روش های پرکاربرد برای بر زمین نماندن کار ویژه های نظام آموزش 

بدل شد.
 بعدها به تدریج مدارس به سوی بازگشایی روی آوردند و اکنون در بسیاری از 
کشورهای جهان آموزش به صورت حضوری یا ترکیبی از آموزش حضوری و مجازی 
ارائه می شود. در کشور ما سال گذشته تحصیلی کاملا به صورت مجازی برگزار شد. 
امسال ولی بازگشایی تدریجی مدارس و الگوی آموزش ترکیبی در دستورکار قرار 
گرفته است.از نگاه کارشناسان آموزشی، دانش آموزان امروز با افت تحصیلی آشکار و 
پنهان قابل توجهی مواجه هستند، گویا آموزش مجازی در ارتقای سطح تحصیلی و 

علمی دانش آموزان چندان موثر نبوده است.
چالش های آموزش مجازی، بازگشایی مدارس را به گزینه ای گریزناپذیر تبدیل 
کرده است. به رغم تلاش گسترده معلمان، کارکرد آموزشی مدارس، به طور کامل 
محقق نشد. از نگاه کارشناسان آموزشی، دانش آموزان امروز با افت تحصیلی آشکار 
و پنهان قابل توجهی مواجه هستند، گویا آموزش مجازی در ارتقای سطح تحصیلی 

و علمی دانش آموزان چندان موثر نبوده است.
ابتدای مردادماه امسال بود که معاونت آموزش متوسطه بخشنامه »بسته تعمیق 
یادگیری و جبران افت تحصیلی« را به ادارات کل آموزش و پرورش استان ها، ابلاغ 
کرد. بر اساس این بخشنامه، نتایجی که در حال حاضر به عنوان عملکرد تحصیلی 
دانش آموزان در اختیار خانواده، مدرسه، دانش آموز و نظام آموزشی قرار دارد؛ شرایط 
را برای تبیین دقیق واقعیت فراهم نمی کند و ممکن است با همه واقعیت یکسان 
نبوده و میزان و کیفیت یادگیری دانش آموزان به طور دقیق و به سرعت دریافت 
نشود؛ همین امر سبب شود ذی نفعان اصلی )خانواده، مدرسه، دانش آموزان( 
از درک واقعیت و علاج به هنگام غافل شوند. در این صورت با بازگشت به شرایط 
عادی در دوران پس از بیماری کرونا و مشغول شدن کنش گران آموزشی به رویه های 
متعارف گذشته، بر انباشت افت پنهان آموزشی در طول ماه ها و سال های تحصیل 

دانش آموزان اضافه شود.
این مساله وقتی اهمیت بیشتری می یابد که بدانیم نتیجه دو سنجش بین المللی 
»پرلز« و »تیمز« در سال ۲۰۱۹ نشان می دهد که عملکرد تحصیلی دانش آموزان 
ایرانی پایین تر از میانگین بین المللی آن بوده است. این سنجش ها سواد خواندن، 
نوشتن، ریاضیات و علوم را در دانش  آموزان پایه ابتدایی بررسی می کند. زمزمه های 
از  معلمان  از  بسیاری  که  بلندتر می شود  تدریج  به  در حالی  مدارس  بازگشایی 
ضرورت های گریزناپذیر آموزش حضوری و حضور فیزیکی دانش آموزان در مدرسه 

می گویند.
آموزش مجازی؛ زمینه ای برای انباشت بی سوادی

»نیلوفر ابراهیمی« کارشناس مسائل آموزشی و آموزگار پایه چهارم ابتدایی در 
استان تهران، در گفت وگو با ایرنا با اشاره به یکسان نبودن بهره دانش آموزان از 
آموزش برخط گفت: دانش آموزانی که سطح علمی بالاتری دارند، نه تنها با آموزش 
مجازی مشکلی ندارند، بلکه از مزیت آن یعنی امکان بازبینی مکرر محتوای آموزشی 

ارایه شده از سوی معلم، استفاده بیشتری می برند.
این  معلم پایه ابتدایی در ادامه گفت: در مقابل دانش آموزانی قرار دارند که پایه 
ضعیف تری دارند و بیشترین ضربه را از آموزش غیرحضوری می خورند.  اغلب این 
دانش آموزان به بهانه های مختلف از درس و ارایه تکلیف شانه خالی می کنند و اغلب 
والدینی هم ندارند که با معلم همراهی و همکاری داشته باشد. نبود امکان نظارتی 
دقیق از سوی معلم و تحت بستر آنلاین هم به مسئولیت گریزی این دانش آموزان و 

بی سوادی آنها دامن می زند.
ابراهیمی معتقد است تداوم این روند، درسال های آتی، کیفیت آموزش حتی 
به صورت حضوری را هم تحت تاثیر قرار می دهد، چرا که کلاس های آتی به جای 
آموزش یک پایه تحصیلی، کلاس ها »چندپایه« خواهد شد؛ به این معنی که معلم 
نه تنها پایه کلاسی خود، بلکه باید مطالب زیربنایی پایه های پیشین را هم در کلاس 

به دانش آموز یاد بدهد.
نظارت پاشنه آشیل آموزش غیرحضوری

از سوی دیگر آموزش برخط، امکان سنجش دقیق دانش آموزان از سوی معلم را با 
چالش مواجه کرده است. از نگاه ناظران، اگرچه میانگین نمرات برخی دانش آموزان 
در سال تحصیلی گذشته افزایش یافته، ولی این به معنی رشد سطح تحصیلی 
دانش آموزان نیست. سیستم سنجش و نمره دهی در آموزش مجازی واقعی نیست. 
نبود امکان برگزاری آزمون با امکان نظارت معلم، علاوه بر آسیب هایی مثل گسترش 
تقلب و نهادینه شدن این آسیب در سنین پایین، انگیزه رقابت میان دانش آموزان 

را از بین برده است.نبود امکان برگزاری آزمون با امکان نظارت معلم، علاوه بر 
آسیب هایی مثل گسترش تقلب و نهادینه شدن این آسیب در سنین پایین، انگیزه 

رقابت میان دانش آموزان را از بین برده است.
علاوه بر این در موضوع درس آموزی و کارکلاسی هم معلمان با چالش های مواجه 
هستند که از ضعف امکان نظارت ناشی می شود. به گفته ابراهیمی نرم افزار شاد در 
بهترین حات یک »پیام رسان« است و امکان تعامل فعال میان دانش آموز و معلم و 
نظارت معلم را فراهم نمی کند، از این رو شاد شاید کارایی داشته باشد، ولی در امر 

آموزش، اثربخشی چندانی ندارد.
»نسرین معروفی« آموزگار پایه پنجم ابتدایی در تهران هم در گفت و گو با ایرنا 
معتقد است: آموزش غیرحضوری، زمینه های بهانه جویی دانش آموزان و فرار آنها از 
مسوولیت را فراهم کرده است. دانش آموز، کم کاری خود را به اختلال در اینترنت، 
خرابی گوشی و مواردی از این دست ارتباط می دهد. من به عنوان معلم مطمئن 
هستم برخی دانش آموزان صادق نیستند، ولی نمی توانم اثبات کنم چون هیچ 
امکان نظارتی وجود ندارد، مگر اینکه والدین با ما همکاری کنند که این مساله هم 
ابعاد مختلف خودش را دارد. برخی والدین شاغل هستند، برخی سواد لازم را ندارند 
و برخی با دانش آموز درمسوولیت گریزی همراهی می کنند. به همین دلیل، مساله 

آموزش برای برخی از دانش آموزان اتفاق نمی افتد.
از بین رفتن چارچوب كلاس و دخالت والدین

محرومیت از امکان تجربه چارچوب کلاس هم کیفیت آموزش را از خود متاثر 
کرده است. معروفی در ادامه صحبت های خود افزود: قبل از کرونا کلاس درس 
چارچوب داشت، معلم بود و دانش آموزانش ولی الان پدر،مادر، مدیر، معاون و ... 
هم کلاس را می بینند و همه خود را صاحبنظر می دانند و نظر می دهند. این مساله 
موجب افزایش دخالت در روند و شیوه برگزاری کلاس می شود و با از بین بردن حریم 

و چارچوب کلاس، کیفیت آموزش را هم تحت تاثیر قرار می دهد.
ابراهیمی هم بر این باور است که در سبک مجازی آموزش، بسیاری از بچه ها  تا 
اندازه زیادی استقلال خود را از دست داده و به والدین متکی شده اند. والدین هم 
که تجربه آموزش دهی و معلمی ندارند، در امر آموزش و برگزاری کلاس ها مداخله 

می کنند و به ارتباط معلم و دانش آموز لطمه می زنند.
»حمیلا بخشی« روانشناس و مدیر یک مدرسه ابتدایی در تهران هم در گفت وگو 
با ایرنا گفت: تشکیل کلاس در خانه مشکلات بسیاری را به وجود می آورد. والدین 
در خصوص شکست فرزندان خود تاب نیاورده و در کنار آنها برای اثبات و موفقیت 
آنها تلاش می کنند و فرصت آزمون و خطا که درس زندگی است را از دانش آموزان 
می گیرند. به گفته بخشی در کنار این مساله، حضور دانش آموزان در فضای مجازی 

نظارت مستمر و تمام وقت اولیا را می طلبد و می دانیم که امکان پذیر نیست.
فراهم شدن بستری برای تشدید بی عدالتی آموزشی

غیرحضوری شدن آموزش، بیش از پیش به نابرابری برخورداری از حق آموزش 
همگانی دامن زده است. دسترسی نابرابر دانش آموزان به ابزارهای لازم برای دریافت 
آموزش مجازی از جمله گوشی هوشمند یا تبلت، وضعیت اقتصادی و معیشتی 
خانوارها را به متغیری تاثیرگذار در میزان عدالت آموزشی تبدیل کرده است. برخی 
خانواده ها امکان تهیه ابزارهای الکترونیک برای دانش آموزان را ندارند و آموزش و 
پرورش  هم بودجه لازم برای تامین این ابزارها را ندارد. در نتیجه همواره تعداد قابل 
توجهی از دانش آموزان از دریافت باکیفیت یا به طورکلی دریافت محتوای آموزش 

مجازی بازمی مانند.
ابراهیمی دربخش دیگری از مصاحبه خود گفت: برخی دانش آموزان گوشی 
هوشمند یا تبلت ندارند یا گاهی به اندازه ای اندروید گوشی آنها پایین است که 
نمی توانند همگام با کلاس پیش بروند یا این آموزش ها را به درستی دریافت کنند. 
به گفته ابراهیمی، وضعیت تهران که اینگونه است، مشخص نیست در شهرستان ها 

چه تعداد از دانش آموزان شرایط مشابهی داشته باشند.
بهمن ماه پارسال بود که جانشین وزیر آموزش و پرورش در طرح هدایت اعلام 
داشت: به پنج میلیون ابزار آموزش الکترونیک نیاز است چرا که سه میلیون محصل 
از هیچ یک از ابزارهای آموزشی برخوردار نیستند و از طرفی حدود ۱۲ درصد دانش 

آموزان به صورت مستقل ابزار آموزشی هوشمند را در اختیار دارند.
همچنین عدم دسترسی یکسان به اینترنت، به عاملی برای نابرابری آموزشی 
بدل شده است. برخی خانواده ها قادر به تامین هزینه های سنگین اینترنت برای 
فرزندانشان نیستند. گذشته از این، برخی خانواده ها از جمله خانواده های عشایر به 
خاطر جابجایی های فصلی و عبور از مناطق مختلف از دسترسی پایدار به اینترنت 

محروم هستند.
میزان تحصیلات والدین هم به عاملی برای نابرابری آموزشی بدل شده است. در 
سبک مجازی آموزش، به رغم تلاش بسیار زیاد معلمان، بخش مهمی از بار آموزش 
و پیشبرد همگام دانش آموز با کلاس درس بر دوش خانواده ها افتاده است. پدر و 
مادرهایی با سطح سواد کم، قادر به انجام این مسئولیت یا حتی ارتباط موثر با معلم 

دانش آموز نیستند.
نبود تعامل موثر میان دانش آموز و معلم

بخشی در این باره معتقد است: دانش آموزان با دوری از فضای مدرسه از تعاملات 
با همسالان خود محروم شده و این خود منجر به فرو پاشی ساختار ذهنی آنها می 
شود. فقدان تعاملات آثار مخربی در دانش آموزان بر جا می گذارد. دانش آموزان با 
دوری از فضای مدرسه از تعاملات با همسالان خود محروم شده و این خود منجر 
به فرو پاشی ساختار ذهنی آنها می شود. فقدان تعاملات آثار مخربی در دانش 
آموزان بر جا می گذارد. معروفی هم به بعد دیگر این ارتباطات اشاره کرد و گفت: 
در آموزش مجازی، امکان تعامل موثر میان معلم و دانش آموز و ارتباط میان خود 
دانش آموزان به عنوان زیربنای شکل گیری مهارت های اجتماعی فراهم نیست. 
به گفته این آموزگار، هرچند تلاش می کنیم در فضای  مجازی هم دانش آموزان را 
به کار گروهی سوق دهیم، ولی نبود ارتباط موثر میان بچه ها، آموزش مهارت های 
اجتماعی و پرورشی دانش آموزان را هم با اخلال مواجه کرده است. به گفته معروفی 
مهارت های اجتماعی و آموزه های پرورشی چون قانونمندی، نظم، ارتباط گیری 
موثر با همسالان، تحمل نظر مخالف، همکاری و ... تنها با حضور در مدرسه محقق 
می شود. تداوم فعالیت بی نقصان نظام آموزش و پرورش نقشی بی بدیل در انتقال 
اجتماعی،  پایدار  توسعه  طورکلی  به  و  اجتماعی  و  سیاسی  هنجارهای  دانش، 
سیاسی، فرهنگی و حتی اقتصادی دارد؛ بخش مهمی از این کارویژه ها با حضور 

فیزیکی دانش آموزان در مدرسه محقق می شود.
الگوی ترکیبی آموزش شامل آموزش حضوری و مجازی، از نگاه ناظران بهترین 
و کامل ترین شیوه انتقال دانش مدرسه ای در شرایط شیوع کرونا است. البته این 
مهم باید با رعایت کامل دستورالعمل های بهداشتی و تضمین سلامت دانش آموزان، 
معلمان و خانواده ها انجام شود. اتخاذ تدابیر مشخص برای رعایت فاصله گذاری 
اجتماعی، کاهش تراکم دانش آموزان در کلاس، تحدید مدت زمان کلاس ها و 
دفعات حضور در مدرسه و ... در کنار الزامات جدی برای رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی، بازگشایی مدارس را به اقدامی امن در راستای احیای کارویژه های نظام 

آموزش و پرورش تبدیل خواهد کرد.

نبود امكان ارتباط موثر میان معلم و دانش آموز به ویژه 
در پایه های ابتدایی، كیفیت آموزش را تحت تاثیر قرار 

داده است. روابط چهره به چهره، ارتباط همدلانه و روابط 
انسانی دانش آموز پیش شرط های انتقال و دریافت كارآمد 
آموزش در سنین كودكی به ویژه در پایه های اول و دوم  

ابتدایی است.

مدارسی كه تعطیل شد و كاركردهای آموزشی كه بر زمین ماند؛

کارکرد موثر آموزشی مدارس در گروی بازگشایی
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 وزیر ارتباطات اعلام كرد:

اتصال همه روستاهای بالای ۲0 خانوار 
به اینترنت تا پایان سال آینده

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: بر اساس آخرین ارزیابی انجام شده، 
حدود ۱۹ درصد از روستاهای بالای ۲۰ خانوار کشور یا به اینترنت دسترسی 
ندارند، یا نحوه اتصال شان بسیار بی کیفیت است که تا پایان ۱۴۰۱ همه این 

روستاها به اینترنت متصل می شوند.
»عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات روز سه شنبه با حضور در مجلس درباره برنامه 
این وزارتخانه برای توسعه ارتباطات در کشور، افزود: بر اساس آخرین ارزیابی های 
صورت گرفته، حدود ۸۱ درصد از روستاهای کشور به اینترنت دسترسی دارند 
هرچند آماری که به ما تحویل دادند ۹۰ درصد بود. اما ارزیابی های انجام شده 
نشان داد بسیاری از روستاها کیفیت مناسبی ندارند و به علت مستهلک شدن 

زیرساخت ها به اینترنت مناسبی دسترسی ندارند و باید برای آن ها نیز فکر کرد.
وزیر ارتباطات تصریح کرد: اکنون ۷ هزارو ۴۵۱ روستا داریم که کیفیت اینترنت 
آن ها اصلا مناسب نیست و ۴ هزار و ۵۰۰ روستا اصلا به اینترنت دسترسی 
ندارند و امکان برقراری ارتباطات نیز فراهم نیست. برای رفع این مشکلات، 

برنامه ریزی های دقیقی انجام داده ایم.
وی درباره برنامه ریزی برای اتصال روستاهای باقی مانده به اینترنت گفت: 
در ۴ سال گذشته حدود هزار و ۸۰۰ سایت جدید در کشور راه اندازی شده و 
به این واسطه، دسترسی به اینترنت با کیفیت برای ۲ هزار و ۵۰۰ روستا فراهم 
شده است. درصد زیادی از روستاها، جزو روستاهایی بودند که برای اپراتور صرفه 

اقتصادی داشته و به همین دلیل، سایت را راه اندازی کرده است.
زارع پور تصریح کرد: این تعداد سایت از محل منابع وزارت ارتباطات راه اندازی 
شده است. روستاهای باقی مانده، عمدتا روستاهای صعب العبور و دور افتاده 
هستند و راه اندازی زیرساخت های ارتباطی در آنها مشکل است. در گذشته با 
یک سایت می توانستیم ۲ تا 3 ورستا را پوشش بدهیم، اما برای اتصال برخی از 
روستاهای باقی مانده باید یک سایت اختصاصی یا در مواردی باید سایت واسط 
راه اندازیم کنیم. بسیاری از این روستاها از نعمت برق و جاده محروم هستند و 
برای ارتباطات نیاز به برق داریم. در تبصره های بودجه پیشنهادی ۱۴۰۱ یک 
بندی پیشنهادی کردیم که برق رسانی به روستاها با اولویت روستاهای فاقد 

ارتباط صورت بگیرد.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: باید ۲ هزار و 6۷۴ سایت جدید راه اندازی کرد و 3 
هزار و ۲۰۰ سایت را ارتقا بدهیم. قولی که زمان رای اعتماد دادم این بود که تا 
پایان ۱۴۰۱ تمام روستاهای بالای ۲۰ خانوار را به شبکه ملی اطلاعات متصل 
کنیم. آن زمان تصور من این بود که باید زیرساخت را برای ۴ هزار روستا مهیا 
کنیم، اما آمار کنونی ما حکایت از ۷ هزار و ۴۵۱ روستا دارد اما من به قولم وفادار 

هستم.
وی تاکید کرد: اگر بخواهیم در یک سال و نیم آینده این اتفاق رخ دهد، باید ۴ 
برابر بودجه بیشتر در نظر بگیریم و ۴ برابر به کار سرعت بدهیم که مسیر سختی 
است. یکی از کلیدی ترین و مهم ترین نیروهای خود را برای توسعه ارتباطات 
روستایی منصوب کردم. تا کنون به 6 استان سفر کرده است تا مشکلات را از 
نزدیک رصد کند. وزیر ارتباطات با تاکید بر این که برای دستیابی به این اهدف 
به هشت هزار میلیارد تومان بودجه نیاز است، خاطرنشان کرد: در نظر داریم 
ارتباطات روستایی را در ۴ فاز تکمیل کرده و به پایان برسانیم. در 3 ماه گذشته 
توانسته ایم ۵۰۰ روستا را به اینترنت متصل کنیم، فاز ابتدایی در بهمن امسال 
است که حدود ۷۰۰ روستای جدید را متصل خواهیم کرد.  در اردیبهشت و هفته 
ارتباطات نزدیک به ۹۰۰ روستا، در هفته دولت سال آینده حدود ۲ هزار و ۵۰۰ 

روستا و باقیمانده را در اسفندماه سال آتی متصل خواهیم کرد.
 

وزیر امور اقتصادی و دارایی اعلام كرد:
 گره های اقتصادی در ماه های آینده باز می شوند

وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه مسوولان کمک برای افزایش تاب آوری 
جامعه را در دستور برنامه های خود قرار دهند، گفت: گره های اقتصادی به شکل 

مشهودی در ماه های آینده باز خواهند شد
نمایندگان تشکل های  با   »سید احسان خاندوزی« روز سه شنبه در دیدار 
دانشجویی افزود: تلاش هایی برای کسب درآمدهای مالیاتی جدید، درآمدهای 
نفتی جدید، روابط خارجی از نو ساماندهی شده و کنترل طرف هزینه ها در 

بودجه دولت آغاز شده که به ثمر رساندن آن ها زمان بر است.
خاندوزی خاطرنشان کرد: درخواست بنده از مسوولان این است که کمک 

برای افزایش تاب آوری جامعه را در دستور برنامه های خود قرار دهند.
علت تورم ، خلق پول بانک ها و كسری بودجه است

وزیر اقتصاد گفت: علت اصلی مشکل تورم علاوه بر ضعف نظارت بر خلق پول 
بانک ها، کسری بودجه ای است که دولت ها به آن دامن زده اند.

خاندوزی  تصریح کرد:بودجه سال آینده باید هزینه های جاری دولت برای 
مهار تورم کنترل شود و در عین حال باید سیاست هایی که محرک تولید است در 
پیش بگیریم.  خاندوزی افزود: همچنین قرار است برای ثبات مقررات متغیر های 
کلیدی در بودجه سال آینده فرمول قطعی داشته باشند.  وی با اشاره به موضوع 
واگذاری ۱۱۰ هزار میلیارد تومان سهام در بودجه سال ۱۴۰۰ گفت: قرار است 
این اوراق در اختیار سازمان تامین اجتماعی و صندوق ها قرار بگیرد و در واقع 
یک نوع تغییر مالکیت در دولت است و به طور مستقیم در بازار سرمایه عرضه 

نمی شود و تأثیر منفی در بورس نخواهد داشت.
حذف ارز ۴200 تومانی، تدریجی خواهد بود

 وزیر اقتصاد با اشاره به موضوع حذف ارز ترجیحی افزود: این موضوع تکلیف 
قانونی است و اکنون به غیر از دارو و گندم فقط برای ۵ قلم کالا ارز ۴۲۰۰ تومانی 
اختصاص می یابد.  وی گفت: سعی می کنیم مقدمات بگونه ای فراهم شود تا این 
حذف به تدریج انجام شود و فشار یکباره نداشته باشد.  خاندوزی افزود: یکی از 
علت هایی که تولیدکنندگان به سمت تولید نهاده های دامی در کشور نمی روند به 
خاطر این است که نمی توانند با واردات نهاده ها با ارز ۴۲۰۰ تومانی رقابت کنند 
و تولید آن ها به صرفه نیست.  وزیر اقتصاد در پاسخ به سوالی درباره قانون رمز 
ارز ها گفت: در کشور نمی توانیم چشم خود را بر این پدیده ببندیم و باید در برابر 
آن مواجهه فعالانه و تعیین مقررات داشته باشیم که کمیته تصمیم گیری در حال 

تهیه پیش نویسی در این باره است.

معاون فنی گمرک:
کانتینرهای لوازم خانگی بوش باید مرجوع شود

معاون فنی گمرک گفت: با توجه به اینکه بخش اعظمی از کانتینر های لوازم 
خانگی بوش در سال ۹۹ وارد کشور شده اند و مدارک و مستندات دستگاه های 
مرتبط برای ورود این کالا ها کافی نیست، گمرک معتقد است که این کانتینر ها 

باید مرجوع شود.
مهرداد جمال ارونقی افزود: در حال حاضر بانک مرکزی و وزارت صمت باید 
مدارک مورد ادعای مالک کالا برای ورود این کانتینر های لوازم خانگی را به قوه 
قضائیه ارائه دهند، اما تاکنون پاسخ محکمی از این دستگاه برای گمرک و قوه 
قضائیه ارسال نشده است.  وی ادامه داد: گمرک معتقد است دلیلی برای ورود 
این کالا به کشور وجود ندارد چرا که قسمت اعظم این لوازم خانگی در سال ۹۹ 
وارد کشور شده و به نظر گمرک این کالا یا باید طی فرصت سه ماهه ای که به 

مالک داده می شود از کشور خارج شود و یا متروکه گردد.
 ارونقی گفت: در حال حاضر نتیجه این پرونده در مراجع ذیصلاح در حال 
رسیدگی است و گمرک منتظر ابلاغ حکم قوه قضائیه می باشد تا یا فرصت سه 

ماهه برای مالک تعیین شود و یا کالا ضبط گردد.
 معاون فنی گمرک درباره ماجرای بیش بود ارزش کره های صادراتی اضافه کرد: 
متأسفانه در فضای مجازی کمی بر روی این خبر اقرار شده است، اما ماجرای 
اصلی این است که گمرک براساس وظیفه باید اظهارنامه های مربوط به کالا هایی 
که با ارز ترجیحی وارد کشور می شوند را علاوه بر تشریفاتی که در زمان ترخیص 
انجام شده دوباره مورد بازبینی قرار دهد و این در مورد صد ها اظهارنامه دیگر هم 

به صورت معمول اتفاق می افتد. 

با  را  یک اقتصاددان می گوید: حتی در کشورهای سرمایه داری هم کشور 
مالیات اداره می کنند. در آنجا از تمام فعالیتهایی که سودشان بیشتر از تولید 
است مالیات سنگین می گیرند تا آن ها به سمت تولید بروند. در واقع اینگونه از 

تولید حمایت می کنند نه اینکه بر سر حداقل حقوق کارگران چانه بزنند.
سالهاست تفکری در نظام تصمیم گیری ما حاکم شده که معتقد است برای 
افزایش تولید باید بارِ سنگین هزینه های تولید را از روی دوش کارفرمایان برداشت 
و در این میان گویا سنگین ترین بار، حداقل حقوق کارگران است. تصمیماتی 
چون اصلاح قانون کار، منطقه ای و توافقی کردن مزد و زیر سوال بردن سازکار 
تعیین حداقل حقوق، در همین راستاست. اما آیا واقعا مسیر رسیدن به رشد 
اقتصادی و افزایش تولید و اشتغال از سرکوبِ حداقل حقوق کارگران می گذرد؟!

بیشترین سود و لذت برای تعداد كمی از اعضای جامعه
ابراهیم رزاقی معتقد است فاصله گرفتن از قانون اساسی و حاکم شدن تفکرات 
لیبرال در جامعه ما را به سمت فعالیتهای دلالی سوق داده است و تا سود حاصل 
از فعالیتهای دلالی نسبت به فعالیتهای تولیدی بیشتر است، نمی توان توقع 
افزایش رشد تولید را داشت. بنابراین برای افزایش تولید اولین کار اجرای قانون 

اساسی است. 
به گفته ی او؛ مسیری که می رویم و وضعیتی که در آن هستیم هیچ ربطی به 
قانون اساسی و انقلاب ندارد و اگر قانون اساسی به خصوص اصول دوم، سوم، 

اصل ۴3 و اصل ۴۴ آن به درستی اجرا می شد، به اینجا نمی رسیدیم. 
رزاقی گفت: مسیری که از زمان ریاست جمهوری هاشمی رفسنجانی شروع 
در  بعدها  که  لیبرال  سرمایه داری  مسیر  بود؛  اساسی  قانون  از  انحراف  شد، 
دولت های دیگر ادامه پیدا کرد، در دولت روحانی به اوج خود رسید و در دولت 

رئیسی نیز خواسته یا ناخواسته همچنان ادامه دارد. 
این کارشناس مسائل اقتصادی ادامه داد: سرمایه داری لیبرال بر حداکثر 
سود و لذت و ثروت تاکید دارد. بنابراین هر تصمیمی که گرفته می شود بر این 
پایه استوار است. در چنین وضعی است که دلار ارزان به عده ای داده می شود 
تا کالای ارزان وارد کنند و به قیمت دلار آزاد بفروشند. همچنین در این وضعیت 
است که کالای ارزان از تولیدکننده خریداری می شود و با قیمت چند برابر به 
فروش می رسد و یا به کشورهای دیگر صادر می شود. این مسیری است که حتی 

دولت و بانک ها هم آن را دنبال می کنند. 
سرمایه داریِ ایران دلال مآبانه است

رزاقی گفت: سرمایه داریِ ایران سرمایه داری دلال مآبانه است، چراکه با کار 
دلالی ست که بیشترین سود برای عده ای خاص فراهم می شود. وقتی دولت دلار 
۴۰۰۰ هزار تومانی را با رانت به عده ای خاص می دهد تا کالا را با قیمت ارزان وارد 
کنند و با قیمت گران بفروشند و کسی بر آن نظارت نمی کند یعنی از این فلسفه 
پیروی می کند.  این کارشناس مسائل اقتصادی تصریح کرد: این فضا هیچ ربطی 
به آنچه در قانون اساسی آمده است، ندارد. در قانون اساسی و مشخصا اصولی 
که در ابتدای صحبتهایم به آن ها اشاره کردم، به عموم مردم توجه شده است. در 
آن قانون بر رفع تبعیضات ناروا و ایجاد امکانات عادلانه برای همه، بر حق آموزش 
رایگان، بهره مندی از مسکن، بهره مندی از شغل برای همه تاکید شده است. 
همچنین اصل دوم این قانون به تعالی انسان اشاره کرده است. اما کدامیک از 

این اصول اجرا شده؟ آیا آنچه در قانون اساسی آمده برای عموم مردم است یا 
صرفا گروهی خاص؟ 

كارگران جزو فقرا هستند
رزاقی با اشاره به فعال بودن بخش تعاون در دوره دفاع مقدس گفت: در آن 
دوره از تعاونی ها استفاده شد و اجازه داده نشد مردم به شدت فقیر شوند. اما 
الان طبق آمارها حدود 6۰ میلیون ایرانی زیر خط فقر زندگی می کنند. چرا باید 
کارگران جزو فقرای این مملکت باشند؟! وی ادامه داد: خط فقر ۱۰ میلیون 
تومان شده است اما حقوق کارگران در بهترین وضعیت ۴ میلیون تومان است. 
تعداد بسیاری هم هستند که همین ۴میلیون تومان را دریافت نمی کنند. هستند 
کارگرانی که بیمه نیستند و از شدت ناچاری به کار با حقوق یک تا دومیلیون تومان 

رضایت می دهند. چگونه با این وضعیت می توان زندگی کرد؟ 
این کارشناس اقتصادی گفت: فضایی که در آن هستیم صرفا به نفع عده ای 
خاص است. افرادی که به قدرت نزدیکند از رانت استفاده می کنند بیشترین 
سود و لذت را می برند و باقی مردم در تگنا و زیر خط فقر زندگی می کنند. حتی 
محکومیت مفسدان اقتصادی هم نتوانسته تاثیری در این وضعیت بگذارد. اینها 

هیچ ربطی به خط انقلاب ندارد. 

حمایت از تولید؛ چانه زنی بر سر حداقل حقوق كارگران یا مالیات ستانی 
از فعالیت های دلالی؟ 

رزاقی بیان کرد: کشور را بدون مالیات اداره می کنند. به جای آنکه با گرفتن 
مالیات مشکل کسری بودجه را رفع کنند پول چاپ می کنند. چاپ پول تورم را بالا 

می برد و در نهایت اقشار ضعیف جامعه دچار مشکل می شوند. 
وی ادامه داد: با دلال بازی قیمت خانه و کالاهای اساسی را بالا می برند، وام 
می گیرند و پس نمی دهند و خیلی راحت هم این کار را انجام می دهند چون تفکر 
سرمایه داری لیبرال حاکم است؛ تفکری که به دنبال سود بیشتر است. در این 

وضعیت چگونه می خواهند تولید را افزایش دهند؟ 
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: فعالیتهای تولیدی ۲۰ تا ۱۵درصد سودآور 
است ولی فعالیتهای دلالی حداقل ۵۰ تا ۱۰۰ درصد یا بعضا ۲۰۰ تا 3۰۰ درصد 
سود می آورد. با این تفکر به سمت تولید نمی رویم و برقراری عدالت امکان پذیر 
نیست.  رزاقی تاکید کرد: این خط انقلاب نیست بلکه خط آمریکایی است که 
می خواهد مردم را در تنگنا قرار بدهد تا صبر مردم به سر آید و به خیابان ها بیایند. 

این چنین مردم را در فشار قرار دادن تبعات خوبی ندارد. 
وی بیان کرد: حتی در کشورهای سرمایه داری هم کشور را با مالیات اداره 
می کنند. در آنجا مسیر انجام فعالیتهای دلالی سخت است. از تمام فعالیتهایی 
که سودشان بیشتر از تولید است مالیات سنگین می گیرند تا آن ها به سمت تولید 
بروند. در واقع اینگونه از تولید حمایت می کنند نه اینکه بر سر حداقل حقوق 
از تولید حمایت کنیم. این الگوی  کارگران چانه بزنند و بگویند می خواهیم 

براندازی است و همانطور که گفتم به هیچ وجه موجب رشد تولید نمی شود. 
تعداد فقرا بیشتر از زمان جنگ است 

رزاقی گفت: در دوران جنگ مردم تا این اندازه فقیر نبودند. امروز 6۰میلیون 
فقیر داریم و حتی نهادهای حمایتی هم نمی توانند این تعداد را حمایت کنند. 
از دولت آقای روحانی بگذریم؛ اما چرا در این سه ماه که آقای رئیسی روی کار 
آمده اند برای اقشار ضعیف کاری نکردند؟ ما تجربه ی پرداخت کالابرگ در دوران 
جنگ را داریم چرا الان که بسیاری از مردم در وضعیت بحرانی قرار دارند این 
تجربه را تکرار نمی کنیم؟ دولت می تواند ارز ۴هزار و ۲۰۰تومانی را در اختیار افراد 
مورد اعتماد قرار دهد تا آن ها کالا وارد کنند و بعد با کالابرگ آن را به دست مردم 

برسانند. 
این کارشناس مسائل اقتصادی تاکید کرد: تصمیماتی که گرفته می شود کاملا 
در راستای تفکرات سرمایه دارانه است. برای آنکه مردم را خانه دار کنند تسهیلاتی 
در نظر می گیرند اما به این فکر نمی کنند کسانی که نمی توانند نیازهای اساسی 

زندگی خود را تامین کنند، چگونه می توانند قسط بپردازند! 
رزاقی بیان کرد: همین تفکر است که می گوید برای موفق شدن باید کارگران 
در تنگنا قرار بگیرند تا به حقوق ۸۰۰هزار تومان هم راضی شوند در مقابل 
افرادی داریم که حقوق های نجومی می گیرند. اینها تفکر برده داری است. تفکر 
برده داری می گوید برده حق حیات ندارد ما به او حق حیات می دهیم. آنچه 
ما می گوییم را باید گوش کند و شان انسانی ندارد. اینها در انقلاب و در قانون 
اساسی نبود. ما از اعتلای انسان به سوی خدا صحبت کردیم که با فقر و بیکاری 

نمی شود به آن رسید.

یک اقتصاددان:

در دوران جنگ به اندازه ی امروز فقیر نداشتیم

با اشاره به تلاش  برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی  عضو کمیسیون 
دولت برای کنترل و مهار تورم، گفت: کاهش تورم نقطه به نقطه و تورم سالیانه 
در ماه های اخیر، این نوید را به جامعه می دهد که دولت می تواند رشد تورم را 

مهار کند.
»محسن زنگنه« با اشاره به کاهش تورم نقطه به نقطه افزود: بخشی از کاهش 
شتاب تورم مربوط به اقدامات دولت در حوزه کالاهای اساسی است، روند تامین 
کالاهای اساسی و نظارت بر کالاها با توجه به سهمی که این کالاها در سبد خانوار 
دارند در مهار تورم موثر است. همچنین بحث کاهش شیب تورم در کالاهایی 
مانند لوازم خانگی که در چند ماه گذشته به یک باره افزایش داشته اند نیز در افت 

کنونی شتاب تورم نقش داشته است.
این اقتصاددان گفت: نکته مهمی که باید به آن توجه داشت این است که 
کاهش تورم به معنای ارزان شدن کالاها نیست. وقتی ما می گوییم شیب تورم 
کاهش پیدا کرده یعنی از رشد، یا به یک معنی از میزان افزایش قیمت کالاهای 
سبد خانوار کاسته شده است. برای مثال اگر در ماه های گذشته هر ماه شاهد 
۱۰ درصد افزایش قیمت ها بودیم با کاهش تورم شاهد افزایش سه درصدی 
کالاها هستیم. البته این اعداد را تنها به عنوان مثال و برای فهم موضوع مطرح 
کردم. عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس تصریح کرد: در کشور ما تورم دو 
منشأ متفاوت دارد. یکی از آنها شاخص های اقتصادی مانند رشد قیمت ارز، 
افزایش تقاضا، تورم ناشی از افزایش هزینه تولید و غیره است. اما یک عامل و 
منشأ دیگر تورم، انتظاری است که معمولًا در ایران این بخش سهم عمده ای در 

افزایش تورم دارد.
وی ادامه داد: تورم انتظاری به این معنی است که هر عامل روانی، اجتماعی، 

فرهنگی، حتی سیاسی و بین الملل می تواند در ذهن شهروند ایرانی، در ذهن 
مصرف کننده، تولید کننده و توزیع کننده این انتظار را ایجاد کند که تورم رو به 

افزایش است و در آینده ممکن است تورم های بالاتری را شاهد باشیم.
سهم بالای تورم انتظاری و جنگ رسانه ای در افزایش قیمت ها

نماینده مجلس یازدهم گفت: به طور معمول این تورم انتظاری و عوامل غیر 
اقتصادی همیشه در تورم کشور سهم بسزایی داشته است. این موضوع نشان 
می دهد که در مهار تورم علاوه بر تمرکز بر عوامل اقتصادی و کنترل آنها، باید 
سایر حوزه ها را هم مدیریت کنیم. به ویژه اینکه ما در یک جنگ اقتصادی هستیم 
و دشمنان تلاش می کنند تا فضای اقتصادی کشور را فراتر از آن چه هست نشان 

بدهند. البته ما قبول داریم که در کشور مشکلات وجود دارد.
این اقتصاددان بیان داشت: فکر می کنم بخشی که همه دولت ها در آن ضعف 
داشته اند و در این دولت هم باید به آن توجه ویژه بشود تهیه پیوست های فرهنگی 
و رسانه ای اقدامات دولت است. در حال حاضر در فضای عموم مردم تحلیل های 
موجود در برخی از رسانه ها و سایت ها بیانگر افزایش قیمت دلار به اعداد و ارقامی 

نجومی است.
وی ادامه داد: به نظر من بخش های اقتصادی دولت، کارشناسان و کسانی 
که مردم به آنان نه به عنوان یک چهره سیاسی بلکه به عنوان شخصیت های 

اقتصادی اعتماد دارند، باید شرایط واقعی را برای مردم تبیین کنند.
زنگنه افزود: اما در این حوزه ما کاملًا انفعالی برخورد می کنیم. مثلا در همین 
قضیه ارز چندین نرخ ارز داریم؛ از ارز حواله ای گرفته تا ارز نیمایی، ارز صرافی ها، 
ارز آزاد و به تازگی هم »ارز فردایی«. بخش عمده این بازار ارز در بازار حواله است 
که همیشه حدود 6 تا هفت هزار تومان با بازار آزاد و بازار فردایی اختلاف دارد. اما 

آن چیزی که قیمت ارز را تعیین می کند قیمت ارز فردایی است که از ارز بازار آزاد 
هم جلوتر است.

نماینده تربت حیدریه اظهار داشت: کاری که باید انجام داد این است که این 
موضوع در کنار اقدامات بانک مرکزی در مقابله با شبکه های مجازی، برای مردم 
تبیین شود. گاهی مردم وقتی صبح از خواب بیدار می شوند می بینند که این 
بازارهای فردایی 3۰۰ یا ۴۰۰ تومان به قیمت ارز اضافه کرده اند. این می تواند 

خیلی خطرناک باشد.
زنگه گفت: بنابراین، باید دولت یک کارگروهی تشکیل دهد. ما نمی توانیم در 
جنگ اقتصادی از فضای روانی و جنگ رسانه ای غافل بشویم. جنگ اقتصادی، 
اقتصادی  موضوعات  از  را  روایت  نخستین  که  کسی  است.  روایت ها  جنگ 
بیان می کند برنده این جنگ خواهد بود. توصیه من این است که  بخش های 

اقتصادی مقداری شفاف سازی بکنند.  

عضو كمیسیون برنامه و بودجه مجلس:
 کاهش شتاب تورم در ۳ماه اخیر، نشان دهنده توان دولت در مهار تورم است

كارشناس اقتصادی:
استقراض از بانک مرکزی بدترین راه جبران کسری بودجه

نماینده اسبق مجلس شورای اسلامی استقراض از بانک 
مرکزی بدترین راه جبران کسری بودجه دانست.

غلامرضا مصباحی مقدم نماینده اسبق مجلس شورای 
اسلامی گفت :استقراض از بانک مرکزی، صندوق توسعه 
ملی یا استقراض از خارج از کشور، انتشار اوراق خزانه و 
مالیات ستانی از افرادی که مالیات نمی دهند از مهمترین 

راه های جبران کسری بودجه است.
تمام  افزود:  اسلامی  شورای  مجلس  اسبق  نماینده   
دولت ها هر سال با این ادعا که بودجه بدون کسری به 
مجلس عرضه می شود، بودجه را عرضه می کنند، اما هر 

ساله بودجه دولت با کسری روبرو می شود. 
وی ادامه داد: دولت ها کسری بودجه را به صورت های 
مختلفی پوشش می دهند که استقراض از خارج از کشور 
و استقراض از مردم با توزیع اوراق خزانه اسلامی از جمله 

اقدامات دولت می باشد. 

مصباحی مقدم افزود: با انتشار اوراق خزانه، بدهی های 
مردم  به  سرمایه  بازار  طریق  از  و  می شود  تنظیم  دولت 
فروخته می شود و دولت به این صورت بخشی از کسری 

بودجه خود را جبران می کند. 
وی گفت: با این اقدام دولت پرداخت بدهی خود را به 
تعویق انداخته و با فروش اوراق خزانه دولت قبل حدود 
۵۵۰ هزار میلیارد تومان بدهی دارد که باید تا چهار سال 

آینده پرداخت شود.
 این کارشناس اقتصادی، استقراض از بانک مرکزی را 
یکی دیگر از راه های جبران کسری بودجه دانست و افزود: 
با این اقدام و طبق تصویب سران سه قوه مبلغی از بانک 
مرکزی استقراض می شود و، چون بانک مرکزی منابعی در 
اختیار ندارد، پایه پولی بزرگتر شده و این اقدام یعنی دست 
دولت در جیب مردم فرو رفته و قدرت پول ملی کاهش 

می یابد. 

جبران  راه  بدترین  اقدام  این  گفت:  مقدم  مصباحی 
کسری بودجه بوده و به این پولی که وارد جامعه می شود 
فزایندگی  ضریب  با  همراه  که  می گویند  پرقدرت  پول 

می باشد.
 وی استقراض از ارز های صندوق توسعه ملی را یکی 
دیگر از اقدامات دولت ها برای کسری بودجه دانست و 
افزود: باتوجه به اینکه حساب های صندوق توسعه ملی در 
بانک مرکزی قرار دارد و در حال حاضر حساب های بانک 
مرکزی بلوکه می باشد و امکان جا به جایی ارز وجود ندارد 

این امر هم نقدینگی جدیدی را در جامعه تولید می کند.
 مصباحی مقدم گفت: دولت باید دارایی های غیرمولد 
خود را مولد کرده و یا دارایی هایی که می تواند از طریق 
بازار سرمایه عرضه کند، عرضه کرده تا مردم آن ها را بخرند 
که این اقدام بهترین راه جبران کسری بودجه و غیرتورمی 

است. 

وی درخصوص دریافت مالیات هایی که در حال حاضر 
مالیات هایی،  دریافت  افزود:  ندارد،  وجود  در کشورمان 
چون مالیات بر مسکن خالی، مالیات بر عایدی سرمایه، 
مالیات بر نقل و انتقال ارز، سکه، خودرو، مسکن و هر چیز 
دیگری که امروز جنبه تجاری دارد و مالیات بر مجموع 
درآمد ها نیز از اقدامات مفیدی است که می تواند به جبران 

کسری بودجه کمک کند.
این نماینده اسبق مجلس شورای اسلامی گفت: این 
نوع مالیات ها در ۸۷ کشور جریان دارد و می تواند منابع 

مالی را از بخش غیرمولد به بخش مولد کشور سوق دهد.
 مصباحی مقدم، کاهش هزینه های دولت را یکی دیگر 
و  دانست  بودجه  کسری  جبران  جهت  در  اقدامات  از 
خاطرنشان کرد: هزینه هایی که دولت می تواند حذف کند 
و یا کاهش دهد را باید درنظر بگیرد تا بخشی از کسری 

بودجه جبران شود.

های  گزارش  است  معتقد  املاک  مشاوران  اتحادیه  رئیس 
منتشره بانک مرکزی و مرکز آمار وضعیت بازار مسکن را متشنج 
بازار  تأثیر گزارش  کرده است. مصطفی قلی خسروی  درباره 
مسکن بانک مرکزی بر وضعیت فعلی این بازار گفت: از دولت 
یازدهم به بعد بانک مرکزی اقدام به انتشار گزارش وضعیت بازار 
مسکن در هر ماه کرده است. به نظر بنده داده های مرکز آمار ایران 
و بانک مرکزی اشتباه است. وی با تأکید بر اینکه گزارش های بازار 
مسکن بانک مرکزی، این بازار را متشنج می کند، افزود: بازار 
مسکن یک فرآیند آزاد دارد و به صورت اتوماتیک خود را کنترل 
این  در  آمار  مرکز  و  مرکزی  بانک  که  گزارش هایی  اما  می کند 
خصوص ارائه می دهند، این خودکنترلی را از بین برده و سبب 

متشنج شدن آن شده است.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک استان تهران تصریح کرد: به 
عنوان مثال در خرداد سال گذشته بانک مرکزی از افزایش ۴۸ 
درصدی متوسط قیمت مسکن در تهران خبر داده بود در حالی 
که برآورد ما از افزایش ۱۵ درصدی قیمت ها بود اما با جو سازی 

بانک مرکزی، رشد قیمت ها ناگهان به ۹۰ درصد رسید.
تعیین سقف اجاره بها از سوی ستاد كرونا اشتباه بود

قلی خسروی به مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا مبنی بر تعیین 
سقف ۲۵ درصدی اجاره بها اشاره و تأکید کرد: این مصوبه سبب 
شد تا صاحب خانه هایی که تمایلی به افزایش ۲۵ درصدی اجاره 
بها نداشته باشند، این اقدام را انجام دهند. حتی افزایش اجاره 

بها به 6۵ درصد هم رسیده است. وی در خصوص شائبه تأثیر 
مشاوران املاک بر افزایش قیمت مسکن، ادامه داد: مشاوران 
املاک برنامه ریز و سیاستگذار بازار مسکن نیستند و باید وزارت 
اما مردم فکر  باشد  این خصوص پاسخگو  راه و شهرسازی در 
می کنند مشاوران املاک قیمت را گران می کنند اما ما کاره ای 

نیستیم و صرفاً دلال هستیم.
بنگاهی ها عامل گرانی مسكن نیستند

رئیس اتحادیه مشاوران املاک استان تهران اظهار داشت: اگر 
از مشاور املاک بپرسید قیمت هر مترمربع واحد مسکونی در 
منطقه فعالیت شما چه مقدار است، می گوید متری ۴۰ میلیون 
تومان. حال اگر از وی بخواهید ملک شما را متری ۸۰ میلیون 

تومان به فروش برساند، مشاور املاک زیر بار نمی رود.
قلی خسروی بیان کرد: اما اگر از وی بخواهید آن ملک را متری 
چون  می کند  استقبال  بلافاصله  بفروشد،  تومان  میلیون   3۸

می خواهد کمیسیون از خرید و فروش بگیرد.
وی در خصوص طرح اخیر کمیسیون عمران مجلس مبنی 
بر ساماندهی مشاوران املاک، عنوان کرد: بنده با این طرح 
مشکلی ندارم اما سبب می شود تا به وضعیت بازار مسکن دامن 
مشاوران  می کنند  تأکید  مجلس  نمایندگان  برخی  شود.  زده 
املاک قیمت مسکن را گران کرده است اما این گونه نیست. 
ضمن اینکه مذاکره ای با صنف مشاوران املاک در خصوص این 

طرح تاکنون صورت نگرفته است.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک: 

گزارش های بانک مرکزی بازار مسکن را متشنج کرده است
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آغاز رقابت های فوتبال پیشكسوتان قم؛
تجدیدخاطرات به یادماندنی درمستطیل سبز  

ایمان / رضا ملكی
کهن کسوتان فوتبال قم آمده بودند تا بار دیگر تکراری داشته باشند بر خاطرات 
باشکوه پنجاه ساله فوتبال ولایت و با اجتماع باشکوهشان یادو خاطره دیدارهای 

گذشته را تکرار نمایند.
گائینی،جواد  هادی  که  آنجا  نهیم  می  ارج  را  فوتبال  هیئت  ارزنده  تلاش 
جدی،حسین بابایی و علی نیجه باشی مردان نام آشنای فوتبال قم دست به کار 
شدند تا موسپیدان شایسته ولایت را به نبردی دیدنی باهم در مستطیل سبز دعوت 

نمایند.
،اصغر  یگانه  فوتبالی قم مهدی  تازه گذشته  پاک عزیزان  روح  به  احترام  ادای 
مراسم  در  پرنیان  اکبر  محسنی،  ناصر  معصومیان،  مدرسی،عباس  زرگر،جعفر 

افتتاحیه این مسابقات از نکات مثبت و قابل تقدیر در شروع این بازیها بود.
صف آرائی یاران زرد پوش صنعت نفت تیم پرآوازه و پرافتخار قدیمی فوتبال قم با 
هدایت رضا دلکش و تیم خوب و سفید پوش افشین با رهبری محمد لاجوردی در 
افتتاحیه این مسابقات نبرد دیدنی سپیدموهای دوست داشتنی قم را در زمین بازی 

رقم زد.
پایان تلاش دوتیم پیروزی ۲ بر ۱ صنعت نفت بود که با گلهای زیبای یدالله یامولا 
مهاجم تکنیکی این تیم به ثمر رسید. گل زیبای مهاجم افشین که روی یک ضربه 

کاشته به طاق دروازه نفتیها چرخید از جمله دیدنیهای این بازی بود.
مصاف تیم شایسته پارس)انجمن سابق(با رهبری جلالی مربی شایسته خود در 

مقابل تیم خوب هما با برتری پرگل پارس به پایان رسید.
پنج گل در تور دروازه هما چرخید تا یاران برادران گائینی درهما تدبیر دیگری را در 

بازیهای خود بیندیشند.
وجود الله وردی محمدی دروازه بان شاسته قدیمی فوتبال قم درون دروازه پارس 

ضریب اطمینان بالای این تیم در این بازی پرگل بود.
پرسپولیس و خیام و شاهین و مهر به تساوی یک بر یک و صفر بر صفر دست یافتند 
تا شاهد بازیهای روز جمعه در استادیوم شهید حیدریان باشیم.استقلال با رهبری 
دکتر باقری با 3 گل بر تیم مبتکر پیروز شد و در دومین بازی جمعه دوتیم قدرتمند 
هلال احمر و پردیس مقابل هم قرار گرفتند که در پایان این بازی دیدنی پردیس بود 
که با بازی امیر فرهاد زاده و جعفر عزیززادگان توانست حریف قدرتمند و خوب خود 
هلال احمر را با نتیجه ۲ بر ۱ از پیش رو بردارد و بعنوان یک مدعی خود را معرفی 

نماید.
هدایت تیم خوب پردیس را برادران رضایی و تیم هلال احمر را ناصر بختیاری به 

عهده داشتند.
حسن رزاقی مربی نام آشنا و فهیم فوتبال قم که هدایت تیم هلال احمر را با ناصر 
بختیاری به عهده داشتند به دلیل عمل جراحی سنگینی در تهران نتوانست تیمش 
را همراهی کند که در همینجا از پروردگار یگانه آرزوی سلامتی و بهروزی را برای این 

عزیز داریم.

نگاهی تحلیلی به بازیهای نمایندگان فوتبال قم؛

توقف سرخپوشان درقم وشکست
 گل و ریحان درارومیه

ایمان / رضا ملكی
نمایندگان فوتبال قم درهفته دوم  لیگ دسته ۲ و 3 کشور بایک تساوی و یک 
شکست به کارخود پایان دادند تا نگاهها به نتایج هفته ها آتی این دو نماینده فوتبال 

قم باشد.
گل و ریحان که بعد از ماجرای عجیب انتقال به قم با تلاش مدیران خود از این هفته 
در قم به میدان می رود در حالی با اتوبوس راهی ارومیه شد که هنوز تنگناهای مالی 

این تیم را در رنج  می دهد.
بازی خوب بچه های دوست داشتنی گل و ریحان که تنها با یک اشتباه خط دفاعی 
دروازه خود را بازشده دیدند باعث شدتا تلاش بسیارآنها  برای به تساوی کشاندن بازی 
به نتیجه  نرسد و باخت ۱ برصفر حاصل ۹۰ دقیقه تلاش بازیکنان این تیم در ارومیه 
باشد. سرخپوشان نیز که با پیروزی خارج خانه مقابل گرین کشاورزی نهاوند پا به 
میدان کیاپارس قزوین گذاشته بود با دست کم گرفتن حریف و سرمست از پیروزی 
هفته گذشته یک نیمه بسیار بد را پشت سر گذاشتند. واکنش عالی محمدرضا وفائی 
سنگربان شایسته قمی ها باعث شد تا پنالتی به ناحق اعلام شده توسط داور راهی به 
دروازه سرخپوشان نیابد تا اشتباه خط دفاعی میزبان باعث گردد در دقیقه 3۵ بازی 
مهاجم قزوینی کیاپارس گل اول رابه نام خود ثبت نماید تا پایان نیمه اول با پیروزی 
تیم میهمان خاتمه یابد. تغییر تاکتیکی در روند بازی سرخپوشان در ابتدای نیمه 
دوم جواب داد و سرخپوشان به گل تساوی دست یافتند تا در ادامه راه ضربه زیبای 
سرامیر فلاح به قعر دروازه قزوینیها فرو افتاد و نتیجه ۲ بر ۱  به ثبت رسید. یک اشتباه 
دیگر از خط دفاعی سرخپوشان کافی بود که روی یک ضربه آزاد و خطای مهاجم 
کیاپارس روی محمدرضا وفائی دروزاه قمیها فرو ریزد تا باتوجه به شایستگی پیروزی 
تساوی ۲ بر ۲ حاصل تلاش دوتیم در پایان باشد. سرخپوشان با اندکی دقت می 

توانستند هر 3 امتیاز بازی را از آن خود نمایند و به بازی های آینده امیدوارتر باشند.
 

با كسب سه عنوان برتر رقم خورد؛

درخشش هاکی بازان قمی درمسابقات 
اسکیت اینلاین هاکی  کشور

هاکی بازان استان قم، رد رده سنی نونهالان مقام نایب قهرمانی،نوجوانان قهرمانی 
و در بخش جوانان موفق به کسب مقام نایب قهرمانی مسابقات اسکیت اینلاین 

هاکی  کشور شدند.
به گزارش روابط عمومی اداره کل ورزش و جوانان استان قم مسابقات اینلاین 
هاکی کشور در رده های سنی نونهالان ، نوجوانان و جوانان به میزبانی تهران با 
حضور ۲۱ تیم از استان های مختلف کشور برگزار گردید و در رده سنی نونهالان تیم 
اتحاد قم با تیم های ام دات آر شهر ری و روزبه قزوین هم گروه بود که با یک پیروزی و 
یک شکست پا به مرحله حذفی گذاشت که در مرحله نیمه نهایی با شکست ورامین 
به فینال سعود کرد اما در فینال با تمام شایستگی نتیجه را واگذار کرد و نائیب قهرمان 
نونهالان اینلاین هاکی کشور شد رئیس هیات اسکیت استان قم اذعان داشت :در 
بخش نوجوانان با حضور ۹ تیم از اصفهان، ورامین، تبریز، شهر ری، تهران، قزوین و 
قم برگزار شد که تیم پرشین قم، در گروه ۵تیمی حضور داشت و با ۴ پیروزی از مرحله 

گروهی عبور کرد.

 

نخستین دوره مسابقات لیگ جودو بانوان با عنوان جام ستارگان و با حضور 
۱۰ تیم به میزبانی آکادمی جودو مجموعه ورزشی راحله قم آغاز به کار کرد.

به گزارش خبرگزاری فارس از قم، مراسم افتتاحیه نخستین دوره لیگ 
جودو بانوان جام ستارگان با حضور بهاروند نایب رئیس بانوان فدراسیون 
جودو، صدیق مدیر کل امور بانوان و خانواده استانداری قم، عنبری معاون 
ورزش بانوان اداره کل ورزش و جوانان، نیازمند عضو شورای اسلامی شهر 
آل اسحاق  و  داوودی  ورزشی شهرداری،  فرهنگی  قم، مسوولان سازمان 
معاونین ورزش سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری و اعضای هیات رئیسه 

جودو قم برگزار شد.
این در حالی است که ۱۰ تیم در نخستین دوره لیگ جودو بانوان جام 
ستارگان حضور دارند و در سالن آکادمی هیات جودو قم به شکل دوره ای 
با یکدیگر رقابت می کنند تا تیم قهرمان مشخص شود، لیگی که تیم های 
آن تختی )الف(، تختی )ب(، مبارزان، جودوکاران طلایی، رکورد )الف(، 
رکورد )ب(، قهرمانان، مدا ل آوران، شهدای کهک )الف( و شهدای کهک 

)ب( هستند.
نایب رئیس بانوان فدراسیون جودو:

هیات  جودوقم در توسعه جودو بین بانوان دركشور پیشتازاست
مریم بهاروندی نایب رئیس بانوان فدراسیون جودو در مراسم افتتاحیه 
نخستین لیگ جودو بانوان قم از این اقدام در مسیر رشد و توسعه جودو 
بانوان کشور به نیکی یاد کرد و افزود: این فدراسیون دو مربی برتر به همراه 
تکنیکی ترین بازیکن هر هفته به اردوی تیم ملی دعوت خواهند شد. وی با 
بیان اینکه هیات جودو استان قم یکی از هیات های پیشرو در توسعه جودو 
بانوان قم محسوب می شود و می تواند از این نظر یک الگو باشد، عنوان کرد: 
همچنین نفراتی که در تیم اول این دوره از مسابقات شرایط کسب کمربند 

دان یک را داشته باشند، دان یک جودو به آنها اعطا خواهد شد.
ورزش بانوان درقم ازپشتوانه های بسیار خوبی برخورداراست

نایب رئیس هیات جودو استان قم در خصوص برگزاری این لیگ گفت: 
بخش بانوان هیات جودو استان قم با برنامه ریزی  هدفمند به منظور توسعه 

این رشته در بخش همگانی و تلاش برای حضور قهرمانان استان قم در 
عرصه های کشوری، ملی و بین المللی اقدام به پرورش مربیان، داوران و 
عوامل اجرایی در طی سال های اخیر کرده است. سیما شاهزاده اضافه 
کرد: اکنون با توجه به ایجاد زیر ساخت و پتانسیل لازم در پرورش ورزشکاران، 
برنامه ریزی و هدف گذاری در عرصه قهرمانی  نیز صورت پذیرفته و نخستین 
دوره لیگ جودو بانوان با حضور ۱۰ تیم در ادامه همین مسیر شروع به 
فعالیت کرد و بسیار امیدواریم یک لیگ پویا و سازنده باشد. مسابقات را سه 

هفته به شکل دوره ای تا دوم دی ماه برگزار می کنیم. 
وی اضافه کرد: حضور مسوولان ارشد استان قم در حوزه بانوان همگام 
با ورزشکاران، مربیان و داوران در مراسم افتتاحیه نشان داد که ورزش زنان 
در قم پشتوانه بسیار خوبی دارد و با این دلگرمی تمام تلاش خود را به کار 
می گیریم که ان شاءالله جودو بانوان برای ورزش قم در آینده ای نزدیک 

افتخار آفرین باشد.
شاهزاده که نزدیک به یک دهه در این مسوولیت فعالیت می کند و در 
سابقه ورزشی خود ۷ مدال طلا و برنز کشور، یک طلای بین المللی از جام 
فجر و مدارک داوری و مربیگری این رشته را دارد و دبیر کمیته استعدادیابی 
فدراسیون جودو ایران است در ادامه بیان کرد: مسابقات را سه هفته به شکل 

دوره ای تا دوم دی ماه برگزار می کنیم.
 نایب رئیس هیات جودو استان قم در ادامه به آماری از وضعیت جودو 
بانوان قم اشاره و بیان کرد: به لطف خدا در سال های اخیر ثمره تلاش 
این هیات در پرورش مربی، داور و ورزشکار، فعالیت بیش از ۱۰ مربی و ۱۵ 
داور است، ضمن اینکه قبل از شیوع کرونا دارای ۴۷۲ ورزشکار بیمه شده 
در بخش بانوان بودیم که یکی دیگر از افتخارات جودوی بانوان قم است. 
داوودی معاون سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم نیز از اختصاص جوایز 
ویژه به برترین های این دوره از مسابقات خبر داد و افزود: این سازمان جوایز 
تیم های اول تا سوم رقابت ها را تامین کرده و همچنین از بهترین جودوکار، 

فنی ترین جودوکار و بهترین داور این پیکارها قدردانی می کند. 
اسلامی شهر  نیازمند عضو شورای  از خانم  مراسم  این  از  بخشی  در 
مقدس قم که دو برادر وی محمدرضا نیازمند و علیرضا نیازمند به درجه 
اینکه  ضمن  آمد،  عمل  به  قدردانی  و  تجلیل  رسیده اند  شهادت  رفیع 
خانم نجمه کیانی مربی با سابقه جودو بانوان استان قم به پاس سال ها 
خدمات ارزشمند در توسعه جودو بانوان تجلیل شد. در پایان دیدارهای 
هفته نخست مسابقات لیگ جودو بانوان قم جام ستارگان تیم مدال آوران 
به مربیگری راضیه یوسفی، تختی )الف( و تختی )ب( به مربیگری نجمه 
کیانی، تیم قهرمانان به مربیگری فاطمه حاج حسنی، تیم جودوکاران 
طلایی به مربیگری راضیه یوسفی، تیم رکورد )الف( به مربیگری فائزه 
عینی خجسته، شهدای کهک )الف( به مربیگری نفیسه هدایتی، رکورد 
)ب(، شهدای کهک )ب( و مبارزان در رده های اول تا دهم جای گرفتند 
و زینب سادات حسینی به عنوان تکنیکی ترین جودوکار هفته نخست 

معرفی شد.

این مسابقات به مدت سه هفته به شكل دوره ای برگزار می شود؛

آغازلیگ ستارگان جودوبانوان در قم 

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۲۰۸۵ شماره  ۱-رأی 
۱۴۰۰۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰۰۴۰۱ مربوط به تقاضای آقای ولی اله علی بیگی فرزند عباس 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۰ مترمربع 
باستثناء ثمنیه اعیانی پلاک شماره فرعی از ۱۷۴۱اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۱۷۸۱۵۱ مورخ ۱3۹۵/۱۲/۱۴ 

دفترخانه ۱۲ قم )م الف۱۱۹۲۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۲3۷3 شماره  رأی   -۲
۱۴۰۰۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰۰۴۰۰ مربوط به تقاضای آقای ولی اله علی بیگی فرزند عباس در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۰ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۱۷۴۱اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی 
طی سند قطعی شماره ۱۷۸۱۵۲ مورخ ۱3۹۵/۱۲/۱۴ دفترخانه ۱۲ قم )م الف۱۱۹۲۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۲۲۲۹ شماره  3-رأی 
۱۴۰۰۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰۰۹۴۴ مربوط به تقاضای آقای علی امیدی محبوب فرزند شیرین 
علی درقسمتی از ۱/۵ دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 6۵/۹۲ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲333 و ۲33۴ اصلی که طبق بخشنامه 
سازمان به پلاک ۲33۴ اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ابراهیم بیگدلی صفحه 33۲ دفتر ۱۷۰ )م 

الف۱۱۹۲۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۲۲۲۸ شماره  ۴-رأی 
۱3۹۹۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰۰۴۸۸ مربوط به تقاضای آقای شیرین علی امیدی محبوب فرزند 
محمد حسن درقسمتی از ۴/۵ دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت 6۵/۹۲ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲333 و ۲33۴ اصلی که طبق 
بخشنامه سازمان به پلاک ۲33۴ اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ابراهیم بیگدلی صفحه 33۲ دفتر 

۱۷۰ )م الف۱۱۹3۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۲۷۱۷ شماره  ۵-رأی 
نورعلی  فرزند  اسلامی  زهرا  خانم  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۰۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰۱۰۱3
درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۸/۵۰ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از۲۲۸۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی و خریداری مع الواسطه از بتول زند صفحه ۲۱۱ دفتر 3۰6)م الف۱۱۹3۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۲۱۵6 شماره  رأی   -6
۱3۹۹۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰۲۷۲6 مربوط به تقاضای آقای هوشنگ شوقی فرزند رعوفعلی 
درقسمتی از سه دانگ مشاع ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۴۹/۲۷ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۱۵اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفاتر الکترونیکی ۹6۰3و۹6۰۴-

۱3۹۷)م الف۱۱۹3۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۲۱۵۷ شماره  رأی   -۷
۱3۹۹۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰۲۷۲۷ مربوط به تقاضای آقای مجتبی شوقی فرزند رعوفعلی 
درقسمتی از سه دانگ مشاع ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۴۹/۲۷ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۱۵اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفاتر الکترونیکی ۹6۰3و۹6۰۴-

۱3۹۷)م الف۱۱۹33(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۲۹۴۸ شماره  ۸-رأی 
حسن  فرزند  سیمرغ  لیدا  خانم  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۰۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰۰۷۹6
درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۹ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از۲۱۸۵ و ۲۱۸6 اصلی که طبق بخشنامه سازمان به پلاک ۲۱۸6 اصلی 
تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از همایون بیگدلی صفحه 3۴3 دفتر ۲3)م الف۱۱۹3۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۱۹۹۲ شماره  رأی   -۹
۱۴۰۰۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰۰۹۱6 مربوط به تقاضای خانم خدیجه حیدری فرزند حسن قلی 
درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸6 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از۲۵3۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

و خریداری مع الواسطه از رضا رضائی هفت چشمه صفحه ۴۰3 دفتر ۴6)م الف۱۱۹3۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۱۸۸۵ شماره  رأی   -۱۰
عزیز  فرزند  عزیزی  اعظم  خانم  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۰۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰۰۷۹۰
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰مترمربع 
پلاک شماره فرعی از۲3۲۲اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی و خریداری مع الواسطه از بهرام خرم طی سند قطعی شماره ۱6۵3۹6 مورخ 

۱3۹۴/۱۰/۵ دفترخانه ۱۲ قم )م الف۱۱۹3۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۲۷۵۸ شماره  رأی   -۱۱
اسمعیل  فرزند  شریفی  رقیه  خانم  تقاضای  به  مربوط   ۱3۹۹۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰۲۲۲۵
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۰ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۲۲۸۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
و خریداری مع الواسطه از مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از بتول زند صفحه۲۰۵  

دفتر 3۰6)م الف۱۱۹3۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۱۹۷۷ شماره  رأی   -۱۲
اله  پارسا فرزند شمس  به تقاضای آقای عبداله  ۱3۹۹۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰3۱۲۸ مربوط 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۵/۴۰ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از۲۵۲۷/۱۰۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۱۹۸6۴مورخ ۱3۹۱/6/۲۷ دفتر خانه ۴6قم 

)م الف۱۱۹3۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۲۰۲۷ شماره  رأی   -۱3
آقکند  زاده  صفر  اله  شمس  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱3۹۹۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰۲۷۸۰

به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ  از  درقسمتی  حسینعلی  فرزند 
مساحت۱۲۱/۵۰مترمربع پلاک شماره فرعی از۱۹۴۷/۱۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی اکبر تجری صفحه 

۹۷ دفتر ۲۲۴)م الف۱۱۹۴۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۲۰۱۵ شماره  ۱۴-رأی 
۱۴۰۰۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰۰3۴۰ مربوط به تقاضای آقای رضا جوکار فرزند احمد درقسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱6مترمربع پلاک شماره 
فرعی از۲۴۷۹/۲/۲۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی و خریداری مع الواسطه از سید عباس آقائی صفحه ۲۴۸ دفتر ۱3۹ )م الف۱۱۹۴۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۲۰۰۹ شماره  رأی   -۱۵
افراسیاب  فرزند  ثریه رستمی  تقاضای خانم  به  مربوط   ۱3۹۹۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰۱۹۴۴
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۸۲/۹۵ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از۲۰۹۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
)م  از محمد رضا بخشی صفحه ۲3۸ دفتر ۲۲۰  الواسطه  و خریداری مع  نامه عادی 

الف۱۱۹۴3(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۲۱۰3 شماره  رأی   -۱6
۱۴۰۰۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰۰۸۴3 مربوط به تقاضای خانم کبری زند فرزند هاشم درقسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 6۲/۵۰مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۲۱۹۵/۱/۱۹۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۱۴۱ دفتر ۵۸۱ و صفحه ۲۰۲ دفتر ۱۸۲)م 

الف۱۱۹۴۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۲۰۱۲6۲۷ شماره  رأی   -۱۷
فرزند  محمدپرچوی  حمزه  آقای  تقاضای  به  مربوط   ۱۴۰۰۱۱۴۴3۰۰۰۲۰۰۱۰3۱
ابوالحسن  درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۵6 
مترمربع پلاک شماره فرعی از۱۹۴3/۲3 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۲۲6۷۴ مورخ ۱۴۰۰/6/۴ دفتر خانه ۱۱3 

قم )م الف۱۱۹۴۵(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر 
سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید 
آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و ابتكار(
نوبت اول: ۱۴۰۰/۰9/۱۷
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۱۰/۰۴
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 
یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک 

موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
۱- رای شماره ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۱۰۰۷36۰ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۰۱۰۸مربوط به تقاضای خانم 
لیلا سجادی فرزند محمد حسن در ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت ۱۴۰ مترمربع پلاک شماره ۱۱۱۸6 اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی ۴6۵6۷ 

مورخ ۹۹/۱۲/۲۸ دفتر ۵۱ قم )م الف ۱۱۷۷۴(
۲- رای شماره ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۱۰۰6۹63 مربوط به پرونده 
تقاضای  به  ۱۴۰۰۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۰3۹۸مربوط  کلاسه 
شرکت نیارش گستر رادین کویر در ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت ۵۲۴/۰۸ مترمربع پلاک شماره۱۰۲۷۰ اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی شماره 

۱3۷۵۱۹ مورخ ۹۹/۱۱/3۰ دفترخانه ۵ قم )م الف ۱۱۷۷۵(
3- رای شماره ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۱۰۰6۸۵۸ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱3۹۹۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۲۱۲۸مربوط به تقاضای آقای 
حسین ورزنده فرزند احمد در ششدانگ یک باب ساختمان 

به مساحت ۱۴۹/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۱۱۰۹۷ اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 
زاده سند ۵۲۹۱ مورخ  فرهاد  از غلام  الواسطه  خریداری مع 

3۸/۰۹/۰۲ دفترخانه ۷ قم )م الف ۱۱۷۷6(
۴- رای شماره ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۱۰۰۷۱۲۸ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۰۲۰6مربوط به تقاضای آقای 
حسن مسبح فرزند غلامرضا در چهار دانگ مشاع از ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۲۷۴/۸۴ مترمربع 
پلاک شماره ۱6۷ فرعی از ۱۰۲۵۰ اصلی واقع در قم بخش 
یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره 
در دفتر ۲6۲ صفحه ۵3۱ به موجب سند قطعی  ۵۲۸۲۰مورخ 

۱363/۰۷/۰3 دفترخانه ۵ قم )م الف ۱۱۷۷۷(
۵-رای شماره ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۱۰۰۷۱۲۹ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۰۲۰۷مربوط به تقاضای خانم 
باب  حمیده متفکریان فرزند سید حسین در ششدانگ یک 
پلاک  مترمربع  ششدانگ  ۲۷۴/۸۴  مساحت  به  ساختمان 
یک  بخش  قم  در  واقع  اصلی  از ۱۰۲۵۰  فرعی  شماره ۱6۷ 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در 
دفتر ۲6۲ صفحه ۵3۱ به موجب سند قطعی  ۵۲۸۲۰مورخ 

۱363/۰۷/۰3 دفترخانه ۵ قم )م الف ۱۱۷۷۹(
6- رای شماره ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۱۰۰۷۱۱۰ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۰۱6۹مربوط به تقاضای آقای 
سیدعلی حسینی جمکرانی فرزند سید میرآقا در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ۵۰/۴۰ مترمربع پلاک شماره 
۱/۱۲۸ اصلی واقع در قم بخش ۴ حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از خلیل اسماعیلی 
 ۱3۵۸/۰3/۲3 مورخ   ۵۱۵۲۷ قطعی  سند  از  جمکرانی 

دفترخانه 3 قم )م الف ۱۱۷۸۱(
۷- رای شماره ۱3۹۹6۰33۰۰۰۱۰۱3۹3۸ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱3۹۷۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۱3۹۸ مربوط به تقاضای آقای 
علی مرادی فرزند عبداله در ششدانگ یک باب ساختمان به 
در  واقع  اصلی  مساحت ۱۲۰مترمربع پلاک شماره ۱۱۲3۸ 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 
علی  وراث  از  احدی  سزاوار  فاطمه  از  الواسطه  مع  خریداری 

سزاوار)م الف ۱۱۹36(
۸- رای شماره ۱۴۰۰6۰33۰۰۰۱۰۰6۱۵۵ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱3۹۸۱۱۴۴3۰۰۰۱۰۰۱6۰6مربوط به تقاضای خانم 
عفت دباغ فرزند علی اکبر در ششدانگ یک باب ساختمان به 

مساحت ۱۰۱ مترمربع پلاک شماره ۱۱۱3۵/۷۴۱ اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از سید حسین مدرسی صادره در دفتر 

۱۹۲ صفحه ۲۷۴)م الف ۱۱۹۴۲(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از 
نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید 
آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به 
دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و 
گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 
صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
)ایمان و ابتكار(
نوبت اول: ۱۴۰۰/۰9/۱۷
نوبت دوم: ۱۴۰۰/۱۰/۰۴
رضا حسین خانی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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رمزگشایی از ادعای غرب درباره مطالبات فرابرجامی ایران ؛

مطالبات کدام طرف حداکثری
 و فرابرجامی است؟

غربی ها بعد از پایان دور اخیر مذاکرات وین برای رفع تحریم های ایران، در 
حالی ایران را به طرح مطالبات حداکثری و فرابرجامی متهم کرده اند که در تمام 
این سال ها گره اصلی احیای توافق هسته ای، مطالبات فرابرجامی غرب و طرح 

ادعاهایی در زمینه برنامه موشکی و فعالیت های منطقه ای ایران بوده است. 
همزمان با پایان دور نخست مذاکرات وین برای رفع تحریم ها و بازگشت هیات ها 
به پایتخت ها برای اخذ مشورت فضای رسانه ای و تبلیغاتی مسمومی علیه ایران 
به راه افتاد. رسانه های غربی درخواست های ایران را حداکثرگرایانه و فرابرجامی 
خواندند ادعاهایی که با پاسخ حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه و سعید 

خطیب زاده سخنگوی دستگاه دیپلماسی روبرو شد.
 تا قبل از آغاز مذاکرات و زمانی که ایران در پی بررسی نحوه ورود به مذاکرات 
برای رفع تحریم ها بود، کشورهای غربی از لزوم حضور سریعتهران در پای میز 
مذاکره و سخن گفته و ایران را متهم به وقت کشی می کردند. با مشخص شدن 
تاریخ و زمان مذاکرات از سوی ایران، رویکرد تهدید و تحریم را در پیش گرفتند 
و ادعاهایی مانند اقدام ایران برای غنی سازی ۹۰ درصدی را منتشر کردندهر 
چند این ادعا از سوی آژانس بین المللی انرژی اتمی رد شد. با ورود تیم مذاکره 
کننده تنها نکته ای که غربی ها به  آن پرداختند، ترکیب و تعداد تیم مذاکره کننده 
بود. در فضای رسانه ای در حالی حضور ۴۰ نفر در ترکیب تیم ایران بزرگنمایی شد 
که هیات های غربی در دوره های گذشته با تعداد بیشتری در مذاکرات حضور 

می یافتند.
گفت و گوهای نمایندگان ایران و ۱+۴ در وین از هشتم آذر تا ۱۲ آذر در وین 
برگزار شد در این دور از مذاکرات تیم ایران دو پیش نویس به طرف های غربی 
ارائه کرد و علی باقری اعلام کرد پیش نویس سومی هم قرار است به طرف های 

مذاکره کننده ارائه می شود.
با این حال طرف های غربی که با تصور اعطای امتیازات اندک و دریافت 
و خواسته های  پیشنهادی  متون  از  بودند،  آمده  وین  به  امتیازات حداکثری 
روشن جمهوری اسلامی ایران رضایت نداشتند، اگرچه نتوانستند بر این متون 
ایراد حقوقی گرفته یا آنها در تضاد با برجام توصیف کنند. اما صهیونیست ها، 
آمریکایی ها و رسانه های غربی با فضاسازی های غیرمستند، عدم جدیت و وقت 
کشی ایران در مذاکرات را مطرح کردند، در حالی که نهایتا طرف مقابل خواستار 
وقفه در گفت و گوها برای اخذ مشورت از پایتخت های خود شد.طی روزهای 
اخیر و در حالی که قرار است در پایان هفته جاری مذاکرات از سر گرفته شود، 

این فضاسازی از سوی غربی ها افزایش یافته است.
عمده ترین ادعا حداکثری و فرابرجامی بودن متون ارائه شده از سوی ایران 
به این کشورها است. این ادعا در حالی مطرح می شود تمام مشکلات احیای 
توافق هسته ای در ماه های اخیر خواسته های فرابرجامی آمریکا و اروپا بوده 
است. آمریکای ترامپ به امید مطالبات بیشتر از برجام از این توافق خارج شد 
و طرف های غربی هم با این خواسته فرابرجامی همراهی کردند. ادعای آشکار 
آمریکا گنجاندن مباحث منطقه ای و موشکی ایران در برجام بود که  آشکارا زیاده 

خواهانه و فرابرجامی بود.
ترامپ با همین بهانه از توافق خارج شد و فشار حداکثری و مغایر با قطعنامه 
۲۲3۱ بر ایران اعمال کرد ولی در تمام این مدت کسی از مطالبات حداکثری و 
فرابرجامی اروپا و آمریکا سخن نگفت. در عین حال نباید فراموش کرد که آمریکا 
در حال حاضر عضو برجام نیست و نمی تواند در گفت و گوها شرط و شروط 

بگذارد وعملا گره اصلی هم خروج آمریکا از برجام و نقش تعهداتش است.  
ارائه پیش نویس دو سند گامی  با  ایران  تیم مذاکره کننده   در هر صورت 
اساسی و مهم در مسیر گفت و گوها برداشت و طرف های مقابل را نیز تشویق 
به ارائه متون و پیشنهادات روشن خود در چارچوب برجام کرد. موضوع پیش 
نویس سند نخستی که تیم مذاکره کننده ارائه کرد، رفع تحریم های ظالمانه و 
غیرقانونی علیه ایران  و پیش نویس سند دوم نیز در مورد گام های جبرانی ایران 

در زمینه تعهدات هسته ای است.
دست بر قضا ایران باز هم همان برجام را می خواهد و درخواست و مطالبه 
بیشتر از آن را درخواست نکرده است. ایران همانطور که امروز خطیب زاده در 
نشست خبری اعلام کرد نه چیزی کمتر از برجام را نمی پذیرد ونه چیزی بیشتر 
از برجام نیز تعهد می دهد. کانون تمرکز تیم ایران در مذاکرات روشن است وان 
اینکه تحریم های ناسازگار با برجام به هر نحو باید برچیده شود و آمریکا و اروپا فکر 

استفاده از این ابزارعلیه ایران را از سر بیرون کنند.
هیات اعزامی ایران با تعامل و انعطاف وارد وین شد ولی طرف مقابل ظاهرا 
چنین چیزی را در دستور کار نداشت حالا ایران  منتظر است نظر طرف مقابل را 
در مورد دو سندی که ارائه کرده دریافت کند. وی این را هم گفت که هر جا لازم 

باشد سندها و پیش نویس های جدید قابل رد و بدل شدن است.
امروز حسین امیر عبداللهیان که میزبان فیصل مقداد وزیر خارجه سوریه بود، 
در کنفرانس مطبوعاتی مشترک با بیان اینکه  جمهوری اسلامی ایران با حسن 
نیت، مدیریت، ابتکار و برنامه در دور اول مذاکرات جدید در وین حضور یافته 
است، گفت: از چند روز قبل هم چه در تماس با وزرای خارجه عضو شورای 
امنیت و چه در گفت و گوها با آقای جوسپ بورل اعلام کردیم که شما که آنقدر 
خود را در ماه ها و هفته های گذشته علاقمند به برپا شدن میز مذاکرات نشان 

می دادید برای لغو تحریم های برجام هم حسن نیت و برنامه داشته باشید.
وزیر امور خارجه یادآورشد: آنچه هیات ایرانی به عنوان متن مکتوب ارائه داده، 
 کاملًا در چهارچوب برجام هست و هیچ چیزی فراتر از آنچه در برجام مورد توافق 
قرار گرفته، در این متون، مورد درخواست طرف ایرانی قرار نگرفته است. لذا 
این ادعا که برخی طرف های غربی می گویند ایران مطالبات حداکثری داشته، 
مطالبات ما کاملًا منطبق بر برجام هست و ذره ای در این دور از مذاکرات ما 

مطالبه ای فرابرجامی نداشته ایم.
 رییس دستگاه دیپلماسی با اشاره به اقدامات مخرب رسانه و لابی های غربی 
گفت: در اثنای مذاکرات برخی از رسانه ها و لابی ها تلاش کردند القا کنند 
که جمهوری اسلامی ایران همزمان با مذاکرات غنی سازی ۹۰ درصد خود را 
شروع کرده است. در تماسی که بامداد جمعه آقای جوزف بورل با من داشت، 
این موضوع و نگرانی را مطرح کرد. به صراحت به ایشان گفتم که این صرفاً 
جوسازی است جمهوری اسلامی در همان چارچوبی که با شفافیت اعلام 
کرده و در چهارچوب ان پی تی غنی سازی ۲۰ درصد و بالاتر را ادامه می دهد و 
برای غنی سازی ۹۰% هیچ خبری را مورد تایید قرار نمی دهیم و کذب محض 

هست.
گذشته از موضع گیری وزیر امور خارجه در قبال  مباحث فوق، وی بر در 
اظهاراتی جامع و مانع بر چند نکته تاکید کرد و گفت: همزمان با میز مذاکره به 
عنوان پلن دو نخواهیم بود. منتظر می مانیم تلاش می کنیم با مذاکراتی متین و 
قوی بتوانیم در راستای لغو تحریم ها، پیشرفت های مورد انتظار ملت ایران حاصل 

شود.
رییس دستگاه دیپلماسی یاداورشد: ما توافق موقت را یک توافق خوب برای 
کشور ما نمی دانیم توافق باید جامع بوده و توافق باشد که جمهوری اسلامی 
ایران و مردم به طور ملموس از مزایای اقتصادی برجام و رفع تحریم ها استفاده 
کنند. تیم ما با همین رویکرد به وین برمی گردد و بحث کارشناسی خود را ادامه 

می دهد.

سخنگوی قوه قضاییه درباره شرایط بازگشت ایرانیان خارج از کشور گفت: 
اتباع ایرانی چه مقیم ایران یا سایر کشورها، همه ایرانی هستند و از حقوق 
مساوی برخوردارند و هر ایرانی که دلش برای کشورش می تپد، می تواند به 

کشور بازگردد و هیچ منعی برای ورود این افراد وجود ندارد.
ذبیح الله خداییان روز سه شنبه در ششمین نشست خبری در دوره تحول و 
تعالی ضمن گرامیداشت میلاد مبارک حضرت زینب )س( و روز پرستار افزود: 

پرستاران در این برهه از زمان اثبات کردند این نامگذاری با مسما بوده است.
وی ادامه داد: در حالیکه نزدیکان بیماران از آنها ناچار به دوری بودند، پرستاران 
از آنها مراقبت کردند و عده ای از این عزیزان به فیض شهادت نائل آمدند و ضمن 

درود به روح این عزیزان امیدوارم به خواسته پرستاران بیش از پیش توجه شود.
برخی  احکام و آرای پرونده های فساد

سخنگوی قوه قضاییه با اشاره به صدور برخی  احکام و آرای پرونده های فساد 
گفت: در این پرونده ها برخی متهمان اقدام به کلاهبرداری می کردند از جمله 
این افراد علیرضا برخوردار  کاشانی فرزند قاسم با ۱۵ سال حبس جزای نقدی 
و رد مال محکوم شد. یکی از شقوق این حکم رد یک میلیون و 3۰۰ هزار یورو 

است.
وی ادامه داد: مجید اسکندری به اتهام مشارکت در کلاهبرداری شبکه ای 
منتهی به اخلال در نظام اقتصادی و تخلف از تعهدات ارزی به ۱۵ سال حبس 
و جزای نقدی، امین پورمتین فرزند محمد حسین به پنج سال حبس، محمد 
حسین پور متین به سه سال حبس و جزای نقدی محکوم شدند همچنین در 
این پرونده هشت نفر دیگر هم به حبس از یک تا سه سال، جزا نقدی و رد مال 

محکوم شدند.
خداییان به صدور رأی پرونده تعاونی اعتباری وحدت اشاره کرد و افزود: در این 
پرونده طلب بیش از ۹۹ درصد افراد متضرر پرداخت شد که این بدهی ها حتی 

تا یک میلیارد بوده است.  
سخنگوی قوه قضاییه گفت: بقیه هم مربوط ۲۸۰ نفر از افرادی است که طلب 
بیش از یک میلیارد داشتند با صدور حکم نهایی و شناسایی اموال این شرکت 
که فقط یک مورد از اموالی که شناسایی شد حدود سه هزار میلیارد تومان ارزش 
داشت، هم طلب بقیه طلبکاران و هم خط اعتباری که بانک مرکزی به این 

شرکت داده جبران می شود.
خداییان اظهارداشت: سید جعفر طباطبایی به اتهام اخلال در نظام اقتصادی 
و تحصیل مال نامشروع به دو فقره حبس ۲۰ و دو سال و جزای نقدی و رد مال 

ناشی از جرم محکوم شده است.
صدور رای پرونده یونیک فاینانس

وی با اشاره به احکام محکومان پرونده یونیک فاینانس که توسط قاضی 

صلواتی در شعبه چهارم دادگاه ویژه جرایم اقتصادی رسیدگی شده، افزود: در 
این پرونده از طریق عضوگیری در شرکت های هرمی وجوه زیادی از مردم گرفته 
شده بود که در این پرونده محسن درخشان فرزند علی به ۲۰ سال حبس، جزای 
نقدی و ردمال همچنین مجید فریدی و مصطفی الماسی هریک به پنج سال 

حبس، جزای نقدی و ردمال محکوم شدند.
سخنگوی قوه قضاییه گفت: این مبارزه همچنان ادامه دارد و با سرعتی که در 
رسیدگی به پرونده های کثیرالشاکی صورت می گیرد، امیدواریم که پرونده ای را 

نداشته باشیم که منتهی به اطاله دادرسی شده باشد.
آخرین وضعیت پرونده كرسنت

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره پرونده کرسنت و اتمام ٨٠ 
درصد از تحقیقات این پرونده و نقش وزیر نفت سابق در این پرونده گفت: در 
نشست قبل هم به این سوال پاسخ داده شد؛ این پرونده مربوط به قرارداد 
شرکت ملی نفت ایران با یک شرکت اماراتی به نام کرسنت است که در سال 
١٣٨٠ منعقد شده و چون در جریان این قرارداد سو استفاده هایی شد و برخی 
افراد پورسانت گرفته بودند و همین عوامل باعث شد تا این قرارداد که دارای 
مدت طولانی ٢۵ سال بود همچنین رعایت صرفه و صلاح کشور در آن نشده 
بود، اجرایی نشد. وی ادامه داد: از آن زمان هم با گزارش دیوان محاسبات و 
مراجع اطلاعاتی و سازمان بازرسی پرونده ای در دستگاه قضایی تشکیل شد و 
برای 6 هفت نفر هم احکامی صادر شده بود که حدود پنج یا شش نفر به جزای 
نقدی و دو نفر به حبس محکوم شدند اما این حکم اجرا نشده بود که اخیرا به 

اجرای احکام ارجاع شد.
خداییان اظهار داشت: بخش دیگری از این پرونده مفتوح است که هشت 
متهم دارد و اتهام آنها تبانی در معاملات دولتی و اخذ و پرداخت رشوه است که 
این پرونده اکنون در دستور کار دولت و مسئولان عالی رتبه قرار دارد و از جوانب 

مختلف در حال بررسی است.
بازداشت 130 نفر در جریان اعتراضات اصفهان

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا درباره اعتراضات مردمی 
اصفهان و بازداشت معترضان گفت: در ارتباط با تجمع مردم باید گفت، مردم 

حق دارند مطالبات و خواسته های خود را مطرح و به اطلاع مسئولان برسانند.
وی ادامه داد: مردم چندین روز این اعتراضات آرام و مسالمت آمیز را داشتند 
اما همین تجمع مسالمت آمیز و با شعور مردم منطقه دشمنان را عصبانی کرد و 
افرادی در صفوف مردم نفوذ کردند،  اما نمی توانیم اسم آنها را که اقدام به سلب 
امنیت مردم و تخریب اموال مردم و مانع طرح صحیح خواسته مردم شدند، مردم 

بگذاریم.
خداییان اظهار داشت: در این راستا نزدیک به ١٣٠ نفر بازداشت شدند که 

اکثر آنها با قرار تامین آزاد شدند جز افرادی که تیراندازی مسلحانه داشتند.
شرایط بازگشت ایرانیان خارج از كشور 

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره شرایط بازگشت ایرانیان خارج 
از کشور گفت: اتباع ایرانی چه مقیم ایران یا سایر کشورها، همه ایرانی هستند 
و از حقوق مساوی برخوردارند و هر ایرانی که دلش برای کشورش می تپد، 

می تواند به کشور بازگردد و هیچ منعی برای ورود این افراد وجود ندارد.
خداییان خاطرنشان کرد: ریاست قوه قضاییه چندی پیش بر فراهم شدن 
شرایط بازگشت ایرانیان تاکید کرد. نکته ای که در اینجا مطرح است این است 
که ممکن است برخی از افراد چه در داخل یا خارج از کشور مرتکب جرمی شده 

باشند که به جرایم آنها رسیدگی می شود.  
وی ادامه داد: ممکن است برخی تردید داشته باشند که آیا اعلام جرمی برای 
آنها صورت گرفته که این افراد می توانند به کنسولگری ایران در کشورها مراجعه 

و استعلام بگیرند.
سخنگوی قوه قضاییه افزود: درصدد هستیم که سامانه ای در این رابطه در 

اختیار ایرانیان خارج از کشور قرار گیرد.
حدود ۲۰ هزار زندانی در كل كشور اشتغال به كار دارند

استان  در  محکومان  برخی  باز  رأی  اجرای  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  وی 
خراسان رضوی و تغییر اجرای این آراء و اعزام زندانیان به کارگاه های صنعتی 
و عدم برخورداری از حقوق و بیمه گفت: بر اساس قانون مجازات اسلامی و 
آیین نامه سازمان زندان ها و طرح تحول قضایی، اصلاح مجرمان در دستور کار 

قرار دارد و یکی از راه های اصلاح مجرمان اشتغال به کار است.
سخنگوی قوه قضاییه افزود: اگر زندانی مشغول به کار شود به یک فرد مفید 

تبدیل می شود و زمینه اشتغال پس از آزادی برای او نیز فراهم خواهد شد.  
خداییان خاطر نشان کرد: البته اشتغال زندانیان داوطلبانه است و در ازای آن 

نیز دستمزد دریافت می کنند.  
وی گفت: ۵۰ درصد دستمزد به خانواده زندانی، ۲۵ درصد برای فرد ذخیره 
و ۲۰ درصد هم برای مخارج روزانه به فرد داده می شود و قسمتی هم برای بیمه 

تأمین اجتماعی پرداخت می شود.  
سخنگوی قوه قضاییه افزود: هر زندانی که مشمول شرایط باشد و تمایل هم 
داشته باشد می تواند مشغول به کار شود و در این رابطه در شهرستان چناران 
3۰۰ زندانی مشغول به کار هستند که حقوق هم دریافت می کنند و در مجموع 

اکنون حدود ۲۰ هزار زندانی در کل کشور اشتغال به کار دارند.
دستگاه قضایی در رسیدگی به جرم افراد خط قرمز ندارد

وی در پاسخ به سوالی درباره ارسال چندین شکایت علیه دولت دوازدهم به 
کمیسیون اصل ۹۰ و در پاسخ به این سوال که آیا پرونده ای برای رئیس جمهوری 
سابق در دستگاه قضایی تشکیل شده یا نه گفت: دستگاه قضایی در رسیدگی 

به جرم افراد چه مسئول یا غیر مسئول خط قرمزی ندارد.  
خداییان یادآور شد: در این ایام حتی به جرایم افرادی رسیدگی شد که از 
نزدیکان مسئولان بودند. در رابطه با ریاست محترم جمهوری سابق هم که آیا 

پرونده تشکیل شده یا نه قبلًا پاسخ دادم.  
وی اظهارداشت: چنانچه گزارشی ارسال شود چون ایشان روحانی هستند 
در دادسرای ویژه روحانیت بررسی می شود زیرا دادگستری صلاحیت رسیدگی 

ندارد و  پرونده ای هم تشکیل نشده است.
آخرین وضعیت پرونده كلاهبرداری ۱۲ هزار میلیاردی 

پرونده  وضعیت  آخرین  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  قضاییه  قوه  سخنگوی 
کلاهبرداری ۱۲ هزار میلیارد تومانی که متهم آن اخیرا به کشور مسترد شد، 
گفت: سال ۹۷ باندی توسط دستگاه های اطلاعاتی با کمک دستگاه قضایی 

شناسایی شد که تسهیلاتی ارزی را اخذ کرده بودند.  
وی ادامه داد: با شناسایی و افشا شرکت ها، افراد قبل از دستگیری از کشور 
خارج شدند. یکی از آن ها که در روسیه مخفی شده بود با کمک سربازان گمنام 

امام زمان )عج( و نیروی انتظامی مسترد شد.
خداییان اظهارداشت: پیگیر استرداد سایر افراد که در کشورهای دیگر هستند 
نیز هستیم، تسهیلات اخذ شده این افراد شامل بیش از ۸۲ میلیون دلار، بیش 
از ۱۲ میلیون یورو، بیش از ۱۲ میلیون یوآن چین و ۱3۸ میلیون روبل روسیه 

است.
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره اینکه آیا درمورد یک شرکت 
لبنیاتی که 6۰ میلیون دلار ارز برای واردات کره دریافت کرده اما این مبلغ را به 
این موضوع اختصاص نداده و  تخلف کرده، پرونده ای تشکیل شده است یا نه 
گفت: در این مورد که ظاهرا برخی از مسئولان گمرک اعلام کردند و با سئوالی 
که قبلا از دادسرای تهران داشتیم، ظاهرا پرونده ای تشکیل نشده، اما پیگیری 
می کنیم اگر چنانچه چنین موردی وجود دارد حتما پیگیری و نسبت به تعقیب 

متهم اقدام شود.

سخنگوی قوه قضاییه:

 هیچ منعی برای ورود ایرانیان خارج از کشور وجود ندارد

اسماعیل گرامی مقدم :

وضعیت اقتصادی  هیچ کشوری با وجود تحریم ها، گل و بلبل نشده است 
 قائم مقام حزب اعتماد ملی درباره علت افزایش اعتراض 
معیشتی مردم گفت: قبل از انتخابات رقبای اصلاح طلبان 
و حتی خود رئیس جمهور  گفتند سرنوشت معیشت مردم را 
به تحریم ها گره نمی زنیم. اما حالا آفتاب آمد دلیل آفتاب، 
می بینیم که سرنوشت همه چیز به تحریم ها گره خورده 
درگیر  که  آورد  شهادت  به  را  کشوری  می توان  آیا  است. 
تحریم باشد ولی وضعیت اقتصادی اش گل و بلبل باشد؟ 

اسماعیل گرامی مقدم در گفت وگو با ایلنا، درباره افزایش 
بپرسیم  باید  اول  گفت:  مردم  معیشتی  اعتراض های 
آیا مردم نسبت به مشکلات معیشتی و اجتماعی حق 
اعتراض دارند یا خیر که جواب مثبت است. اما اینکه این 
اعتراضات تا کجا می خواهد ادامه داشته باشد و دارای چه 
کیفیتی است یک بحث دیگری است که در حقیقت یک 
چالش مهم میان حاکمیت و ملت خواهد بود. از یک طرف 
مردم در سختی، مشقت و گرفتاری های روزمره هستند 
برای  هستند  مجبور  و  نمی شود  تامین  مایحتاج شان  و 
اعتراض به کف خیابان بیایند. طبیعی است که حاکمیت 
می تواند تا حدودی این اعتراضات را تحمل کند یا کنترل 
کنترل  است  ممکن  ولی  بگیرد  دست  در  را  اعتراضات 
اعتراضات از دست دستگاه های ذی  ربط خارج شود که 
همه این موارد معلول موضوعی به نام ناکارآمدی مدیریتی 

است.
وی افزود: در حقیقت این ناکارآمدی مدیریتی شاهد 
منفی  سمت  به  اقتصادی  مثبت  شاخصه های  ریزش 
خواهد بود. عنوان یکی از متغیرهای اقتصادی، خط فقر 
است. وقتی خط فقر افزایش پیدا می کند، اسم آن روی 
کاغذ نیست و در لایه لایه زندگی مردم خودش را نشان 
می دهد. دیگر نمی توان از طریق سخنرانی و شعار و غیره 

خط فقر را کاهش داد.
گرامی مقدم در ادامه به تاثیر تحریم بر زندگی مردم اشاره 
کرد و گفت: وقتی سمت و سوی مسیر کشور در مسیری 
است که تحریم ها همچنان پابرجا هستند، سرمایه گذار 
خارجی نمی تواند در داخل کشور سرمایه گذاری کند، 
پیدا  کاهش  ما  ارزی  دخایر  است،  بلوکه  کشور  ارزهای 
می کند و در ادامه ارزش ریال ما هم کاهش پیدا می کند، 
توان خرید مردم نیز کمتر می شود و خط فقر به وجود 
افزایش  نیز، شکاف طبقاتی  فقر  ایجاد خط  با  می آید. 
می یابد و در ادامه باعث می شود مردم در اعتراض به شرایط 

موجود، دست به اعتراض بزنند.
مردم وقتی زیر خط فقر می روند، چاره ای جز 

اعتراض نخواهند داشت 
قائم مقام حزب اعتماد ملی درباره راه حل این مشکل  
نمی کند.  پیروی  سیاست  منظر  از  اقتصاد  گفت: 
وضعیت  امروز اقتصاد در شرایط مناسبی نیست و برای 
حل این مسئله باید هرچه زودتر سیاست ورزی کرد و با 
دیپلماسی قوی از گرداب تحریم ها خارج شد تا اقتصاد 
است.  مسیر  این  راه حل،  تنها  شود.  بازسازی  کشور 
طبیعی است مردم وقتی زیر خط فقر می روند، چاره ای 
بخواهیم  اگر  افزود:  وی  داشت.  نخواهند  اعتراض  جز 
اقتصادی پویا داشته باشیم، بدون نگاه به خارج و حل و 
فصل مشکلات در داخل و خارج امکان ندارد اقتصادمان 
با  که  است  ارزشی  دارای  داریم  که  ثروتی  کنیم.  پویا  را 
ارزش ثروت جهانی مقایسه می شود. به طور مثال اردوغان 
رئیس جمهور ترکیه، در دو ماه گذشته سیاست هایی اتخاذ 
کرد که آن سیاست ها باعث سقوط لیر در برابر همه ارزهای 
جهان شد. بنابراین اگر او سیاست هایش را تغییر دهد، آرام 

آرام ارزش لیر ترکیه افزایش پیدا می کند. ما هم باید این 
کار را انجام دهیم. بعضی ها گمان می کنند وقتی تمام 
ارزها در برابر ریال افزایش پیدا کرد، هیچ اتفاقی نمی افتد. 
خیر اتفاق می افتد. به این صورت که هزینه تمام شده کالا 
در ایران بالا می رود و حتی قیمت کالای تولید داخلی هم 

افزایش پیدا می کند.
حاكمیت تحمل خود را در برابر اعتراضات معیشتی 

مردم بالا ببرد 
به  را  مردم  اعتراض های  بودن  ادامه دار  گرامی مقدم   
وضعیت اقتصادی پیوند داد و گفت: اگر وضعیت اقتصادی 
به همین شکل ادامه داشته باشد و شاهد افزایش قیمت 
ارزهای خارجی به ویژه دلار باشیم، سفره مردم بیشتر خالی 
می شود و اعتراضات معیشتی مردم در حوزه های مختلفی 
افزوده  و...  بازنشستگان  کارگری،  پرورش،  و  آموزش  مثل 
می شود. دولت و حاکمیت جز اینکه تحمل خود را بالا ببرد، 
این جنس  بود  امیدوار  بعد می توان  ندارند.  هیچ چاره ای 
اعتراضات در این سطح باقی بماند. ولی اگر نیازهای مردم 
تامین نشود ممکن است به حجم اعتراضات اضافه شود 

و به تبع آن خشونت در اعتراضات نیز بیشتر شود که نه به 
از  این دور  امیدواریم در  نه مسئولان است.  و  صلاح مردم 
مذاکرات، نتایج به نحوی رقم بخورد که مردم امیدوار شوند. 
قائم مقام حزب اعتماد ملی در پاسخ به این سوال که آیا راهی 
جز مذاکره با غرب برای بهبود وضعیت معیشتی مردم که 
منجر به اعتراضات نشود وجود دارد یا خیر گفت: قاطعانه 
می گویم راه دیگری وجود ندارد. همانطور که قبل از انتخابات 
گفته شد، نباید خودمان را فریب دهیم. حداقل با خودمان 
صادق باشیم. برخی  گمان می کنند که اگر ما با دنیای غرب 
دشمنی داریم باید همه ارتباطات را قطع کرد. مگر چینی ها 
یا روس ها این کار را کردند؟ بالاخره راه حل هایی وجود دارد 
که هر کشوری از مواضع خود کوتاه نیاید، مقاومت کند و 
ارتباطش را برقرار کند تا معیشت کشورش به مخاطره نیافتد. 
گرامی مقدم افزود: قبل از انتخابات رقبای اصلاح طلبان و 
حتی خود رئیس جمهور  گفتند سرنوشت معیشت مردم را 
به تحریم ها گره نمی زنیم. اما حالا آفتاب آمد دلیل آفتاب، 
تحریم ها گره خورده  به  می بینیم که سرنوشت همه چیز 
است. آیا می توان کشوری را به شهادت آورد که درگیر تحریم 
باشد ولی وضعیت اقتصادی اش گل و بلبل باشد؟ به طور 
مثال وقتی ما صادرکننده نفت هستیم، باید نفتمان را یک 
جایی به فروش برسانیم تا پول فروش آن را دریافت کنیم. 
وقتی این امکان وجود ندارد راهی را به ما نشان دهید تا 
بتوانیم این کار را انجام دهیم. حالا می گویند یک کارهایی 
انجام می دهیم که تحریم ها را دور می زنیم که به آن خنثی 
کردن تحریم می گویند. وقتی شما نفت را روی آب ۵ دلار 
ارزان تر بفروشید یعنی به سرمایه کشور کبریت زدید و تا حدود 
زیادی سرمایه از دست رفته است. بنابراین راه دیگری جز 
دیپلماسی و مذاکره نیست و اگر راه دیگری بود کشورهای 
دیگر هم آن راه را می رفتند. وی یادآور شد: در این مدتی که 
تا به امروز در تحریم هستیم بابت خنثی سازی تحریم، سندی 
ارائه نکرده اند. اما از طریق دور زدن تحریم ها بابک زنجانی به 
وجود آمده و از خنثی سازی تحریم، فقر و فلاکت پدیدار شده 
است. بنابراین راهی برای خنثی سازی تحریم وجود ندارد 
مگر اینکه بگوییم ما به همین شکل ادامه می هیم تا ببینیم در 
آینده چه اتفاقی می افتد. گرامی مقدم در پایان گفت: من فکر 
می کنم می شود با صلابت، قدرت، از سر حکمت و مصلحت 
در مقابل زورگویی ها ایستاد، ارتباط برقرار کرد و تحریم ها را از 

سر مردم برداشت تا اعتراضات آن ها را هم کنترل کرد.
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خداوند روزیِ شما را تضمین کرده و به عمل 
)انجام واجبات( فرمان یافته اید. پس، طلبِ روزیِ 

تضمین شده، نباید برای شما مقدّم بر اعمال 
واجب باشد؛ ...

چهار شنبه -17 آذر ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5407

نهج البلاغة: الخطبة١١4.

آخرین وضعیت کرونا در استان قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: در حال حاضر ۱۱۵ 
بیمار کرونایی در مراکز درمانی قم بستری هستند که ۲۱ تَن از آنها به دلیل وخامت وضعیت جسمی در بخش 
مراقبت های ویژه تحت درمان قرار دارند. به گزارش عصر سه شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، 
محمد رضا قدیر در گفت وگویی اظهار داشت: در ۲۴ ساعت منتهی به شانزدهم آذرماه، ۲۷ تَن مشکوک و یا با 
علائم قطعی ابتلا به کرونا توسط اورژانس مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.وی بستری شدن ۲۱ تَن 
از این افراد را مورد توجه قرار داد و گفت: ۱۹ تَن که طی روزهای گذشته بستری شده بودند نیز به تشخیص 
پزشکان معالج برای انجام درمان در منزل از بیمارستان مرخص شدند.رئیس علوم پزشکی قم گفت: ۲ تَن که 
نتیجه آزمایش کرونای آنها مثبت شده بود هم جان خود را از دست دادند.همچنین ادامه داد: از ۱۷۹ آزمایش 
کرونای انجام شده نتیجه ۱۵ مورد مثبت شد.قدیر در پایان بیان کرد: از ابتدای اجرای طرح واکسیناسیون 

همگانی کرونا در قم یک میلیون و 3۷۸ هزار و ۷۲۵ دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده است.

سربازی فارغ  التحصیلان دکتری حذف می  شود 
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری بابیان اینکه  ما سالی حدودا ۵ تا 6 هزار دانش آموخته دکتری داریم که باید 
به سربازی اعزام شوند گفت: دانش آموختگان دکتری می توانند با ارائه طرحی در راستای حل مشکلات 
جامعه گام بردارند که این طرح می تواند جایگزین سربازی مشمولان دکتری شود.محمدعلی زلفی گل در 
گفت وگویی در حاشیه نشست مجلس و دولت در مورد حذف سربازی مشمولان دکتری، گفت: با ستاد 
نیرو های مسلح برای استفاده بهینه تر از فارغ التحصیلان دکتری رایزنی داشتیم؛ دانش آموختگان دکتری به 
جای اعزام به خدمت سربازی می توانند طرح پسا دکتری را بگذرانند؛ دانش آموختگان دکتری می توانند با 
ارائه طرحی در راستای حل مشکلات جامعه گام بردارند که این طرح می تواند جایگزین سربازی مشمولان 
دکتری شود. زلفی گل در ادامه تاکید کرد: توافقات ابتدایی این طرح صورت گرفته شده است، مقرر شده 
است تا شیوه نامه های خاصی را طراحی کنیم. طرح شیوه نامه در آینده نوشته خواهد شد تا زمانی که این 
شیوه نامه ها تکمیل نشود، این جلسات ادامه خواهد داشت همچنین اعتبارات لازم را برای امریه های دکتری 

در نظر گرفته شد؛ امیدواریم این طرح به مرحله عملیاتی شدن برسد.

حساب 7۰۰ فعال غیرمجاز بازار ارز مسدود شد 
مدیر کل مبارزه با قاچاق معاونت اقتصادی وزارت اطلاعات گفت: حساب های بانکی بیش از ۷۰۰نفر از 
فعالان غیرمجاز ارزی در سطح کشور شناسایی و مسدود شد. مدیر کل مبارزه با قاچاق کالا و ارز معاونت 
اقتصادی وزارت اطلاعات اعلام کرد: با اشراف اطلاعاتی سربازان گمنام امام زمان )عجل الله تعالی فرجه  
الشریف(، با همکاری بانک مرکزی همه حساب های بانکی بیش از ۷۰۰ نفر از فعالان غیر مجاز ارزی در 
سطح کشور شناسایی و مسدود گردید.وی با بیان اینکه اسامی این دلالان ارزی جهت تشکیل پرونده به 
مراجع قضایی معرفی شد، گفت: گردش برخی از حساب های مسدود شده در ۹ ماهه سالجاری بالغ بر ۲۰ 

هزار میلیارد تومان می باشد.

اخلال  هزارو۶۵۰ میلیارد تومانی در نظام بانکی 
 رئیس کل دادگستری گلستان از ارجاع و رسیدگی به پرونده اخلال گران نظام بانکی به مبلغ هزار و 6۵۰ 
میلیارد تومان در استان خبرداد و گفت: 6 هزار میلیارد تومان از اموال متهمان توقیف شد. حیدر آسیابی 
اظهار کرد: پرونده اخلال گران ِ نظام بانکی کشور برای رسیدگی به دادگاه ویژه رسیدگی به پرونده اخلال 
گران نظام اقتصادی مستقر در استان گلستان، ارجاع شد.رئیس کل دادگستری گلستان توضیح داد: 
کیفرخواست این پرونده یک ماه و نیم پیش در دادسرای گرگان صادر شد و پس از هماهنگی با معاون اول 
رئیس قوه قضائیه برای رسیدگی به دادگاه ویژه رسیدگی به پرونده اخلال گران نظام اقتصادی مستقر در 

استان، ارجاع شد.

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشاركت مردمی شهرداری قم :

جذب سرمایه گذار نیازمند هوشمند سازی 
و بهره مندی از روش های نوین است

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم گفت: حرکت 
به سمت هوشمند سازی و بهره مندی از روش های نوین نقش مهمی در جذب 

سرمایه گذاری در قم دارد.
قم  اولویت های شهرداری  از  یکی  را  به سرمایه گذاری  ،توجه  رمضانی  علی 
جهت  شهرداری  در  سرمایه گذاری  سازمان  تشکیل  داشت:  اظهار  و  دانست 
تقویت فرآیند شناسایی، جذب و توسعه همکاری با سرمایه گذاران در چارچوب 

ظرفیت های گسترده ملی و بین المللی شهر قم است.
وی با ابراز رضایت از ایجاد اعتماد به بخش خصوصی و توجه به اصل ۴۴ قانون 
اساسی در همه بخش های کشور افزود: شهرداری قم با بهره گیری از مدل ها و 
راهکارهای نوین جهت ارتقای فرآیند سرمایه گذاری و افزایش همسویی سازمانی 
در بخش های مختلف به منظور تسریع و تسهیل امر سرمایه گذاری و طراحی 
روش های کارا و اثربخش پیشگام شده است. رئیس سازمان سرمایه گذاری و 
مشارکت مردمی شهرداری قم، شهرداری را سازمانی مبتنی بر بودجه دانست و 
ابراز کرد: شهرداری به عنوان ارگانی خدمات رسان و مبتنی بر بودجه تعریف شده 
که با تغییر نگاه دولت و تبدیل آن به ارگانی خودگردان نیاز به ایجاد منابع درآمد 
پایدار دارد. وی در حال حاضر درآمدهای شهرداری ها را محدود دانست و تصریح 
کرد: با توجه به افزایش هزینه ها و نوسانات اقتصادی امروز به جایی رسیده ایم 
که درآمدهای شهرداری ها تنها کفاف هزینه های جاری شهرداری را داده و برای 
خدمات رسانی نیازمند درآمدهای پایدار هستیم. رمضانی، یکی از راه های ایجاد 
از سرمایه گذاری در قالب مشارکت عنوان کرد و  را استفاده  پایدار  درآمدهای 
گفت: با توجه به شرایط کنونی باید به حوزه سرمایه گذاری با قالب های مختلف 
مانند مشارکت مدنی، مشارکت عام توجه بیشتری شود. وی حرکت به سمت 
هوشمندسازی و بهره مندی از روش های نوین را موردتوجه قرارداد و خاطرنشان 
کرد: در حال حاضر توجه شهرداری به ایجاد ساختمان های تجاری و اقامتی 

بوده اما باید به حوزه های دیگر و مراحل بالاتر سرمایه گذاری ورود کنیم.
  

سرپرست منطقه پنج شهرداری قم تاكید كرد:

لزوم دریافت استعلام از شهرداری 
برای خریدوفروش اراضی 

سرپرست منطقه پنج شهرداری قم گفت: با تشکیل جلساتی در حوزه سد 
معبر، اتمام حجت شده که با افرادی که بخواهند از فضایی که در اختیار عموم و 
برای آسایش شهروندان بوده در جهت مقاصد و منافع خود استفاده کنند، باید 

برخورد صورت گیرد.
زین العابدین قراچورلو با اشاره به برنامه ریزی برای ساماندهی سدمعبر در سطح 
منطقه پنج اظهار داشت: یکی از معضلات شهری در سال های گذشته، موضوع 
سد معبر بود که با برنامه ریزی مدیریت شهری، این موضوع به شرایط مطلوبی 

در قم رسیده است.
به گفته وی، با تشکیل جلساتی در حوزه سد معبر، اتمام حجت شده که با 
افرادی که بخواهند از فضایی که در اختیار عموم و برای آسایش شهروندان بوده 

در جهت مقاصد و منافع خود استفاده کنند، باید برخورد صورت گیرد.
سرپرست منطقه پنج شهرداری قم عنوان کرد: شهروندان در صورت مشاهده 
هرگونه سد معبر و یا دیگر مشکلات در حوزه مدیریت شهری در منطقه با ۱3۷ یا 

شماره مستقیم دفتر مدیر منطقه 3۷۲36۰3۸ در تماس باشند.
وی در مورد وجود ظرفیت های گردشگری و زائرپذیری در این منطقه گفت: 
منطقه دارای پتانسیل زیادی است، اما مشکل اساسی در تغییر کاربردی بوده و 

ما برای رفع این مشکلات درصدد پیگیری هستیم.
قراچورلو افزود: این منطقه دارای حاشیه نشینی زیادی بوده و توانایی مالی 
برای ساخت وساز توسط بسیاری از شهروندان وجود ندارد و ما در تلاشیم بتوانیم 

در چارچوب های قانونی در توسعه و آبادانی منطقه گام برداریم.
وی با تأکید بر ضرورت توجه شهروندان به دریافت کد رهگیری در معاملات 
ملکی ابراز کرد: زمین های زیادی در محدوده مسجد مقدس جمکران وجود 
داشته که بدون توافق، خارج از محدوده خدماتی، بدون سند معتبر و… بوده که 
از شهروندان تقاضا داریم پیش از هرگونه خریدوفروش به صورت کتبی از منطقه 

استعلام بگیرند چراکه این قراردادها در آینده مشکل ساز خواهد شد.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

احداث فضای سبز پارک آموزش 
ترافیک در منطقه هشت 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به احداث فضای 
سبز پارک آموزش ترافیک در منطقه هشت گفت: مرحله کاشت فضای سبز 

آغازشده و مساحت عرصه بیش از ۵ هزار مترمربع است.
پیام جوادیان با اشاره به احداث فضای سبز پارک آموزش ترافیک در منطقه 
انجام شده  اخیر  اقدامات خوبی که طی سال های  از  یکی  اظهار کرد:  هشت 
پارک  این مجموعه ها  از  یکی  آموزشی است که  و  پارک های موضوعی  احداث 
موضوعی دوچرخه و آموزش ترافیک است. وی با تأکید بر اتمام عملیات عمرانی 
پارک ترافیک تصریح کرد: مرحله کاشت فضای سبز آغازشده و مساحت عرصه 
بیش از ۵ هزار مترمربع است. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم با بیان اینکه همزمان با مراحل پایانی عملیات عمرانی طرح کاشت تهیه و 
ابلاغ شده است افزود: با پیگیری انجام شده پیمانکار فضای سبز انتخاب شده و 
احداث فضای سبز مجموعه آغازشده است. وی با اشاره به اینکه عملیات کاشت 
قسمت هایی از عرصه آغازشده است اذعان کرد: تلاش می کنیم تا پایان مهرماه 
احداث فضای سبز مجموعه به اتمام برسد. جوادیان با تأکید بر اینکه در این 
مجموعه آموزش محوریت دارد و محل حضور کودکان خواهد بود ابراز کرد: به 
همین خاطر حداکثر زیبایی فضای سبز و استفاده از گونه های سازگار با اقلیم 
قم و سایه انداز در دستور کار طراحی و اجرا بوده است.  وی استفاده از سیستم 
آبیاری تحت فشار در این مجموعه را مورد توجه قرار داد و گفت: در طراحی کاشت 

و احداث فضای سبز مجموعه استفاده بهینه از منابع آبی مدنظر بوده است.
 

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر مطرح كرد:
انجام اقدامات زیربنایی برای تجهیز و راه اندازی 

مجتمع مجتمع بزرگ امام خمینی )ره(
بررسی  به منظور  شهری  مدیران  و  شهر  اسلامی  شورای  اعضای  از  جمعی 
مشکلات و مسائل مختلف مجتمع بزرگ امام خمینی )ره( شامل بازار شمسه و 
پارکینگ طبقاتی زائر با حضور در این مجتمع به ارزیابی وضعیت موجود و بحث و 

تبادل نظر در خصوص راهکارهای رفع مشکلات پرداختند.
به گزارش واحد خبر سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر، به دنبال 
گزارش هایی از مشکلات مختلف مجتمع بزرگ امام خمینی و لزوم تسریع و 
تلاش در جهت رفع این مشکلات، بازدید میدانی از این مجتمع با حضور جمعی 

از اعضای شورای اسلامی شهر و مدیران ارشد شهرداری قم برگزار شد.
احصاء میدانی مشکلات مختلف در طبقات تجاری این مجتمع با نام بازار 
شمسه و همچنین پارکینگ طبقاتی زائر در دیگر طبقات آن از مواردی بود که در 

این بازدید موردتوجه قرار گرفت و تمهیدات لازم برای رفع آن ارائه شد.
در این بازدید علیرضا خاکی مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم 
مطهر توضیحاتی در خصوص این مجتمع ارائه داد و ضمن بیان برخی مسائل و 
مشکلات مجتمع بزرگ امام خمینی )ره( ازجمله پارکینگ، مسیرهای دسترسی، 

واحدهای تجاری و… بر ضرورت تلاش در جهت رفع این مشکلات تأکید کرد.
وی همچنین در خصوص احداث این مجتمع در نزدیکی حرم مطهر و باهدف 
اصلی رفع نیاز زائرین و همشهریان اظهار داشت: اقدامات زیربنایی مناسبی 
جهت تجهیز و راه اندازی مجتمع انجام شده و جهت تسریع دررسیدن به اهداف 
اصلی و رفع مشکلات موجود نیازمند حمایت و همکاری بخش های مختلف 

هستیم.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

توقیف همزمان 4 دستگاه خودرو قاچاق بر 
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف ۴ محموله قاچاق کالا به ارزش بیش از 3میلیارد و ۸۰۰ میلیون 
ریال در پی توقیف ۴ دستگاه خودرو قاچاق بر در این استان خبر داد .  سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: 
مأموران یگان امداد در جاده "اراک-قم"، ۴ دستگاه خودرو شامل 3 دستگاه پژو ۴۰۵ و یک دستگاه خودرو 
سمند حامل بار قاچاق را شناسایی و توقیف کردند. وی افزود: در ادامه طی بازرسی از خودروها، انواع آچار 
و ملحقات و همچنین ۱3۱ طاقه پارچه فاقد مجوز و قاچاق کشف و متهمان دستگیر  که برابر اعلام نظر 
کارشناسان ارزش محموله های کشف شده، بیش از 3 میلیارد و ۸۰۰ میلیون ریال اعلام شده است. جانشین 
فرمانده انتظامی استان قم گفت: قاچاقچیان کالا بدانند کریدر مواصلاتی استان برای آن ها به منطقه ای 
ناامن تبدیل شده است. سردار اسماعیلی از شهروندان خواست در صورت مشاهده هرگونه فعالیت غیرمجاز 
از جمله قاچاق و توزیع کالاهای غیرمجاز توسط افراد فرصت طلب و سود جو، موضوع را از طریق سامانه تلفنی 

۱۱۰ اطلاع داده تا پلیس در اسرع وقت رسیدگی و قاطعانه و قانونی برخورد کند.

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

سرقت خودرو به بهانه تست فنی در قم 
رئیس پلیس آگاهی استان قم از دستگیری ۲ سارق غیربومی خودرو در این استان خبر داد و گفت: متهمان 
خودرو افراد را حین معامله و به بهانه تست مسائل فنی سرقت می کردند.  سرهنگ میکائیل قهرمان پور اظهار 
کرد: با طرح شکایت یک مالباخته خودرو پژو پارس در پایگاه دوم پلیس آگاهی استان قم موضوع در دستور 
کار کارآگاهان این پلیس قرار گرفت. وی در تشریح این خبر افزود: دو نفر به اصطلاح خریدار خودرو از طریق 
سایت دیوار با فروشنده یک دستگاه خودرو پژو پارس در حاشیه شهر یک قرار معامله گذاشته و به بهانه تست 
مسائل فنی، خودرو مذکور را سرقت می کنند. رئیس پلیس آگاهی استان قم تصریح کرد: کارآگاهان حین 
بررسی موضوع متوجه می شوند سرقتی دیگر نیز بدین روش انجام شده است. وی اضافه کرد: در نهایت با 
انجام اقدامات پلیسی و تلاش های صورت گرفته هویت متهمان شناسایی و مشخص شد اهل یکی از استان 
های غربی کشور هستند، بنابراین طی هماهنگی با مقام قضائی و همچنین هماهنگی با پلیس آگاهی استان 

مذکور افراد دستگیر و به دست قانون سپرده شدند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

توقیف خودرو حامل۲۲1عددتیوب قاچاق
فرمانده انتظامی شهرستان از توقیف یک دستگاه خودرو قاچاق بر حامل ۲۲۱ عدد تیوب خودرو به ارزش 
۹۰۰ میلیون ریال خبر داد  .سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: مأموران یگان امداد در راستای 

اجرای طرح مقابله با کالای قاچاق در محور اراک، یک دستگاه خودرو پژو ۴۰۵ را توقیف کردند.
وی افزود: در ادامه طی بازرسی از خودرو مذکور ۲۲۱ عدد تیوب خودرو فاقد مجوز و قاچاق کشف و راننده 

دستگیر شد.
 سرهنگ جعفریان گفت: کارشناسان ارزش محموله کشف شده قاچاق را بیش از ۹۰۰ میلیون ریال اعلام 
که در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد. 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از اهتمام پلیس در برخورد با قاچاق کالا و ارز خبر داد و تصریح کرد: شهروندان 

می توانند اطلاعات خود را به مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند.

رئیس پلیس راه استان قم :

رانندگان تجهیزات زمستانی را فراموش نکنند 
رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم، با اشاره به بارش برف و باران در فصل سرما بر لزوم همراه 
داشتن تجهیزات زمستانی تاکید کرد   سرهنگ مختار پناهی با اشاره به بارش برف و باران در فصول پاییز و 
زمستان، اظهارداشت: ضروری است رانندگان در داخل خودرو خود حتماً تجهیزات زمستانی همراه داشته 
باشند. وی عنوان داشت: طبق قانون، داشتن تجهیزات زمستانی اجباری است و پلیس می تواند حتی در 
شرایط جوی مساعد نسبت به کنترل و همراه داشتن این تجهیزات اقدام کرده و در صورت همراه نداشتن 
تجهیزات زمستانی، اعمال قانون صورت می گیرد. رئیس پلیس راه استان قم تاکید کرد: ماموران پلیس در 
زمان بارش اجازه تردد به خودروهایی که تجهیزات زمستانی همراه نداشته باشند را نمی دهند. سرهنگ پناهی 
بیان داشت: با توجه به بارش و لغزندگی سطح جاده ها هنگام بارش برف و باران از رانندگان می خواهیم با 

رعایت سرعت مطمئنه حرکت کرده و از عجله و شتاب در محورها پرهیز کنند.
 

معاون هماهنگ كننده فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

اجرای طرح نظارت بر مراکز عرضه لوازم آرایشی و بهداشتی 
معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم از اجرای طرح نظارت بر مراکز عرضه لوازم آرایشی و 

بهداشتی در این استان خبر داد و گفت: 3 واحد به علت عدم رعایت قوانین و مقررات پلمب شدند. 
سرهنگ سید مجتبی اشرفی اظهار کرد: به منظور جلوگیری از وقوع تخلفات و جرایم صنفی، به مدت دو 
روز طرح نظارت بر مراکز عرضه لوازم آرایشی و بهداشتی از سوی مأموران اداره نظارت بر اماکن عمومی پلیس 
امنیت عمومی استان اجرا شد. وی افزود: در این راستا از ۴۸ واحد صنفی بازدید، به ۹ واحد اخطار داده شد و 
3 واحد به علت عدم رعایت قوانین و مقررات پلمب شدند. معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان 
قم از همشهریان خواست، در صورت مشاهده تخلفات صنفی موضوع را از طریق تلفن فوریت های پلیسی 

۱۱۰ اطلاع داده تا در کوتاهترین زمان ممکن نسبت به بررسی موضوع و برخورد با متخلفان اقدام شود.

مدیرعامل شركت آب منطقه ای قم: 

حجم مخزن سد پانزده خرداد ۸4 میلیون متر مکعب است 

طرح: محمدعلی رجبی

"افت تحصیلی شدید دانش آموزان" به دلیل تصمیمات غلط کرونایی! 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم با بیان این که قم 
دارای جاذبه های گردشگری متعددی است گفت: جاذبه های تاریخی و طبیعی 

استان در سطح کشور بی نظیر است.
علیرضا ارجمندی در دیدار با حجت الاسلام والمسلمین جواد عرب بافرانی 
رئیس انجمن صنفی خانه مسافر های قم اظهارداشت: این اماکن نیمی از 
تخت های اقامتی استان را تأمین می کنند که نمی توان این ظرفیت را نادیده 
گرفت.  مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم با بیان این که 
خانه مسافر های قم نیازمند سامان دهی هستند، ادامه داد: به مشکلات این 
اماکن اشراف داریم و درصدد حمایت و رفع موانع و مشکلات این واحد های 
اقامتی هستیم. ارجمندی تصریح کرد: مشکلات خانه مسافر های با سایر 

دستگاه های اجرایی و نظارتی مانند مرکز بهداشت، سازمان آتش نشانی و اماکن 
نیروی انتظامی استان از سوی معاونت گردشگری استان تا حصول نتیجه 
پیگیری می شود. قم دارای 3۵ واحد هتل، ۲۷ واحد هتل آپارتمان، ۵۵ واحد 
مهمان پذیر، ۱۷۰ خانه مسافر و ۹۷ واحد مجتمع بین راهی و پذیرایی با ظرفیت 
۱۲ هزار تخت است. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم 
همچنین در دیدار با هیات مدیره انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی قم، 
از لزوم برگزاری قم تور با حضور متخصصان گردشگری کشور در این استان خبر 
داد. ارجمندی تصریح کرد: هدف از برگزاری فم تور بازاریابی و تبلیغ خدمات و یا 
مقصد سفر از سوی تورگردانان و آژانس های مسافرتی برای متخصصان صنعت 
گردشگری مانند اصحاب رسانه، بلاگرها، راهنمایان گردشگری، عکاسان و 
فیلم سازان است. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم با بیان 
این که قم دارای جاذبه های گردشگری متعددی است، ادامه داد: جاذبه های 

تاریخی و طبیعی استان در سطح کشور بی نظیر است.
ارجمندی با اشاره به ضرورت برگزاری قم تور در این استان، افزود: دریاچه 
حوض سلطان و گنبدنمکی قم دو نمونه منحصر به فرد جاذبه طبیعی، اما 

ناشناخته است که نیازمند معرفی و شناسایی هستند.
 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم با اشاره به آثار تاریخی 
کمتر معرفی شده در استان، تصریح کرد: تنها اثر مادی به جای مانده از ملاصدرا 
فیلسوف مشهور عصر صفوی خانه او در شهر کهک است که برای صاحبان 
حکمت و فلسفه قابل تأمل و جذاب است که باید با هدف جذب گردشگر، به 

همگان معرفی شود.

مدیركل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم: 

جاذبه های تاریخی و طبیعی قم در سطح کشور بی نظیر است

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت: از طرح های قابل ارائه 
جهت سرمایه گذاری در قم، طرح ایجاد نخستین شهرک صنعتی خصوصی 
صنایع غذایی در کشور است که به همت تعاون گران در استان اجرایی می شود. 
مصطفی کاویانی اظهارداشت :نخستین شهرک صنعتی خصوصی صنایع 
غذایی، نمایشگاه دائمی مواد غذایی و همچنین دانشگاه علمی و کاربردی 
تخصصی مواد غذایی کشور در قم در صورت اختصاص تسهیلات لازم برای سه 

هزار تَن به صورت مستقیم شغل ایجاد می کند.
 وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: با توجه به انتقال کشتارگاه ها از 
داخل شهر به خارج از بافت مسکونی توسعه طرح های کشتارگاه های استان و 
صادرات محصول های آن ها به شهر های مجاور از برنامه های راهبردی اداره کل 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان است.
کاویانی تصریح کرد: مراحل اول تا سوم توسعه زیرساخت های کشتارگاه 
صنعتی شامل کارگاه تبدیل ضایعات، توسعه تصفیه خانه، ماشین آلات و سالن 
بسته بندی و مرحله چهار و پنج ایجاد زنجیره گوشت و پایانه گوشت می باشد و 
طرح توسط شرکت تعاونی توسعه و عمران شهرستان ارائه و در صورت اختصاص 

تسهیلات لازم برای 6۸۰ تَن به صورت مستقیم شغل ایجاد خواهد شد.

 مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم همچنین از آغاز فرایند شناسایی و 
انتخاب خانه های بهداشت کارگری و کارفرمای سلامت محور و بهداشت یار برتر 
در استان خبر داد و گفت: خانه بهداشت کارگری برتر و کارفرمای نمونه سلامت 
محور استان پس از جمع بندی نتایج بازدید های میدانی به عمل آمده از سوی 
شورای هماهنگی ارائه خدمات بهداشتی به بیمه شدگان متشکل از نمایندگان 
اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مدیریت درمان تامین اجتماعی و دانشگاه 
علوم پزشکی انتخاب، و به دبیرخانه ملی جشنواره مستقر در معاونت فرهنگی 

اجتماعی وزارت تعاون معرفی می شوند.
اعضای شورای  توسط  آمده  به عمل  بازدید های  اساس  بر  تصریح کرد:  او 
استان، وضعیت موجود خانه های بهداشت به لحاظ گوناگون و چک لیست 
مشخص مورد بررسی و ارزیابی قرار خواهند گرفت و پس از محاسبه امتیاز های 

نهایی از منتخبان و برگزیدگان طی آیینی قدردانی خواهد شد.
تاکید کرد: خانه های بهداشت   مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم 
کارگری واحد های بین ۵۰ تا ۵۰۰ تَن نیروی کار تا ۲۰ آذرماه امسال فرصت 
دارند با دریافت فرم چک لیست از سایت این اداره کل به تکمیل و ارسال آن 

اقدام کنند.

مدیركل تعاون، كار و رفاه اجتماعی قم : 

نخستین شهرک خصوصی صنایع غذایی کشور در قم ایجاد می شود 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت: حجم 
مخزن سد پانزده خرداد به عنوان یکی از سد های 
اصلی تامین کننده آب مورد نیاز قم در ابتدای 
مکعب  متر  میلیون   ۸۴ از  بیش  هفته جاری، 

گزارش شده است. 
آب  پایدار  تامین  اظهارداشت:  اصغری  علی 
مورد نیاز قم از سد ۱۵ خرداد و دیگر سد ها به 
دلیل موقعیت جغرافیایی خاص استان با تلاش 
شبانه روزی، به سختی و با هزینه بالایی صورت 

می گیرد.
 مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم ضمن اشاره 
به لزوم رعایت سرانه مصرف آب در بخش های 
مختلف استان، تاکید کرد: حجم مخزن سد ۱۵ 
خرداد در مدت مشابه سال گذشته ۹۷.۵ میلیون 
نشان می دهد  این موضوع  که  بود  متر مکعب 

مساله صرفه جویی باید مورد توجه جدی باشد.

او  ادامه داد: حجم مخزن کوچری دیگر سد 
تا  نیز  استان  نیاز  مورد  آب  کننده  تامین  مهم 
ابتدای هفته جاری، ۸۲.۵ میلیون متر مکعب 
برآورد شد، این درحالی است که این میزان در 
مدت مشابه سال قبل حدود ۱۴۵ میلیون متر 

مکعب بوده است.
اصغری گفت: وضعیت ذخیره آب در سد های 
۱۵ خرداد و کوچری به صورت مستمر توسط 
پایش  کارشناسان شرکت آب منطقه ای استان 
و برنامه ریزی های لازم برای مدیریت هرچه بهتر 
منابع آن ها به عمل می آید تا فرآیند تامین آب مورد 

نیاز قم به شکل مطلوب دنبال شود.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم با اشاره به 
نقش رسانه ها در آگاهی بخشی به مردم پیرامون 
آبی  منابع  از  استفاده  در  صرفه جویی  اهمیت 
استان، بیان کرد: اجرای موفق برنامه های تامین 

آب استان قم بدون همراهی مردم و کاهش حجم 
پذیر  امکان  مختلف  بخش های  در  آب  مصرف 
نیست و مشارکت همه اقشار در این زمینه یک 
ضرورت است. سد کوچری در هشت کیلومتری 
شهریورماه  گلپایگان  شهرستان  غرب  جنوب 
درازمدت  شرب  آب  تأمین  هدف  با   ۱3۹۵
شهر های دلیجان، ساوه، قم، خوانسار، خمین، 
طور  به  سلفچگان  نیم ور،  محلات،  گلپایگان، 

رسمی به بهره برداری رسید.
شهرستان  شرقی  شمال  در  خرداد   ۱۵ سد 
دلیجان و در فاصله ۵ کیلومتری آن قرار دارد، این 
سد با حداکثر ارتفاع از کف رودخانه 3۰.۵۴ متر 
و ارتفاع از روی پی ۹6 متر، طول تاج 3۲۰ متر و 
عرض آن در تاج ۱۰ متر است. حجم آب مفید آن 
۱6۵ میلیون متر مکعب می باشد. این سد توسط 

آب های حوزه قمرود تغذیه می شود.

رئیس اداره امور مراتع اداره كل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبرداد:

تامین معیشت بیش از۲هزار خانواده از مراتع استان قم
رئیس اداره امور مراتع اداره کل منابع طبیعی 
عملیات  اجرای  از  قم  استان  آبخیزداری  و 
بیولوژیک و احیای گیاهان دارویی در مساحتی 
خبرداد  استان  مراتع  از  هکتار  هزار  از  بیش 
بهره بردار  خانواده  هزار  دو  از  بیش  گفت:  و 
معیشت خود را از مراتع استان تامین می کنند. 
 علی نقی گویا ا اظهار کرد: ۱۵ آذرماه اجرای 
عملیات بیولوژیک با هدف بهبود و اصلاح مراتع 
با افزایش پوشش گیاهی، حفظ آب و خاک و 
افزایش درآمد و بهبود معیشت بهره برداران در 
شهرستان  کوکون  مرتع داری  طرح  محدوده 
کهک دنبال شد. وی از مشارکت گروه های مردم 

نهاد، هلال احمر و بسیج در راستای اجرای این 
عملیات بیولوژیک یاد کرد و افزود: این عملیات 
با محوریت بذرکاری و کپه کاری در محدوده ای 
به وسعت ۲۵۰ هکتار با بذرهای درمنه و طاق 
انجام شد. رئیس اداره امور مراتع اداره کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری استان قم خاطرنشان کرد: 
برنامه ریزی  بر اساس  فعالیت ها  این  ادامه  در 
انجام شده ۵۰۰ هکتار عملیات احیا و توسعه 
گیاهان دارویی در روستاهای وشنوه و کاسوا در 

روز پنج شنبه انجام می شود.
عملیات  هکتار   ۲۵۰ کرد:  تصریح  وی 
بیولوژیکی دیگر نیز در علی آباد وفایی بخش 

سلفچگان اجرا خواهند شد. گویا با بیان اینکه 
استان  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  اداره کل 
قم برای اجرای این طرح ها فقط از مشارکت 
هزینه ای  هیچ  و  کرده  استفاده  بهره برداران 
نپرداخته است، گفت: اولویت اصلی در اجرای 
این عملیات ها مرتع داران هستند و مردم نیز 
برای فرهنگ سازی در این حرکت ها مشارکت 
می کنند. وی با اشاره به اینکه مرتع داران قرق 
این مراتع را نیز بر عهده خواهند داشت، عنوان 
کرد: اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
قم نظارت فنی و هدایت در راستای درستی 

انجام عملیات ها را دنبال خواهد کرد.


